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Lai ugunij 
viegli elpot
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KĀ KĻŪST PAR 
“MELNĀ AMATA” 
MEISTARU

“Taču, lai šīs visnotaļ 
romantiskās sajūtas pie
dzīvotu, vispirms jāpa
veic prozaisks darbiņš – 
pienācīgi jāsakārto apku
res iekārtas, lai ugunij 
mājā viegli un droši elpot.  
Ventspils pilsētā un nova
dā  to darīt jau daudzus 
gadus aicina mani,” stās
ta Juris, sarunai izbrīvējot 
vien vēlu vakara stundu, 
jo skursteņslaucītājiem no 
augusta līdz novembrim 
tradicionāli ir karstākais 
darba laiks. 

 “Latvijā, diemžēl,  skur
steņslaucītājus neviena 
mācību iestāde negatavo, 
Ventspilī un novadā esam 
palikuši pavisam nedaudzi 
šī “melnā amata” pratē
ji, tāpēc pakalpojumu varu 
sniegt tikai kopš vasaras 
veidotās rindas kārtībā. Lai 
iegūtu skursteņslaucītāja 
sertifikātu un diplomu, vis
pirms divi gadi jānostrādā 
par mācekli un jākļūst par 
zelli. Meistara vadībā zel
lim jānostrādā vēl tikpat 
ilgi. Oficiāli to it kā nevar 
saukt par skolu, bet meistara  

Mājā, kur pavardā 
jautri sprēgā uguns 
un krāsnī ar gaišu 
liesmu deg malka, 
parasti ienāk ne 
vien omulība, bet 
arī laime. To savā 
vairāk nekā trīs
desmit gadu ilgajā 
skursteņslaucītāja 
un krāšņu meistara 
darbā novērojis  
Juris Vanags, 
Ventspilī vienīgais 
skursteņ slaucītāju 
amatniecības ka
meras un skursteņ
slaucītāju brālības 
biedrs. Viņaprāt, 
īpaši tas jūtams gada tumšajos un aukstajos mēne
šos, kad tā vien gribas tverties siltumā,  raudzīties 
dzīvās uguns liesmā un sirsnīgās vakaru sarunās 
īsināt laiku līdz pavasara atnākšanai.

Oktobris, 1988... Dzedrs vējš dzen norūsējušas lapas, zeme velkas čokurā salšanas 
gaidās. Latvijas daba pieņem rudeni, bet Latvijas ļaužu sirdīs un prātos virmo 
aumaļains pavasaris – kā krāčaina upe, kas sagrauj visus dambjus un ko nekādi 
aizsprosti nespēj noturēt. Šo pavasari sauc par Atmodu.

Laiks, kad pazuda bailes

„Neviens nevar novilkt laika un telpas svītru: 
lūk, šeit un šajā brīdī sāksim mērīt un skai
tīt Atmodas pirmos soļus,” reiz rakstīja Elita 
Veidemane. Latvijas ļaužu apziņā Atmodas vārds 
visvairāk saistās ar 1988. gada Radošo savienī

bu plēnumu 1. un 2. jūnijā. Taču ir arī citi sākumpunkti, citas 
robežsvītras – „helsinkiešu” uzdrīkstēšanās, Daiņa Īvāna „krusta 
gājiens” pret Daugavas HES, Rīgas metro sabiedriskā apsprie
šana, kas izvērtās grandiozā parakstu vākšanā „pret”, nežēlīgi 
norietā jauno mācītāju grupa „Atdzimšana un atjaunošanās”, 
staļinisko represiju upuru vēl biklā, bet varenu reakciju izraisījusī 

pieminēšana pie Brīvības pieminekļa 1987. gada 14. jūnijā. Pēc 
tam „Literatūrā un Mākslā” bija ievietota maza maza bildīte, kur 
redzama pieminekļa pakāje un vaiņagi ar lentēm. Melnbaltā 
foto nav iespējams noteikt krāsas, taču tumšo un gaišo svītru 
proporcijās bija nepārprotams karoga atveids. Zinu, ka šo mazo 
attēlu daudzi bija izgriezuši un glabāja kā dārgumu.

Esam jau pieminējuši un atcerējušies 1988. gada vasaras 
notikumus Ventspilī. Vides aizsardzības klubs bija kā pionieris 
šī vārda īstajā nozīmē – pirmatklājējs, jauna ceļa lauzējs un 
meklētājs. Pēc tam blakus VAK cēlās 
un veidojās jaunas organizācijas –  

13. Saeimas vēlēšanās Zaļo un Zemnieku savienība 
(ZZS) piedzīvoja strauju lejupslīdi un ierindojās tikai 
sestajā vietā ar nepilniem 10% balsu.

ZZS izgāšanās Saeimas 
vēlēšanās: Nepopulāri 
pat Ventspilī. Kas 
iegāza zaļzemniekus?

K 
ritisks par sava 
pārstāvētā politis
kā spēka rezultā
tiem bija arī faktis
kais Ventspils pil

sētas domes vadītājs Aivars 
Lembergs, kurš šoreiz pirmo 
reizi pēc ilga laika netika 
nominēts kā ZZS premjer
ministra amata kandidāts. 
Viņaprāt politiskā apvienī
ba nav pratusi pārliecināt 
vēlētājus. Viņš ir izanalizē
jis vēlēšanu rezultātus un 
arī priekšvēlēšanu laiku, kas 
ļauj izsecināt vairākas ļoti 
smagas kļūdas, kas noveda 
pie tik katastrofāla rezultāta. 
Tiesa, dīvaini, ka šāds sprie
dums tiek publiski pausts 
tikai pēc vēlēšanām, bet ne 
kā brīdinājums pirms vēlē
šanām, lai palīdzētu ZZS 
glābt situāciju. No otras 
puses, tas ir saprotams, jo, 
kā liecina pēdējo mēnešu 
retorika, A.Lemberga un ZZS 
vadības starpā rīvēšanās jau 
sasniegusi publisko līme
ni un vēlreiz apliecina, ka 
attiecības iekšienē kļuvušas 
saspīlētākas. 

Ilgstošās tiesvedībās aiz
ņemtais un nogurdinā
tais A.Lembergs tomēr 
veltījis laiku padziļinātai 
13.Saeimas vēlēšanu ana
līzei. “Iepriekšējo vēlēšanu 
pieredze liecina, ka tieši pēc 

politiskajām debatēm vēlē
tāju atbalsts partijai palieli
nājies līdz pat 20%. Šogad 
septembra vidū, pēc pētī
jumu centra SKDS datiem, 
ZZS bija tikai 9,3% vēlētāju 
atbalsts, bet vēlēšanu dienā 
– 9,95%. Tas ir visvājākais 
rezultāts, kāds pieredzēts,” 
savu sašutumu sarunā ar 
ziņu aģentūru LETA pauda 
A.Lembergs.

Viņaprāt, pareizākais 
lēmums šā brīža situācijā ir 
“analizēt pagātni, lai sapras
tu tagadni”. Šāds padomju 
laika domāšanas stils daļē
ji ilustrē gadiem ilgo tuv
redzīgo lēmējsistēmu arī 
Ventspils pilsētas pašvaldī
bā paša A.Lemberga vadī
bā. Ar šādu domāšanas vir
zienu, neraugoties nākotnē, 
bet balstoties uz pagātnes 
pieredzi un to nepārstājot 
kultivēt katru dienu, agrāk 
vai vēlāk jānonāk pie šāda 
rezultāta – stagnācijas.

ZZS IEKŠĒJIE “KAŠĶI”
Taču šajā A.Lemberga 

retorikā parādās vēl kāds 
akcents – pārstāvētās poli
tiskās apvienības vadības 
asa kritizēšana, kas iztei
kumos vedina domāt uz 
personīgo aizvainojumu:  

 turpinājums 4. lpp.

Skursteņslaucītājs Juris Vanags 
parādes formā.

I 
dejas iniciatori bija 
Sāremā salas pašval
dība, kuras vadība 
ar palīgiem un tūris
ma nozares profe

sionāļiem speciāli vieso
jās Ventspilī un Rīgā, lai 
mudinātu sadarboties. No 
Ventspils brīvostas puses 
bija formāla piekriša
na ar nosacījumu, ka tas 
pašvaldībai faktiski neko 
nemaksās. Tagad inicia
tīvu savās rokās pārņē
musi Vides aizsardzības 
un reģionālās attīstības 
ministrija (VARAM), kura 
valsts vārdā iecerējusi 
rosināt sarunas par prām
ja kustības atjaunošanu 
starp Kurzemi un Sāremā 
salu. 

Kā izriet no VARAM 
sagatavotā informatīvā 
ziņojuma Ministru kabine
tam, šis ir viens no čet
riem punktiem saistībā ar 
pārrobežu transporta attīs
tību, kas iezīmēti Latvijas
Igaunijas Starpvaldību 
komisijas nākamajā sadar
bības sēdē (pārējie sais
tīti ar pasažieru vilcienu 
līnijas RīgaTartu attīstīša
nu, prioritāri rekonstruē

Prāmja līnijas 
atjaunošanā starp 
Ventspili un Sāremā 
iesaistās valsts
Soli uz priekšu pavirzījusies iecere atjaunot pirms 
desmit gadiem pārtraukto prāmju satiksmi starp 
Latvijas un Igauniju – proti, starp Ventspils pilsētu 
un Sāremā salu Igaunijā. “Ventspilnieks.lv” jau 
iepriekš vēstīja, ka sākotnēji bija iecere šo līniju 
atjaunot šovasar, tomēr fiziski to īstenot nebija ie-
spējams un to atlika līdz nākamai tūrisma sezonai. 

jamajiem pierobežas ceļu 
posmiem, savstarpējo pār
robežu glābšanas operā
ciju procedūru un plānu 
saskaņošana, projekta 
“Rail Baltica” aktualitā
tēm). Ja līdz šim sarunas 
par prāmja līnijas iespē
jamo atjaunošanu noritē
ja starp divām pašvaldī
bām ar aktīvu rīcību no 
Sāremā salas pašvaldības 
puses, tagad šis jautā
jums ir sasniedzis starp
valdību līmeni. Latvija par 
prāmja savienojumu starp 
Sāremā salu un Kurzemi 
rosina sākt diskusijas, aici
not abu reģionu pārstāvjus 
ziņot par pētījuma seci
nājumiem un aprēķiniem 
prāmja rentabilitātei. Pēc 
Latvijas puses ieskatiem 
transporta savienojuma 
neesamība padara sadar
bību starp šīm divām teri
torijām neiespējamu. 

Kā uzsvērts VARAM 
ziņojumā, Sāremā salā ir 
attīstīts tūrisma pakalpo
jumu sniegšanas piedāvā
jums, bet viesi no Latvijas 
rietumu daļas un Lietuvas 
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Modernizē poliklīniku
Pilsētnieki uztraucas, ka no Pārventas poli
klīnikas uzgaidāmajām telpām pazuduši 
krēsli. Iestāde viņus mierina – poliklīnika tiek 
modernizēta un aizvākto mēbeļu vietā tiks 
gādātas jaunas.

Būvēs dūmgāzu kondensatoru
SIA “Ventspils Siltums” iecerējis būvēt dūm
gāzu kondensatoru Pārventas katlumājā. 
Jaunā iekārta dūmgāzu siltumu novadīs atpa
kaļ siltumapgādes sistēmā, tādējādi samazi
not izlietotā kurināmā daudzumu. 

Iznākusi Tūrisma avīze
Ventspils Tūrisma avīze iznākusi četrās valo
dās 240 tūkstošu eksemplāru tirāžā. Izdevums 
informē par mūsu pilsētas rudens un ziemas 
tūrisma objektiem un pasākumiem.

Dabas taka – iecienīta
Būšnieku ezera dabas taku līdz šim apmek
lējuši vairāk nekā 12 tūkstoši interesentu. 
Sākotnēji tika prognozēts, ka apmeklētāju 
skaits varētu būt ap 3 tūkstošiem cilvēku gadā. 

Floristikas nodarbības
Jauniešu mājā uzsāktas floristikas nodarbī
bas. Tajās jauniešus mācīs, kā veidot kom
pozīcijas no svaigiem un kaltētiem ziediem, 
augļiem un dārzeņiem.

Bērni strādā ar robotiem
Digitālais centrs sadarbojas ar pilsētas pirms
skolas izglītības iestādēm, organizējot roboti
kas nodarbības. Bērni strādā ar tā sauktajiem 
“bitīšu” robotiem – “BeeBot”.

Bojā gaismekļus
Atjaunoto Dienvidu molu apgaismo 30 zemie 
gaismekļi. Diemžēl pēdējā laikā liela daļa no 
tiem ir cietuši vandāļu uzbrukumos. Viena 
gaismekļa atjaunošana izmaksā ap 400 eiro. 

Jāmācās ķīniešu valoda
Aivars Lembergs iesaka jaunajai paaudzei 
apgūt ķīniešu valodu, jo pēc 30 gadiem Ķīna 
būs pasaules vadošā valsts. Vēl viņš iesaka 
mācīties arī krievu un spāņu valodu. 

Atklās preču šķūni
Mazirbes preču stacijas šķūnis tiks pārvests 
uz Brīvdabas muzeju. Atklāšanas pasākumā 
saskaņā ar tradīciju tiks cepta speciālā “mašī
nistu omlete” – uz lāpstas mazbānīša kurtuvē. 

Autoostu likvidēs?
Uzņēmums “Ventspils Reiss” uztraucas par 
Satiksmes ministrijas izstrādāto Ministru 
kabineta noteikumu projektu. Tajā paredzēta 
vairāku autoostu, tostarp arī Ventspils autoos
tas, likvidēšana.

Karjeras nedēļa
Tehnikumā visas nedēļas garumā risinā
jās atbalsta pasākums 9. klases bērniem 
“Karjeras nedēļa2018”. Pasākuma norises 
gaitā bērniem bija iespēja iepazīties ar pie
cām šobrīd pieprasītām profesijām. 

Saņemtas Dorbes balvas
Skolotāju dienā Herberta Dorbes balvas saņē
ma skolotājas Dina Freimane, Krista Valtsone 
un Ingrīda Andersone. 

Veikals pārbūvēts
Pēc renovācijas veikals “Top!” Andreja ielā 
ieguvis jaunu izskatu. AS “Diāna” pārbūves 
darbiem atvēlējusi gandrīz pusmiljonu eiro. 

Notiek pārbaudes
PSIA “Ventspils nekustamie īpašumi” turpi
na ūdens skaitītāju pārbaudes daudzdzīvok
ļu mājās, kur starpība starp deklarētajiem un 
mājas kopējā skaitītāja rādītājiem ir lielāka 
par 20 procentiem. 

VENTSPILĪ

REDAKCIJAS KOMENTĀRS

Cerēsim uz svaigiem vējiem…
Mūžam nīgrais sarkasma meistars Marks Tvens reiz teicis: 
“Politiķus un bērnu autiņus vajag mainīt bieži viena un tā 
paša iemesla dēļ”. Iespējams, šajā aforismā pausto atziņu 
turējuši prātā arī visi tie Latvijas pilsoņi, kuri 6.oktobrī līdz 
šim valdošās partijas atsēdināja uz “rezervistu soliņa”.

T 
omēr tā vien šķiet, ka pašiem  “rezervistiem” joprojām 
nav skaidrs, kāda iemesla dēļ viņi saņēmuši tik daudzus 
mīnusus, un savās neveiksmēs vaino visus iespējamos 
“ļaunos spēkus”, tikai ne paši sevi. Piemēram, tieslie
tu ministrs Dzintars Rasnačs visā nopietnībā apgalvo, ka 

pie neveiksmes vainojami “kremlisti”, kreisie liberāļi un bandī
ti, kuri par viņu radījuši mītisku tēlu. Tieslietu ministrs joprojām 
dzīvo pārliecībā, ka bijis uz pareizā ceļa. Bet, ja reiz tā, tad kādēļ, 
neraugoties uz tiesu reformu, Latvijas iedzīvotāju uzticība tiesu 
sistēmai ir viena no zemākajām Eiropas Savienības dalībvalstu 
vidū? Arī maksātnespējas procesa sfēras sakārtošana ne tuvu nav 
bijusi tādos augstumos, kā mums cenšas iestāstīt. Pozīcija “pro
cesa izmaksas” kā bijusi tā ir zelta bedre, kas no maksātnespējā 
nonākušiem uzņēmumiem ļauj pumpēt laukā līdzekļus uz nebē
du. Un vēl – ja reiz Tieslietu ministrijai tiešām rūp visu Latvijas 
likumu normu strikta ievērošana, tad kādēļ gan tiesu izpildītāji 
mierīgu prātu var izlikt no vienīgā mājokļa uz ielas ģimenes ar 
maziem bērniem? Kā tādā gadījumā ir ar Bērnu tiesību aizsardzī
bas likumu, no kura vēl neviens nav svītrojis 10.pantu par bērna 
tiesībām uz pilnvērtīgiem dzīves apstākļiem.  Ja, protams, par 
tādiem neuzskatām dzīvi pašvaldības iedalītā istabā sociālā mājā 
starp mūžam iereibušām tantēm un onkuļiem, bet pat šāds sce
nārijs trāpās tikai retiem veiksminiekiem. 

Interesanti būtu zināt, ko šajā sakarā domā vēl viens aiz svītras 
palikušais – Imants Parādnieks, kurš jau pirms vēlēšanām tēmē
ja uz Labklājības ministra posteni, lai realizētu Demogrāfisko lietu 
centra izstrādāto programmu “Māras solis”. Starp citu, Parādnieka 
kungs joprojām ir NA labklājības ministra kandidāts, un ļoti ticams, 
kā tāds tiks piedāvāts arī topošajai koalīcijai. Varbūt, pirms runāt 

par dzimstības paaugstināšanu, ir vērts padomāt par to, kā reāli, 
nevis tikai uz papīra, aizsargāt Latvijas bērnu tiesības? 

Atsevišķs stāsts ir par Satiksmes ministrijas rosīgi bīdīto dzelz
ceļa elektrifikācijas afēru. Kā citādi tāda mēroga projektā lai 
nosauc faktu, ka šī megaprojekta īstenošanai izsludinātais iepir
kums patiesībā ir sarunu procedūra par visu iespējamo darbu 
atdošanu vienam ģenerāluzņēmējam? Tā sakot, pats projektēs, 
pats būvēs un pats arī kontrolēs! Nu vai nav skaisti?! Turklāt nav 
garantijas, ka šis projekts milzīgos tempos netiks apstiprināts vēl 
aizejošās valdības pēdējās dienās.

Un vēl viens piemērs. Vai tiešām bija nepieciešams Satversmes 
tiesas skaidrojums, lai tiesas beidzot aptvertu, ka opozīcijas depu
tāti par savu tiesību ierobežošanu tomēr drīkst celt prasību admi
nistratīvajā tiesā? Diemžēl īpaši citu variantu, vismaz pašvaldību 
opozīcijas deputātiem, kā to spilgti ilustrē mūsu pilsētas piemērs, 
nav. Atbildīgā ministrija – VARAM līdz šim šajā jautājumā ir izliku
sies par aklu un kurlu, bet birokrātiskas atrakstīšanās ziņā sasniegu
si ekvilibristikas  triku cienīgu līmeni. Taču tieši šīs ministrijas ziņā 
ir pašvaldību uzraudzība, un vajadzības vai klaju likumpārkāpu
mu gadījumā arī “aso stūru” nogludināšana. Līdz šim VARAM īpaši 
nekautrēdamās ar savu bezdarbību  ir nostājusies izredzētu paš
valdību vadītāju pusē. Atliek vien cerēt, ka līdz ar jaunu politisko 
spēku ievēlēšanu šī prakse varas gaiteņos beigsies. 

Starp citu, mūsu līdzšinējo politikāņu piekoptajās metodēs nav 
nekā jauna. Jau angļu filozofs un valstsvīrs Frānsiss Bēkons, kurš 
cita starpā bija slavens arī ar savu prasmi valsts amatus izman
tot personiskās labklājības celšanai, sešpadsmitā un septiņpa
dsmitā gadsimta mijā savam monarham ieteica līdzekļu sēriju, 
ko vajadzētu lietot pret iespējamiem vai reāliem dumpiniekiem. 
Galvenais ieteikums bija:  barot tautu ar solījumiem, ka drīz būs 
labāk, ka vajag tikai vēl mazliet paciesties, jo tauta ticot tam, 
ko tā vēlas, lai arī cik reižu tā būtu jau pievilta. Varbūt šī tēze arī 
atbild uz jautājumu, kādēļ dažas partijas un dažu pilsētu mēri tik 
ilgi bijuši pie varas, pat neraugoties uz visām vienkāršo vēlētāju 
dzīvēs valdošajām nebūšanām? 

Patiesi jūsu – “Ventspilnieks.lv”

 turpinājums no 1. lpp.

var nokļūt Sāremā tikai ar lielu līkumu caur 
Virtsu pilsētu Igaunijas rietumu piekrastē. 
Agrāk gāja tūristu kuģītis arī no Rojas ostas, 
bet tieši Ventspils osta ir vistuvākais punkts 
ceļā uz Igaunijas salām – ap divām stundām, 
un prāmis ir sasniedzis galamērķi. Latvijai 
nav nevienas salas (vēsturiski muļķīgās kļū
das dēļ Latvija savulaik palaida vējā iespēju 
tikt pie Roņu salas), savukārt igauņiem pie
der 2355 jūras salas. Lielākās no tām apdzī
vo daudz cilvēku, tās savieno ne vien dau
dzas prāmju līnijas, bet arī iekšzemes lidma
šīnu reisi no Pērnavas un Tallinas, kā arī sav
starpēji starp salām. Šāda prāmju līnija starp 
Ventspili un Sāremā arī veicinātu tūristu 
pieplūdumu ne vien Ziemeļkurzemes reģio
nam un Ventspils pilsētai, bet caur mūsu 
pilsētu virzītos tālāk uz Igauniju un otrādi. 
Igauņi tūrisma labā to ir sapratuši jau sen, 
Latvija – tikai tagad sākusi novērtēt nelie
lo, bet svarīgo impulsu tūrisma veicināšanai 
šajā reģionā. 

Prāmja līnijas atjaunošanā starp Ventspili 
un Sāremā iesaistās valsts

To, kāds liels potenciāls ir šai līnija, liecina 
arī ziņojumā ietvertais secinājums: “Prāmja 
satiksmes atjaunošana sniegtu ieguvumus 
tūrisma pakalpojumu sniedzējiem abās val
stīs, jo laikā no 2005. līdz 2008. gadam, kad 
šāds savienojums pastāvēja valstu starpā, 
to ik gadu vasaras sezonā izmantoja līdz 
17 500 pasažieru.” Atliek vien cerēt, ka arī 
Ventspils pilsētas pašvaldība un brīvostas 
pārvalde iesaistīsies līdzdalībā ne tikai vār
diski, bet arī materiāli. 

“Ventspilnieks.lv” jau rakstīja – lai arī dau
dzi sagaidīja, ka jau šovasar varētu atjauno
ties prāmju satiksme starp Ventspils ostu 
un Sāremā salu, tomēr šogad to vēl nebi
ja iespējams īstenot, jo bija problemātis
ki atrast piemērotu prāmi. Šogad vizītē 
Ventspilī bija ieradusies Sāremā pašvaldības 
delegācija ar tās mēru Madi Kallasu priekš
galā, lai ar Ventspils pašvaldības un brīvos
tas pārstāvjiem pārrunātu paveikto prām
ju satiksmes atjaunošanā un vienotos par 
tālākajiem darbiem. Lai līnija varētu dar
boties, galvenais atrisināmais jautājums ir 

līnijai piemērota prāmja atrašana, uzsvēra 
Igaunijas puse. Vēl pagājušā gada rudenī 
Sāremā salas pašvaldība uzrunāja vairākas 
Igaunijā strādājošās prāmju kompānijas, 
lai izstrādātu labāko piedāvājumu prām
ju satiksmes atjaunošanai, tomēr nevie
nai no tām neradās iespēja šādu maršrutu 
nodrošināt. 

Prāmis līnijā Ventspils – Mintu osta 
Sāremā salā kursēja laikā no 2005. līdz 
2008. gadam. Šajā laikā ar prāmi “Scania”, 
uz kura klāja ir vieta 300 pasažieriem, 
izbrauca kopumā gandrīz 60 000 pasažie
ru. Kopš ekonomiskās krīzes iespaidā 2008. 
gadā “Saaremaa Laevakompanii” meitas 
uzņēmums “SSC Ferries” izvēlējās līniju 
slēgt, Ventspils brīvostas pārvalde sadarbībā 
ar Sāremā pašvaldību vairākkārt centās īste
not kopprojektus līnijas atjaunošanai, taču 
tā arī nevienu no prāmju kompānijām iein
teresēt neizdevās, arī neskatoties uz savu
laik brīvostas piesaistīto Eiropas Savienības 
(ES) līdzfinansējumu līnijas iespējamajai 
atjaunošanai. 

Jau rakstījām par ieceri Ventspils gadsimta “triecienceltnes” – Mūzikas vidusskolas – 
lielajai koncertzālei dot vārdu “Latvija”, un to, ka citi ieteikumi koncertzāles nosau-
kumam tradicionāli atstāti noslēpumā. Tagad kļuvis zināms, ka lielā koncertzāle 
tiešām nesīs Latvijas vārdu. 

Lembergs paliek pie Latvijas vārda 
koncertzāles nosaukumā

I 
epriekš A.Lembergs apgalvoja, ka vēl 
neesot akmenī iecirsts, kā tad sauks 
Lielajā laukumā esošo kultūras un 
mākslas iestādi. Tomēr, kā jau tas 
Ventspilij ir raksturīgi, tradīcijas pēkšņi 

atkāpties no pašvaldības vadītāja paziņotā 
mūsu pilsētā nav. Līdz ar to jau pirms pāris 
nedēļām bija skaidrs, ka koncertzālei tiks 
dots A.Lemberga minētais nosaukums, un 
iedzīvotāju aptaujas, pat ja viņi dotu priekš

roku citam nosaukumam, neko nemainīs.
Kārtējā savā iknedēļas preses konferencē 

A.Lembergs pauda, ka šo ierosinājumu lem
šanai Ventspils pilsētas domes sēdē virzot 
pašvaldības Kultūras komisija. Tā ir viena no 
retajām komisijām, kurā paša A.Lemberga 
nav, toties par priekšsēdētāja vietnieku dar
bojas pašvaldībā vislielāko algu saņemošais 
un Āfrikas safari medības iecienījušais Aldis 
Ābele. Komisijas loceklis ir arī Mūzikas sko

las direktors un deputāts Andris Grigalis. 
Saprotams, ka A.Lemberga paustā cerība, ka 
domes deputāti šādu priekšlikumu atbalstīs, 
jo viņaprāt, šāds nosaukums būtu ļoti pie
mērots topošajai koncertzālei, ir kā skaidrs 
mājiens par attiecīgā lēmuma pieņemšanu.

Ventspilnieks.lv jau rakstīja, ka pēc 
Ventspils pilsētas galvas domām, nosau
kums “Latvija” koncertzālei būtu visatbilsto
šākais, jo tā kļūs par vienīgo koncertzāli, kas 
tiek būvēta uz Latvijas simtgadi. Taču tanī pat 
laikā jāatgādina, ka šī par siltumnīcas efekta 
gāzu emisiju samazināšanai piešķirto Eiropas 
fondu naudu un arī par kultūrizglītības ies
tādēm piešķirtā struktūrfondu finansējuma 
līdzekļiem celtā būve durvis vērs vien nāka
mā gada vasarā – 25. jūlijā, kad simtgades 
svinības jau sen būs pagājušas. 
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Kāpēc Latvijā joprojām ir šāda situāci-
ja, ka vainīgie par valsts naudas izšķēr-
dēšanu netiek sodīti un zaudējumi valsts 
budžetā netiek atgūti? Kā to labot?

Iestāžu un institūciju vēlme un gatavība 
izvērtēt pašiem savu atbildību pēc tam, kad 
pārkāpumi vai kļūdas konstatētas, mums ir 
nozīmīga tēma. Nozīmīga tāpēc, ka neso
dāmības sajūta veicina nākamo pārkāpumu 
izdarīšanu. Arī pašlaik Valsts kontroles liku
miskais pienākums ir ziņot tiesībaizsardzī
bas iestādēm par revīzijās konstatētajiem 
pārkāpumiem. Valsts kontroles iniciatīvas un 
neatlaidīga darba rezultātā sadarbība ar šīm 
iestādēm ir būtiski uzlabojusies. To aplieci
na uzsākto kriminālvajāšanai un tiesvedībai 
pakļauto lietu skaits. Pieaug mūsu atklāto 
pārkāpumu skaits, kas nonākt tiesās un kuros 
tiek pieņemti notiesājoši spriedumi, saucot 
pie atbildības vainīgās personas.

Tomēr ne tuvu visi gadījumi, kad valsts 
amatpersona vai publiskās pārvaldes dar
binieks ar valsts vai pašvaldības līdzekļiem 
rīkojies nelikumīgi, ir klasificējami kā tādi, 
kas jāizmeklē tiesībaizsardzības iestādēm. 
Iestādēm pašām jāveic pārbaudes atbilstoši 
spēkā esošiem likumiem. Esam konstatēju
ši, ka vēršanās pret atbildīgajām personām 
par viņu nelikumīgas rīcības rezultātā radīto 
zaudējumu atlīdzināšanu notiek pārāk reti 
un bezzobaini, vainīgajiem izsakot piezīmes 
vai rājienus, atlaižot no darba. Daudzos gadī
jumos iestādes atbildības izvērtēšanu novil
cina, līdz iestājies noilgums, bet jautājumi 
par zaudējumu atlīdzināšanu netiek risinā
ti vispār.

Tā kā iestādes pašas zaudējumu atlīdzi
nāšanu no atbildīgajām personām piepra
sa visai kūtri, uzskatām, ka ir nepieciešams 
palielināt Valsts kontroles pilnvaras piedzīt 
revīzijā konstatētos zaudējumus, kas valstij 
vai pašvaldībai nodarīti nelikumīgas rīcības 
rezultātā. Diemžēl atbilstošie grozījumi Valsts 
kontroles likumā aizejošajai Saeimai nešķita 
pietiekami būtiski, un patiesu vēlmi šo prob
lēmu risināt mēs šajā parlamenta sasaukumā 
neesam redzējuši.

Taču mēs šo tēmu no savas uzmanības 
neizlaidīsim. Par apzināti negodprātīgu rīcī
bu ar sabiedrības kopīgi sarūpēto naudu un 
mantu katram ir jāatbild ar savu personisko 
maciņu, kā to jau tagad paredz likumi. Ja gri
bam reāli panākt, lai ikviens, kurš rīkojas ar 
valsts un pašvaldības naudu un mantu, god
prātīgi atbild par tās likumīgu izlietojumu, 
grozījumi Valsts kontroles likumā ir būtiski un 
nepieciešami.

Jūs nesen apgalvojāt, ka valsts pārval-
dē nereti lietas tiek darītas tikai darīšanas 
pēc – bez intereses par rezultātu. Kāpēc, 
Jūsuprāt, Latvijā tas tā ir iegājies? 

Itin bieži nākas secināt, ka publiskās pār
valdes institūciju vājā vieta ir mērķu definē
šana un prasme izvērtēt, vai tas, ko darām, 

Valsts kontroliere: Latvijā sodīšana norit 
pārāk bezzobaini; jautājumi par zaudējumu 
atlīdzināšanu teju netiek risināti
«Esam konstatējuši, ka vēršanās pret atbildīgajām 
personām par viņu nelikumīgas rīcības rezultātā 
radīto zaudējumu atlīdzināšanu notiek pārāk reti un 
bezzobaini, vainīgajiem izsakot piezīmes vai rājienus, 
atlaižot no darba. Daudzos gadījumos iestādes 
atbildības izvērtēšanu novilcina, līdz iestājies 
noilgums, bet jautājumi par zaudējumu atlīdzināšanu 
netiek risināti vispār.» Uz BNN intervijas jautājumiem 
atbild Valsts kontroliere Elita Krūmiņa.

patiešām ir ceļš uz mērķi. Ja arī mērķi ir 
noteikti, nereti iztrūkst skaidri un izmērāmi 
kritēriji, pēc kuriem pati institūcija var novēr
tēt, vai tas, ko darbinieki ikdienā dara, atbilst 
tam, ko esam izvirzījuši par prioritāti.

Iemesls zemai ieinteresētībai ir arī nepie
tiekama sasaiste ar darba rezultātu. Ja darbi
niekiem trūkst pozitīvas motivācijas, turklāt 
viņi arī zina, ka nesekos atbildības izvērtē
šana pēc būtības, tas ir, ja no darba rezul
tāta nekas nav atkarīgs, zūd vēlme "lieki" 
pūlēties.

Kam ir izdevīgi, ka iepirkumi un procesi 
tiek veikti likumīgi, taču netiek sasniegts 
vēlamais rezultāts?

Katrā ziņā – tas nav izdevīgi sabiedrībai, 
kura publiskajai pārvaldei uztic savu nodok
ļos samaksāto naudu. Protams, ikvienam 
iepirkumam, ikvienai darbībai ar valsts vai 
pašvaldības naudu un mantu ir jānotiek 
likumīgi, bet svarīgi ir arī sekot līdzi, vai ar 
konkrēto darbību tiek sasniegts rezultāts. 
Piemēram, Valsts kontrole atkārtoti ir norādī
jusi, ka lielo investīciju projektu vadība mums 
klibo. Ja vaina ir neprasmē, tad jāmācās un 
jāmeklē risinājumi; ja negribēšanā – atbilsto
ši jāvērtē atbildība.

Ja runājam par valstij nepieciešama-
jiem pakalpojumiem, kāpēc, Jūsuprāt, 
valsts budžeta līdzekļi tiek piešķirti, bet 
ne vienmēr izlietoti paredzētajām sabied-
rības vajadzībām? Proti, vai Latvijā valsts 
un pašvaldības naudu, Jūsuprāt, izmanto 
godprātīgi?

Par šiem jautājumiem Valsts kontrole ik 
gadu sniedz eksperta viedokli, veicot finan
šu revīzijas centrālajās pārvaldes iestādēs 
un revīziju par valsts saimnieciskā gada pār
skatu un pašvaldību budžetiem. Pārāk bieži 
saskaramies ar situācijām, ka nauda tiek pie
prasīta un piešķirta labiem, sabiedrībai svarī
giem mērķiem, bet pēc tam tiek pārdalīta un 
izmantota tādu izdevumu segšanai, kas ne 
tuvu nesakrīt ar sākotnējo mērķi. Šāda prak
se Valsts kontroles ieskatā nav pieļaujama.

Kāpēc publiskajā sektorā tas tā notiek? 
Labs saimnieks taču vienmēr izvērtēs, kā 
un kur viņš iegulda savus resursus, kāda ir 
to atdeve, kāpēc vienu vai otru lietu darīt 
tieši tagad. Privātajā uzņēmējdarbībā šādu 
situāciju arī ir grūti iedomāties. Daļa atbildes 
noteikti ir saistīta jau pieminēto atbildības 
jautājumu un ieinteresētību darba rezultātā.

Kuras no Latvijas ministrijām nesniedza 
pietiekami skaidru priekšstatu par ies-
tāžu finansiālo stāvokli, naudas plūsmu 
un darbības finansiālajiem rezultātiem 
iepriekšējos gados?

Runājot revidentu terminoloģijā, 2015.
gada finanšu revīzijās netika sniegts neviens 
atzinums ar iebildi, tomēr vairākās ministrijās 
un centrālās pārvaldes iestādēs akcentējām 

apstākļus par būtiskiem tiesību normu pār
kāpumiem. Tādus saņēma Izglītības un zināt
nes ministrija, Nacionālā elektronisko plaš
saziņas līdzekļu padome (NEPLP), Vides aiz
sardzības un reģionālas attīstības ministrija 
(VARAM), Veselības, Zemkopības, Iekšlietu un 
Kultūras ministrija. 2016.gadā iebildes saņē
ma Aizsardzības ministrija, Izglītības un zināt
nes ministrija, VARAM un Korupcijas novērša
nas un apkarošanas birojs (KNAB), bet 2017.
gadā – Aizsardzības ministrija, Izglītības un 
zinātnes ministrija un Veselības ministrija.

Vai saredzat vainu/trūkumus likum-
devēju darbībās? Kurās jomās visbiežāk 
pēc Valsts kontroles revīzijām tas tiek 
secināts?

Revīziju gaitā, iedziļinoties dažādās jomās, 
redzam, ka nereti normatīvais regulējums 
patiešām ir neprecīzs un varētu vēlēties lie
lāku skaidrību par likumdevēja paredzēto 
mērķi. Taču tas nenoņem atbildību no normu 
piemērotājiem! – ja normas nav skaidras, tad 
jārosina tās grozīt. Nav arī pieļaujams, ka 
vienu likuma daļu piemērojam, jo tā mums 
patīk, bet citu ne, jo tajā kaut kas nav mums 
pa prātam.

Kā Jūs vērtētu pašlaik amatpersonu 
darbu pēc Valsts kontroles revīziju atras-
tajiem pārkāpumiem?  Kādos gadījumos 
Jūs saskaraties ar vislielāko pretreakciju?

Lai gan sabiedrība revīzijas ziņojumos gal
venokārt meklē pārkāpumu sarakstu, ikviens 
revidents jums apliecinās – pats svarīgākais 
augstākās revīzijas iestādes darba "produkts" 
ir revīzijas rezultātā sniegtie ieteikumi, par 
kuru ieviešanas termiņiem Valsts kontrole 
vienmēr vienojas ar revidēto institūciju.

Taču publiskā reakcija, protams, ir dažāda, 
jo kam gan patīk, ja tiec kritizēts. Tāpēc revi
denta skats no malas nereti kļūst par izšķiro
šu ārējo pamudinājumu kādai iestādei, insti
tūcijai vai jomai pārskatīt līdzšinējo darbību 
un padomāt, vai to, ko tā dara par valsts 
naudu un ar valsts mantu, nav iespējams 
darīt labāk, saprātīgāk, jēgpilnāk. Nereti 
pārkāpumi un nekārtības tiek novērstas jau 
revīzijas laikā, un par to mums vienmēr ir 
gandarījums.

Atsaukšos arī uz starptautisko praksi – 
ikviena augstākā revīzijas iestāde lielāku 
vērību vienmēr pievērš tiem, kas nevēlas 
saprast, ka ar publiskajiem līdzekļiem jārī
kojas ar īpaši lielu rūpību. Mūsu mērķis nav 
kādu pārmācīt, sodīt vai publiski nokauni
nāt. Mēs sagaidām drosmi uzņemties atbildī
bu par padarīto un gatavību labot kļūdas, ja 
tādas ir pieļautas. Esmu vienmēr uzsvērusi – 
Latvijas Republikas Valsts kontrole rūpīgi pie
skatīs tos, kuri negrib strādāt labāk, un palī
dzēsim tiem, kuri to grib.

Mēs ejam līdzi laikam un radām arī jaunus 
produktus, kas patiešām var palīdzēt publis
kās pārvaldes darbu sakārtot. Vienkāršs pie

mērs: revīzijā par kapsētu apsaimniekošanu 
19 pašvaldībās mēs praktiski visās saskatī
jām līdzīgas problēmas. Revīzijas rezultātā 
revidenti sagatavoja pašnovērtējuma anke
tu, ar ko iepazīstinājām arī pārējās Latvijas 
pašvaldības, – piedāvājām vienkāršu rīku, kā 
pašvaldībai pašai uz savu darbu paskatīties 
no malas, negaidot, kad ieradīsies Valsts kon
trole un veiks revīziju. Gluži nesen saņēmām 
ziņu no vienas pašvaldības, kas šo rīku bija 
izmantojusi un veikusi nepieciešamās pār
maiņas novada kapsētu apsaimniekošanā. 
Ieguvēji no šādas aktīvas, atbildīgas rīcības ir 
pašvaldības iedzīvotāji.

Valsts kontroles revīziju skaits – vai paš-
laik tas ir pietiekams un netrūkst resursu, 
lai tās kvalitatīvi veiktu? 

Lai runā skaitļi: 2017.gadā Valsts kontrole 
pabeidza 46 revīzijas, kurās kopā tika saga
tavoti 68 ziņojumi. Līdzīgi bija arī iepriekšē
jos gados. Daudz vai maz? Valsts kontroles 
likums nosaka, ka revīzijas veicam par valsts, 
pašvaldību un citu atvasināto publisko per
sonu darbību, valsts un pašvaldību kapitāl
sabiedrībās, revidējam arī Eiropas Savienības 
un citu starptautisko institūciju līdzekļu izlie
tojumu, ja tie iekļauti valsts vai pašvaldību 
budžetos.

Tātad – revīzijai pakļauto institūciju skaits ir 
ievērojams, un katrai nekad nevarēsim nolikt 
līdzās revidentu, tas nebūtu saprātīgi. Tāpēc 
svarīga ir ikvienas institūcijas vadītāja atbildī
ba par to, lai rīcība ar valsts naudu un mantu 
būtu gan grāmatvediski pareizi fiksēta, gan 
atbilstu likumu prasībām un lietderības – efek
tivitātes, ekonomiskuma un produktivitātes 
kritērijiem. Valsts kontroles loma: ar veik
to revīziju un to rezultātā sniegto ieteikumu 
palīdzību veicināt un vairot publiskā sektora 
izpratni par šiem principiem un to nozīmību. 
Mēs rīkojam seminārus un mācības, dalāmies 
pozitīvajā pieredzē un aicinām arī pašas insti
tūcijas to darīt. Mācīties no citu kļūdām vien
mēr ir mazsāpīgāk, nekā no savējām. Mūsu 
mērķis ir panākt, lai šī izpratne pieaug.

Kas ir tās "sāpīgākās" problēmas, kam 
Valsts kontrolei vajadzētu pieķerties 
nākotnē?

Valsts kontroles loma ir raudzīties, lai valsts 
un pašvaldību nauda un manta tiktu izlieto
ta likumīgi un saprātīgi. Mūsu mērķis ir būt 
pamanāmam un efektīvam sabiedrības inte
rešu pārstāvim – tieši Valsts kontrole ir tā, kas 
sabiedrībai sniedz uzticamu viedokli, kas tad 
īsti ar valsts naudu un mantu notiek. Valsts 
ir izveidota un pastāv sabiedrības labumam.

Veicot ikgadējo valsts saimnieciskā gada 
pārskata pārbaudi, mēs regulāri atgādinām 
valdībai par nepieciešamību gan pilnveidot 
valsts kopējo budžeta plānošanu, gan rūpī
gāk raudzīties, lai līdzekļi, kas pieprasīti un 
piešķirti kādam sabiedrībai svarīgam mēr
ķim, netiktu pārdalīti citām vajadzībām.

Mēs noteikti sekosim, kas notiek aizsar
dzības, veselības, izglītības nozarē un ikvie
nā citā lielajā jautājumā, kas svarīgs valsts 
tālredzīgai attīstībai. Kā uz priekšu virzīsies 
jau sen nepieciešamās pārmaiņas pirmstie
sas izmeklēšanas jomā? Vai un kā tiks pār
skatīta izdienas pensiju sistēma, kas jau sen 
ir pazaudējusi savu sākotnējo mērķi? Arī vie
notā atlīdzības sistēma publiskajā pārvaldē 
nav vienkāršs jautājums, bet tas nenozīmē, 
ka varam salikt rokas klēpī un neko nedarīt. 
Ir jādara, un mēs tam sekosim līdzi.

Joprojām mūsu uzmanības lokā būs vietē
jās varas – pašvaldības, jo tieši tās ir iedzīvo
tājiem vistuvākās publiskās pārvaldes insti
tūcijas. Pašvaldību gatavība un griba savus 
procesus sakārtot atšķiras. Spilgti to redzam 
pēc pašvaldību sniegto maksas pakalpojumu 
revīzijas. Revīzijas laikā ne tikai revidētajām 
pašvaldībām, bet arī visām pārējām parādī
jām ceļu, kā strādāt efektīvāk. Tās pašvaldī
bas, kas mūsu ieteikumiem seko, savu darbu 
pakāpeniski uzlabo. Tie, kas izvēlas neko 
nedarīt, stagnē.

Simonas Šjadīte, BNN.lv
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LATVIJĀ

Atbalsta prezidenta 
un premjera pilnvaru 
palielināšanu
Valsts prezidents Raimonds Vējonis 
atbalsta nepieciešamību vienlaikus 
palielināt Valsts prezidenta un prem
jera kā izpildvaras vadītāja pilnvaras. 
Viņaprāt, Saeima varētu apstiprināt 
Ministru prezidentu, bet viņa aicinātos 
ministrus ieceltu Valsts prezidents.

Prezidentu vēlēs atklāti
Parlaments savā pēdējā 12. Saeimas 
sēdē galīgajā lasījumā pieņēma gro
zījumus Satversmē, kas paredz Valsts 
prezidentu parlamentā turpmāk ievē
lēt atklāti. Saeimas komisijās vēl vērtēs 
ierosinājumus par tautas vēlēta prezi
denta vēlēšanām.

VDK dokumentus  
publiskos jau šogad
Saeima galīgajā lasījumā tomēr pieņē
ma likumu par bijušās Valsts drošības 
komitejas (VDK) dokumentu publiskoša
nu internetā šogad. Tas nosaka publiskot 
VDK alfabētisko un statistisko kartotēku, 
ārštata operatīvo darbinieku uzskaites 
kartotēku, kā arī VDK darbinieku tele
fongrāmatas, kuras satur informāciju par 
VDK štata darbiniekiem, un arhīvā pie
ejamos LKP CK aprakstus.

Uz VID vadītāja amatu 
palikuši seši
Valsts ieņēmumu dienesta ģenerāldirek
tora atlases komisija uz otro kārtu izvir
zījusi sešus pretendentus. Ja konkursa 
noslēgumā VID ģenerāldirektora amata 
kandidāts gūs nepieciešamo valdības 
atbalstu, tas šajā amatā tiks iecelts uz 
pieciem gadiem. 

Atjaunos leģendārā “RAF” 
darbu
Latvijā plāno atjaunot slavenā un leģen
dārā zīmola “RAF” ražošanu. Jau ir reģis
trēts SIA “Rīgas Autobusu Fabrika, RAF”, 
ražošana plānota bijušajā mikroautobu
su rūpnīcā Jelgavā. Uzņēmuma īpašnieks 
ir kāds Ukrainas pilsonis Kirils Šumeiko. 
“RAF” plāno ražot pilsētas mikroauto
busus ar elektropiedziņu, kā arī nelielus 
trolejbusus.

Latvijas Nacionālās neatkarības kustība, 
Politiski represēto klubs, sociāldemokrātu 
apvienība. Visos pasākumos daudzskaitlīgais 
„neformāļu” pulks darbojās kopā, tādā drau
dzīgā sazobē, kāda mūsdienu politiskajām 
(un taču it kā līdzīgi domājošajām) partijām 
Saeimas batālijās pat sapņos nerādās. Tiesa, 
ikviens gribēja izpausties, uzstāties, stāstīt, 
atklāt, pārliecināt, taču nevienam tas nebija 
liegts. Ventspilnieki atcerēsies 5. jūniju, par 
ko rakstījām vasarā, 14. jūnija represiju pie
miņas vakaru pie pieminekļa jūrniekiem un 
zvejniekiem (ko tik ļoti pūlējās izjaukt kom
partijas komitejas propagandas un aģitāci
jas nodaļa), 17. jūniju un „nacionāļu” piketu, 
atgādinot Latvijas okupācijas faktu, braucienu 
uz Liepāju jūlija sākumā, lai piedalītos pro
testa gājienā pret projektēto atomelektrosta
cijas būvi, un uz Zvārdes poligonu protestēt 
pret padomju armijas nodarīto postu Latvijas 
zemei, masveidīgo parakstu vākšanu gan 
pret Rīgas metro, gan Ventspils ekoloģiskās 
katastrofas novēršanai. 

Un tad pirmoreiz ieskanējās vārdi „Latvijas 
Tautas fronte”. Tagad vairs nav iespējams 
atcerēties, kurā brīdī tas notika. Šķiet, tā bija 
vasaras izskaņa, septembra sākums, pēc 
dramatiski skaistā aizlūguma par Baltijas 
jūru (3. septembrī). Gandrīz katru dienu 
ienācās informācija par jaunu LTF atbalsta 
grupu nodibināšanos – iestādēs, organizāci
jās, uzņēmumos, skolās, kultūras iestādēs. 
Galvenokārt tur, kur vismaz daļa strādājošo 
bija latvieši, kaut gan nevar noliegt arī dau

Laiks, kad pazuda bailes
dzu cittautiešu, arī krievvalodīgo, pieslieša
nos progresīvajiem spēkiem. Turklāt daži no 
viņiem bija dedzīgāki „ekstrēmisti” par vienu 
otru latvieti.

Tagad grūti iztēloties, kā notika informāci
jas apmaiņa tais laikos, kad nebija ne inter
neta, ne mobilo tālruņu, bet lielākā daļa 
plašsaziņas līdzekļu darbojās neatslābsto
šā čekas (valsts drošības komitejas) kontro
lē. Taču ziņu plūsma bija grandioza; to, kas 
nebija pausts tiešā tekstā, tolaik prata izla
sīt starp rindām. Tomēr tik vērienīgs noti
kums kā Tautas frontes dibināšanas kongress 
izlauzās cauri visām cenzūrām un pēdējiem 
spēkiem turētajām preses cietuma restēm. 
Tautfrontiešu sapulcēs vēlēja delegātus dalī
bai kongresā, viens no ventspilniekiem – 
vietējās LTF grupu apvienības priekšsēdis 
arhitekts Alvis Didrihsons. Taču dienu pirms 
tam (7. oktobrī) visi ceļi veda uz Rīgu, uz 
Mežaparku, kur lielajā estrādē bija izsludinā
ta tautas manifestācija „Par tiesisku valsti”. 
Vēlāk rakstīja, ka manifestācijā piedalījušies 
120 tūkstoši cilvēku. No Ventspils – vairā
ki autobusi, tautfrontieši un citi „neformāļi” 
brauca veselām ģimenēm, kopā ar bērniem, 
lai arī tie redzētu un atcerētos brīnumaino 
brīdi, kad kopā sanākuši tūkstošiem cilvēku, 
kuri pazaudējuši bailes. Jo, lai kļūtu brīvs, vis
pirms jāzaudē bailes – briesmīgās izjūtas, kas 
spēj izplesties dvēselē tā, ka nekam citam 
vairs nepaliek vietas – ne sirdsapziņai, ne 
drosmei, ne atklātībai, ne pašcieņai.

Jā, tur stāvot cieši blakus, kopā, saliedē
ti, mēs sapratām, ka vairs nebaidāmies. Nav 
tik svarīgi, ko runā uz estrādes – vai dzej

niece Māra Zālīte apraud bāreņu tautu, vai 
kompartijas sekretārs Jānis Vagris taisnojas, 
ka nekad nav darījis pāri latviešu tautai, vai 
tur vējš plivina žurnālista Daiņa Īvāna vareno 
matu kodeļu, vai vēl viens sekretārs Anatolijs 
Gorbunovs demonstrē vispolitkorektāko fri
zūru Latvijas vēsturē. Mēs aplaudējām, dzie
dājām un gavilējām paši sev, sveicot sevi ar 
atbrīvošanos no bailēm, un pāri galvām plī
voja Latvijas karogu simti.

Interesanta detaļa, kas palikusi prātā jo 
spilgti: karoga uzvilkšana estrādes kreisās 
puses (no skatītāja redzespunkta) tornī. 
Labajā pusē karogs bija uzvilkts jau pašā 
sākumā, bet kreisajā kaut kas bija aizķēries 
vai sabojājies. Mehānisms bija spītīgs, karo
ga cēlēji – neatlaidīgi. Laiks gāja, bet karogs 
necēlās. Lejā stāvošie vēroja šo cīniņu ar 
zināmām, sacīsim, māņticīgām bažām. Sak, 
ja izdosies, tad izdosies arī mums, ja nē, tad... 
Un, kad pēc ilgām pūlēm sarkanbaltsarkanais 
audekls lepni pacēlās pāri priežu galotnēm 
un to atritināja spirgts vējš, no tūkstoš krūtīm 
izlauzās atvieglojuma nopūta – ir! Būs!

Kopš tā vakara, kopš saspringtajām Tautas 
frontes dibināšanas kongresa dienām apri
tējuši trīsdesmit gadi. Tas ir laikposms, kādā 
jaundzimušais izaug par lielu vīru, kurš pats 
domā, dara, spriež un sver. Latvijas Tautas 
fronte tolaik uzara lauku, un šim izaugušajam 
vīram tagad pašam jāsēj, jākopj, jāvāc raža. 
Tautas fronte uzbūvēja kuģi, ar ko viņam 
doties pasaulē un sevi pierādīt. Tautas fron
te ierakstīja brīvības vārdu Latvijas jaunās 
vēstures grāmatas baltajā lapā, un viņam 
jāraksta tālāk. 

“ZZS bija gana daudz kļūdas, kas tika pama
nītas un bija arī tādas kļūdas, kuras poli
tiskie konkurenti nepamanīja. Īpaši pēdējā 
pusgada laikā no valdības vadošajām figū
rām bija ļoti jūtama augstprātīga iedomī
ba, visszinība un nekļūdība, kas vienmēr 
noved pie sabiedrības negatīva vērtējuma, 
jo visi to redz.” Lai gan iepriekš viņš sacī
ja, ka šoreiz nebūšot ZZS premjerministra 
amata kandidāts, kas esot bijis viņa paša 
lēmums, drīzāk tas vairāk bija zaļzemnieku 
uzskats – Ventspils vadonis jāpabīda malā. 
Vēlāk situācija kļuva saspringtāka, jo sākās 
personisko viedokļu apmaiņa arī publis
kajā vidē. Premjers Māris Kučinskis (ZZS) 
arvien stingrāk norobežojas no A.Lemberga. 
Piemēram, intervijā žurnālam “Ir”, kuru tik 
ļoti neieredz A.Lembergs, M.Kučinskis stās
tīja par partijas “Latvijai un Ventspilij” vadī
tāja samazināto ietekmi ZZS iekšienē un to, 
ka A.Lembergs faktiski atstumts no valdības 
darba ietekmēšanas. Tikai pirmdienas ir vie
nīgās dienas, kad notiek ZZS valdes sēdes, 
un tas esot tas formāts, kurā katrs partneris 
varot izteikt gan kritiku, gan diskutēt. “Vadīt 
valdību un nebūt tam, kas pieņem lēmu
mus, – tāds modelis man nav pieņemams. 
Respektīvi, lēmumus pieņem valdība. (..) 
Reizēm [A.Lembergam] arī ir labi pado
mi, bet pārsvarā tādu nav, tad kāda tur vēl 
ietekme...” – tā M.Kučinskis.

Saspīlējumu vēl spēcīgāku radīja tā dēvē
tā ZZS “Kurzemes spārna” publiskās reto
rikas neveiksmes, kas bija pretrunā ar ZZS 
nostāju, taču spilgti apliecināja patiesos 
“Latvijai un Ventspilij” jeb A.Lemberga per
sonīgo nostāju ārpolitikā – nevis Rietumu, 
bet Austrumu virzienā. It kā nejauši, taču 
publiski izskanēja Saeimas prezidija locek
ļa un ZZS Kurzemes saraksta līdera, “Latvijai 
un Ventspilij” pārstāvja Gundara Daudzes 
viedoklis, ka viņš neiebilstot pret sadarbī

ZZS izgāšanās Saeimas vēlēšanās: Nepopulāri  
pat Ventspilī. Kas iegāza zaļzemniekus?
 turpinājums no 1. lpp. bu ar “Saskaņu”. Arī A.Lembergs neskai

tāmas reizes ir apgalvojis, ka norobežo
ties no ekonomiskās sadarbības Krievijas 
virzienā un pastāvēt uz ekonomiskajām 
sankcijām ir neprāts. Tiesa, šos momentus 
A.Lembergs nemaz nepiemin, acīmredzot 
uzskatot, ka šādas neveiksmes viņa skatīju
mā nav uzskatāmas par kļūdām.

KURZEMĒ DRAMATISKS KRITUMS
Traģiski rezultāti ZZS bija arī smagu popu

laritātes kritumu pat vienā no saviem gal
venajiem bastioniem – Kurzemē un tieši 
– Ventspilī, no kurienes nāk divi ilggadējie 
kandidātu līderi un vietējās partijas “Latvijai 
un Ventspilij” pārstāvji. Lai gan Ventspilī 
kopvērtējumā uzvarēja ZZS, tomēr politis
kais spēks saņēma rekordzemu atbalstu. 
Ventspilī bija vērojama trešā zemākā vēlētā
ju aktivitāte Latvijas republikas mēroga pil
sētu vidū: tikai 12 632 cilvēki jeb 53% no 23 
836 balstiesīgajiem (bēdīgāka situācija tikai 
Latgalē, kur vēsturiski ir viszemākā aktivitāte 
– Rēzeknē balsoja tikai 11 739 jeb 51,33%, 
bet Daugavpilī 23 749 jeb 41,55% vēlētāju).

Ja paraugās uz atbalstu zaļzemniekiem 
tieši Ventspils pilsētā, salīdzinājumā ar 
iepriekšējām Saeimas vēlēšanām vēro
jams dramatisks kritums – tas ir par divām 
trešdaļām zemāks. Šoreiz ZZS atbalstīja 
tikai 21,68% jeb 2737 vēlētāji, tātad, tikai 
nedaudz vairāk par 1/10 daļu balsstiesīgo 
ventspilnieku kopumā. Kā viens no galve
najiem iemesliem ir ilgstošā demagoģija 
no ZZS “Kurzemes spārna” puses un priekš
vēlēšanu laikā pieļautās kļūdas, kas var 
kļūt par liktenīgām ZZS norieta pastiprinā
šanā. Politikas vērotāji un eksperti domā, 
ka ar šīm vēlēšanām, iespējams, sācies 
arī Ventspils ilgstoši pie varas esošo politi
ķu noriets uz Latvijas politiskās skatuves. 
Brīdinājuma signāls “Latvijai un Ventspilij” 
bija jau pagājušā gada vasarā notikušās 
pašvaldību vēlēšanas, bet 13.Saeimas vēlē

šanās pieredzētais ir iekustinājis ievēroja
mu pārmaiņu virzienu arī Ventspils pilsētā. 
Vēlētāji apliecināja, ka vairs nevēlas ilgāk 
paciest vecās paaudzes politiķus ar postpa
domju domāšanu, un izsniedza daudziem 
brīvlaišanas vēstules. Piemēram, viens no 
lielākajiem zaudētājiem vēlēšanās bija tieši 
ZZS Saeimas frakcijas ilggadējais vadītājs 
Augusts Brigmanis, kurš neiekļuva parla
mentā. Cilvēks, kurš pēc vēlēšanām paziņo
ja, ka lepojas ar to, ka bijis komunists, no 
politikas neaiziešot.

UZVAR JAUNIE POLITISKIE SPĒKI
ZZS pārsvars Ventspilī bija ļoti neliels. 

Izbrīnu rada arī tas, ka Ventspilī ar salīdzi
noši lielu krievvalodīgu iedzīvotāju skai
tu par “Saskaņu” nobalsojuši tikai 2015 
jeb 15,96% no visiem vēlētājiem. Taču 
arī Ventspilī ievērojamu daļu no elektorā
ta ir ieguvuši jaunie politiskie spēki – par 
Jauno Konservatīvo partiju balsoja 1849 jeb 
14,64%, par “KPV LV” – 1548 jeb 12,26%, 
savukārt par Nacionālo apvienību VLTB/
LNNK – 1315 jeb 10,41%, bet par “Attīstībai/
Par!” – 1230 jeb 9,74% balsstiesīgo. Pārējās 
partijas ieguvušas mazāk par 5%.

Saeimā no ZZS Kurzemes saraksta ievēlēts 
pirmais numurs – bijušais Saeimas priekš
sēdētājs, līdzšinējais Saeimas priekšsēdētā
jas biedrs, Ventspils slimnīcas reanimatologs 
Gundars Daudze, kā arī piektais numurs Jānis 
Vucāns. G.Daudze Ventspilī saņēmis 1274 plu
sus un 162 svītrojumus, bet ar 3849 balsīm 
bija pārliecinošs līderis. Otrais bija J.Vucāns 
ar 861 plusu un 111 svītrojumiem, sakrā
jot 3487 balsis. Negaidīti trešais augstākais 
rādītājs bija 1980. gada olimpiskajam čem
pionam Dainim Kūlam – 755 plusi, 303 svīt
rojumi, 3189 balsis. Ceturtais populārākais 
zaļzemnieks bija Ventspils novada priekšsē
dētājs Aivars Mucenieks (436 plusi/202 mīnu
si, 2971 balss), seko Aija Barča (399/343, 
2793), kura gan parlamentā neiekļuva. 

AS “BALTIC COAL TERMINAL”

Dzintaru iela 39b, Ventspils

+371 63634000

info@balticcoal.com

AS “BALTIC COAL TERMINAL” 
Vienīgais specializētais slēgtā tipa 
ogļu pārkraušanas termināls Eiropā

Vismodernākās videi draudzīgas 
ogļu pārkraušanas tehnoloģijas

Pilna spektra ogļu 
pārkaušanas pakalpojumi
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HK “VENTA 2002” samet  
8 ripas “Prizmai”
Līdz šim pārliecinošāko uzvaru Junioru 
attīstības hokeja līgas (JAHL) debijas 
sezonā svinējuši Ventspils hokeja klubs 
“VENTA 2002” spēlētāji, kas viesos ar 
8:1 apspēlēja “Prizma”. Edgars Cgojevs 
sakrāja 4 punktus (1+3). Tagad viņš ar 
sešās spēlēs sakrātiem 18 (6+12) punk
tiem kļuvis par līgas rezultatīvāko spē
lētāju. Svētdien, 14. oktobrī, HK “VENTA 
2002” savā laukumā uzņems “Zemgale 
Juniors”.

Ar uzvaru Liepājā turpina 
cīņu par zeltu
FK “Ventspils” futbolisti izbraukumā svi
nēja ļoti svarīgu uzvaru Kurzemes der
bijā, kurā ar 1:0 pārspēja FK “Liepāja/
Mogo” vienību. Vārtus guva Tosins 
Aijeguns. Šī uzvara ļauj ventspilniekiem 
turpināt cīņu par Latvijas čempionu titu
lu: līderi ar 56 punktiem ir “Riga FC”, 
ar 53 punktiem seko FK “Ventspils”, 49 
punkti ir RFS, 42 – FK “Liepāja/Mogo”. 
FK “Ventspils” 20. oktobrī mājās uzņems 
“Spartaku”.

Galiņa izstājas  
jau pirmajā braucienā
Neveiksmi pasaules jaunatnes 
Olimpiskajās spēlēs Argentīnā piedzī
voja ventspilniece Airisa Galiņa, kura 
BMX sacensībās bija spiesta izstāties 
jau pirmajā braucienā, jo piedzīvoja kri
tienu. BMX jauktajās sacensībās uzva
rēja Krievija, bet Latvija finišēja cetur
tā – puišu sacensībās uzvarēja latvietis 
Edvards Glāzers.

Sezonas ievadā  
sagrāve Jēkabpilī
Negaidīti smagu zaudējumu jaunās 
sezonas pirmajā spēlē piedzīvoja paš
reizējie Latvijas Nacionālās 1.līgas čem
pioni VK “Ventspils”, kuri izbraukumā 
trīs setos kapitulēja Jēkabpils “Juniori/
JSS” volejbolistiem. Ventspils komandā 
pa septiņiem punktiem guva Kristaps 
Šepte un Askolds Jāvalds.  Pirmo mājas 
spēli jaunajā sezonā VK “Ventspils” aiz
vadīs 20. oktobrī ar RTU.

Ventspilnieki pasaules 
čempionātā pa vidu
Ventspilī notikušajā pasaules novusa 
čempionātā dubultspēlēs no ventspilnie
kiem vislabāk veicās Raivo Bumbierim 
un Kasparam Leitim, kuri ierindojās  
9. vietā. Sieviešu konkurencē visaugstāk 
ierindojās Ilze Čakle un Līga Leite, kurām 
10. vieta. 

Latvijas izlasē trīs  
Ventspils futbolisti
Latvijas futbola izlases kandidātu vidū 
iekļauti kopumā trīs FK “Ventspils” spē
lētāji, kas ir lielākā kluba pārstāvniecī
ba vairāku gadu laikā. Kandidātu lokā 
ir aizsargs Vitālijs Jagodinskis un pus
sargs Ritvars Rugins, debiju var piere
dzēt Vadims Žuļevs. 

18 gadus vecajam talantam 
ilgtermiņa līgums
18 gadus jaunais talants Raiens Tālbergs 
noslēdzis piecu gadu līgumu ar savas 
dzimtās pilsētas klubu FK “Ventspils”. 
Savus debijas vārtus profesionāla fut
bolista karjerā FK “Ventspils” rindās viņš 
guva Latvijas kausa 1/4 finālā, nodroši
not uzvaru pār FK “Liepāja/Mogo”.

SPORTA ĪSZIŅAS

 HK “VENTA2002” AICINA:

Tiekamies 
Ventspils ledus hallē

SIA “ELEKTRIĶIS”

V.B.”MEŽA SERVISS”

NĀC ATBALSTI SAVĒJOS!!!
Mūs atbalsta:

uz 2018./2019. sezonas  
LHF čempionātu spēlēm

Šķiet, pasaule otrpus Latvijas robežām konsekventi jūk prātā. Ārzemnieki sākuši par 
lielu naudu uzpirkt lietas, kurām, mūsuprāt, lielas vērtības nav. Pirms dažiem ga-
diem redzējām trakošanu ap apaļām dzintara krellēm, kas bija nākušas modē arābu 
šeihu sabiedrībā. Ažiotāža aizgāja tik tālu, ka sievietes, izejot no mājām, krelles ap 
kaklu nelika, lai nekļūtu par laupītāju upuriem. 

Zvēru ragu trakums

Gada tumšajos mēnešos tās pašas sadzīviskās nebūšanas, slodze darbā, pienākumi 
ģimenē un neskaitāmas citas  lietas, kurām vasarā īpaši nepievērsām uzmanību, 
komplektā ar nepatīkamiem laika apstākļiem nereti noved pie “uzvilktiem ner-
viem” un stresa. 

Latvijas bērnu un 
jauniešu čempionāts

SESTDIEN 13. oktobrī
plkst. 13.15

U17 komandu spēle

HK Venta 2002 – IHS / Prizma

plkst. 15.30

U13 komandu spēle

HK Venta 2002 – HS Rīga 06/07

SVĒTDIEN 14. oktobrī
plkst. 13.15

U11 komandu spēle

HK Venta 2002 – HS MOGO 09

plkst. 15.00

U15 komandu spēle

HK Venta 2002 / Tukums – LSSS

       Junioru Attīstības Hokeja Līga

SVĒTDIEN 14. oktobrī
plkst. 17.00

HK Venta 2002 – Zemgale Juniors
Kā gada tumšajos mēnešos 
tikt galā ar stresu?

A 
rī tad, ja sarūgtinājumu nav 
sagādājuši tuvinieki, pazi
ņas vai kolēģi, pietiek ieslēgt 
televizoru, lai saņemtu dienas 
negatīvo emociju “trūkstošu 

devu”. Ja cilvēks ir optimists, turklāt – ar stip
riem nerviem, viņš bez īpašas piepūles spēj 
tikt galā ar ārējo negatīvo iespaidu uzbru
kumiem. Taču, kā saka, kad vadzis pilns, tas 
lūst, cilvēks sāk stresot, bet no stresa uzkrā
šanās ilgtermiņā nav tālu līdz nopietnām 
veselības problēmām. 

No stresa negatīvajām blaknēm iespējams 
izvairīties samērā vienkārši – kārtīgi izgu
ļoties, nodarbojoties ar regulārām fiziskām 
aktivitātēm un izvēloties pareizu, vitamīniem 
bagātu uzturu. Gadījumos, kad stresu izraisī
jušas nopietnas problēmas, ar to vien, visti
camāk nebūs līdzēts, taču  lieki “necepties” 
par sīkumiem tas noteikti palīdzēs. 

CIK ILGI JĀGUĻ?
Ne reizi vien nācies dzirdēt, kā cilvēks stās

ta, ka viņam pilnīgi pietiek ar četrām, piecām 
stundām miega. Taču šāda pieeja ir aplama. 
Protams, miega režīms katram ir individuāls, 
un, ja kāds jūtas labi, pagulējis vien sešas 
stundas, lai tā būtu. Taču jāatceras, ka svarī
ga ir ne vien miega kvalitāte, bet arī miegā 
pavadīto stundu skaits. Pēc speciālistu teiktā, 
pieaugušajiem un pusaudžiem no 13 gadu 
vecuma miegam jāatvēl 8–10 stundas, bet 
skolēniem no 6 līdz 12 gadu vecumam jāguļ 
9–12 stundas. Turklāt būtiski ir doties pie 
miera vienā un tajā pašā laikā. 

Nevajadzētu  ķerties pie tādiem līdzek
ļiem kā pāris glāzes vīna “labākam miegam” 
vai sintētiskie nomierinošie līdzekļi. Pēdējie 
jālieto vien tad, ja to licis darīt ārsts, jo tie 

ļoti ātri izraisa atkarību. Emocionālās sprie
dzes mazināšanai var izmantot augus nei
roleptiķus, kam piemīt nomierinoša iedarbī
ba. Līderi nomierinošo augu klāstā ir melisa, 
piparmētras, baldriāni, raudene, apiņu rogas, 
vilkābele, mātere, asinszāle,u.c.  

VAIRĀK KUSTĪBU
Viens no veidiem, kā novadīt stresu, ir 

izkustēties, vislabāk – svaigā gaisā. Kustības 
veicina laimes hormona jeb endorfīna izdalī
šanos un sniedz patīkamas izjūtas ķermenim.
Kādam piemērotākas būs intensīvas sporta 
nodarbības, citam – pastaigas. 

Intensīva gājiena ietekmē paātrinās sārņu 
izdalīšanās no organisma, paaugstinās asins
vadu tonuss, tiek trenēti visi orgāni bez izņē
muma. Kustoties ātrā tempā, tiek patērēts arī 
lielāks daudzums enerģijas. 

Jauniem un veselīgiem cilvēkiem priekšro
ka jādod iešanas tempam, bet gados vecā
kiem un ne tik veseliem – iešanas ilgumam. 
Taču jebkurā gadījumā gājiens nedrīkst izrai
sīt aizdusu, bet pulsam 10 minūtes pēc ieša
nas pārtraukšanas jābūt tuvu normai. 

NEDAUDZ PAR VESELĪGU UZTURU
Stress uz organismu iedarbojas negatīvi, 

noārdot C vitamīnu un pavājinot imunitāti. 
Savukārt nemiers, pastiprināta uzbudināmī
ba, aizkaitināmība, noguruma sajūta vai pat 
depresija var liecināt arī par nopietnu mag
nija un B vitamīnu trūkumu organismā. Ja 
magnija daudzums organismā nav pietie
kams, stress pastiprinās pat tad, ja nav citu 
stresu veicinošu faktoru. Šeit tad arī nāk talkā 
pareizs uzturs. Magniju un B vitamīnu satur 
zaļie dārzeņi un augļi, putraimu un graudzāļu 
produkti, banāni, ar mizu gatavoti kartupeļi, 

brūnie rīsi, griķi un jūras sāls.  Savukārt C vita
mīna avots ir dažāda veida kāposti – apēdot 
100 gramus brokoļu, rožkāpostu vai virziņkā
postu dienā, tiek simtprocentīgi nodrošināta 
vajadzīgā C vitamīna deva. To pašu var teikt  
arī par lēcām un par papriku.. 

T 
agad gluži vai ar lukturi dienas 
laikā meklē briežu, aļņu un buku 
ragus, solot prāvu samaksu – no 
15 līdz 20 eiro par kilogramu. Kas 
notiek, un vai tiešām arī zvēriem 

savi ragi turpmāk būs jāatstāj mājās?
Briedis ragus audzē nevis pārdošanai, bet 

cīņai ar pretiniekiem. Tēviņam ar vislielāka
jiem un spēcīgākajiem ragiem ir pārsvars pār 
sugas brāļiem, attiecīgi – labāka pieeja barī
bai, briežu mātēm un vispār – liela teikšana 
savā teritorijā. Par prieku uzpircējiem, brieža 
ragi aug ar ātrumu līdz 4 centimetriem dienā 
un katru gadu tiek nomesti. Jāpiezīmē, ka 
ragi ir gandrīz nesalaužami. Ja cilvēkam būtu 
tik cieti kauli, kāju lūzumi būtu retums. Tāpēc 
no ragiem gatavo drēbju pakaramos, nažu 
rokturus, lustras un pat mēbeles. Savukārt 
ķīnieši ragus lieto netradicionālajā medicīnā. 

Nav skaidrs, kāpēc ažiotāža sākusies tieši 
pēdējā laikā. Portālu un laikrakstu sludinā
jumu sadaļas ir pilnas ar šāda veida tek

stiem: “Pērku briežu un aļņu ragus, braucu 
klāt. Pērku brieža, aļņa, buka ragus. Arī bojā
tus, lakotus, ragu fragmentus. Braucu pakaļ. 
Izteikšu labāko piedāvājumu.” Līdzīgi teksti 
lasāmi uz ziņojumu dēļiem pagastu centros. 
Pa lauku ceļiem braukā uzpircēju mašīnas. 
Viņi vēlas tikai vienu – ragus, ragus, ragus! 
Vācieši un ķīnieši gaida! Starpnieki pelna 
milzīgu naudu. Zelta medaļas vērts briež
ragu pāris, pie mums nopirkts par 20 eiro 
kilogramā, Vācijā var tikt pārdots par pāris 
tūkstošiem. 

Nav brīnums, ka aktivizējušies arī “alterna
tīvie uzpircēji” – zagļi. Uzlauztas un aptīrītas 
neskaitāmas lauku mājas, pirtiņas, garāžas 
un šķūnīši. Mednieki baidās savas trofejas 
rādīt nepazīstamiem cilvēkiem – tā ir infor
mācijas noplūde! Dažs labs ragu zaglis jau ir 
iesēdināts, citi vēl sēdēs, bet ragu vākšanas 
trakums nemazinās.

Un visbeidzot noticis tas, kas tehnoloģiju 
laikmetā bija gaidāms. Martā un aprīlī, kad 
zāle vēl nav sakuplojusi, mežā ierodas profe
sionāļu brigādes. Vīri ir bruņojušies ar nakts 
redzamības ierīcēm un termovizoriem. Meža 
dienesta kartēs noskaidrojuši areālus, kur 
ganās visvairāk briežu, viņi ieslēdz GPS pozi
cionēšanas ierīces un metodiski filtrē mežu – 
kvartālu pēc kvartāla. Termovizori dod iespē
ju novērot briežu kustību arī naktī un saprast, 

kur dzīvnieku ir visvairāk un attiecīgi – kur tie 
nomet ragus. Varētu domāt – kāda te peļņa, 
ja brigādē ir, piemēram, pieci vīri? Viens rags 
sver līdz pieciem kilogramiem, kilograms 
maksā no 15 eiro; ja nedēļā pāris simtu sala
sa… Vārdu sakot, viss skaidrs. 

Dažās valstīs, piemēram, Lietuvā, ragu lasī
šana ir tāds kā sporta veids. Cilvēki pavasarī 
apstaigā zvēru takas, īpaši vietas, kur brie
žiem nākas lēkt pāri grāvjiem – tādās vietās 
jau pusatmirušais rags “notrūkst”. Šajā gadī
jumā ragi kā tādi nav mērķis – arī sēņotāji 
pārsvarā dodas mežā ne tikai pēc sēnēm, bet 
lai labi atpūstos brīvā dabā un izlocītu kājas.

Iespējams, ka pēc šī teksta izlasīšanas dažs 
labs pilsētnieks ieplānos atvaļinājumu agrā 
pavasarī, lai skriešus dotos mežā, salasītu kau
dzi zvēru ragu un kļūtu bagāts. Tieši tas nav 
ieteicams! Pirmkārt, nepieredzējuša pilsētnie
ka blandīšanās pa biezokni bieži vien beidzas 
ar to, ka virs meža riņķo NBS helikopters un 
zemessargi lādēdamies brien pa purvu, mēģi
nādami saprast, kur tas pilsētas sprukstiņš 
varētu būt aizmaldījes. Otrkārt, amatieriem 
nav nekādu cerību apsteigt termovizoriem, 
nakts binokļiem un GPS bruņotos “kiborgus”. 
Treškārt, nevajag padoties masu psihozei! Re, 
apaļas dzintara krelles nemaz tik daudz vairs 
nepieprasa. Tas trakums ir beidzies, un gan jau 
reiz noplaks arī šis. 
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nosaukuma un diploma iegūšanai ir jākārto visnotaļ 
nopietns eksāmens, pēc tam ik pēc diviem gadiem jāiziet 
pāratestācijas procedūra. Varbūt tāpēc visā Latvijā ar šādu 
kvalifikāciju esam tikai trīsdesmit četri cilvēki, nedaudz vai
rāk ir zeļļu,” stāsta Juris. 

Skursteņslaucītāja amats Latvijā un visā pasaulē paras
ti tiek pārmantots, arī viņš to mācījies pie Ventspilī slave
nā Voldemāra Liepiņa, kurš vēl 70 gadu vecumā “tekalējis” 
pa jumtiem. Pie viņa par amata meistariem izmācījušies arī 
dēli Andris un Jānis. Jau Atmodas gados Liepiņi nodibinā
juši skursteņslaucītāju SIA “Brāļi un Co”, kurā “es, kā tolaik 
mazāk pieredzējušais, biju “Co”,” ar smaidu atceras Juris. 
Atšķirībā no Liepiņu dinastijas, Jura tēvs Jānis bijis plaša 
profila celtnieks, bet savu vienīgo dēlu gribējis izskolot par 
inženieri mehāniķi un pēc dzīvesvietai netālās Pļavas ielas 
jeb “ganiņu” skolas absolvēšanas sūtījis uz Kandavas teh
nikumu. Viņš laikam gan nebūtu iebildis, ja zēns iestātos 
mūzikas skolā, jo pats spēlējis akordeonu un ērģeles baznī
cā, taču par prioritāti uzskatījis dzīvei noderīgu amatu. 

VANAGIEM SAVAS DINASTIJAS
“Tur man īsti pa prātam nebija, atgriezos Ventspilī un sāku 

strādāt  par santehniķi toreizējā Remontu un celtniecības 
pārvaldē (RCP). Apguvu daudz jauna, bija pat interesanti, 
jo darbavieta sūtīja uz dažādiem kvalifikācijas paaugstinā
šanas kursiem. Bet vēlāk atsaucos draugu mudinājumam 
pāriet uz "Lauktehniku", kur vajadzēja skārdniekus un solīja 
labāku algu. Arī tur, tāpat kā RCP,  “uzstrādājos” līdz augstā
kajai kategorijai. Bet apnika darbs “no – līdz”, tāpēc nebi
ju ilgi pierunājams kļūt par skursteņslaucītāja mācekli pie 
Liepiņiem. 

No Vanagiem līdz ar to klasiska celtnieku dinastija neiz
veidojās, kaut gan šis amats joprojām ir rokās un prātā: dzī
vojam tēva celtajā mājā Amulas ielā, kuru es vēlāk kopā ar 
dēliem papildināju ar piebūvēm un uzlaboju ar pārbūvēm.   
Taču izrādījās, ka vectēva un arī mans piemērs nav bijis vel
tīgs, tas netieši amatu palīdzējis izvēlēties maniem dēliem 
Ģirtam, Sandim un arī jaunākajam – Mārtiņam, kurš mācās 
par metinātāju. Ģirts celtniecībā strādā Norvēģijā, Sandis 
kaut ko līdzīgu dara tepat Ventspilī, bet pieprot arī manu 
tagadējo amatu un vajadzības gadījumā pat palīdz: tātad 
vēl nav teikts, ka no Vanagiem neizveidojas divas dinastijas 
– gan celtnieku, gan skursteņslaucītāju...  

SKURSTEŅSLAUCĪTĀJU GALVENAIS BAUSLIS
Skursteņslaucītāja darbu Juris, pēc toreiz pastāvošās 

kārtības, sācis Brīvprātīgo ugunsdzēsēju biedrības (BUB) 
Ventspils nodaļas paspārnē. 

“Bijām seši vīri (un piecas kantora darbinieces!), apkal
pot vajadzēja gan pilsētu, gan Ventspils rajonu. Uz lauku 
ciemiem parasti izbraucām kā skursteņslaucītāju “desants”: 
visi seši vienā “bobikā”, ko vadīja Liepiņš – seniors. Kā to 
prasa amata tradīcijas – obligāti ģērbušies melnajās darba 
formās ar spožām pogām, ko papildina siksna ar misiņa  
sprādzi. Līdzi visi nepieciešamie instrumenti un aprīkojums, 
arī spainīši ar mālu, ja nu ir vajadzība kādu ķieģeli izlauzt un 
atlikt atpakaļ. Galamērķī izklīdām pa pieteiktajiem objek
tiem un vakarā braucām atpakaļ, stāstot cits citam par dienā 
piedzīvoto. 

Neparastumu un kuriozu nekad netrūka, arī ar klientu 
kaprīzēm, smejies vai raudi, bet  nācās rēķināties. Jo viens 
no skursteņslaucītāja pirmajiem baušļiem ir – tev būs darīt 
visu iespējamo un neiespējamo, lai uzturētu labas attiecī
bas ar pasūtītāju, panāktu saprašanos un risinājumu jebku
rā situācijā. Par laimi, mans raksturs to atļauj, atraisīta saru
na ar klientu pat sagādā prieku. Kas to nespēj, tam jāmeklē 
cits darbs. Tāpat kā tiem, kas nepanes augstumu, jo jāstrā

Lai ugunij viegli elpot
 turpinājums no 1. lpp.

dā ir arī uz daudzstāvu namu jumtiem,” šinī ziņā Juris ir 
kategorisks. 

SAVĀ “ŠTELLĒ”, BEZ BIROKRĀTIEM
“Pievilcīgi šķita, ka skursteņslaucītāji paši lielā mērā varē

ja plānot savu darba dienu un tempu, kādā strādāt. Savukārt 
sašutumu izraisīja apstāklis, ka prāva daļa smagā, “melnā” 
darbā nopelnītā aizgāja, mūsuprāt, pārāk uzpūstā  birokrā
tiskā aparāta uzturēšanai Rīgā un Ventspilī.

Kad sākās barikāžu un pārmaiņu laiks, Liepiņi izmanto
ja radušos iespēju dibināt savu “štelli”, izveidoja SIA “Brāļi 
un Co”, kam es pievienojos. Veicās tīri labi, kopā nostrādā
jām kādus piecpadsmit gadus. Ja neskaita veselības prob
lēmas, kuru dēļ man nācās pagulēt slimnīcās un pārkvali
ficēties par grāmatvedi pašu SIA, uzņemoties arī tādas kā 
dispečera un menedžera funkcijas. Rēķināšana man veicās 
jau skolā, pozitīvi un pat atraktīvi komunicēt ar klientiem ir 
no dabas dots. 

Taču arī mūsu sīko uzņēmumu skāra pasaules ekonomis
kā krīze: izputēja banka, kurā mums bija neliela naudiņa, 
samazinājās pasūtījumi, jo daudzi tos vairs nevarēja atļau
ties, tāpēc mēģināja pašapkalpoties. Vairāki kolēģi aizgāja 
mūžībā, citi meklēja drošāku darbu un algu,” Juris atzīst, ka 
viņš ar savām zināšanām un pieredzi amatā juties pietie
kami stabili, lai mēģinātu izdzīvot, atceroties skursteņslau
cītāju brālības veterānu teikto: mūsu darbā par miljonāru 
noteikti nekļūsi, bet ar turību vari rēķināties, ja vien proti 
un gribi strādāt. 

SODRĒJOS NEPAZAUDĒT RADOŠUMU
“Un darīsi to ar neviltotu interesi un radošumu”, Juris 

atceras  vecāko kolēģu teikto pēc viņa  uzņemšanas 
“Skursteņslaucītāju amata brālībā”. 

“Par šo vārdu  patiesīgumu esmu pārliecinājies tūksto
šiem reižu, jo tajos izteikts arī mans dzīves aicinājums un 
redzējums,” Juris atklāj, ka īstam skursteņslaucītājam jābūt 
ne vien ar izcilām zināšanām modernu krāšņu un skursteņu 
mūrēšanā, bet arī apkures sistēmu uzbūvē. Turklāt ņemot 
vērā, ka vecās krāsnis, dūmeņi un siltummūri veidoti ne 
vien atbilstoši tā laika modei, bet arī katra meistara rakstu
ram. Viens veidoja šauras cukas, cits neuzskatīja par vaja
dzīgu iezīmēt tīrīšanai paredzēto caurumu, vēl kādam pade
vās neparastas formas skursteņi vai šķietami dīvains aiz
bīdņu izvietojums. Tīrot un remontējot šīs ietaises, to visu 
jāmēģina saprast un vajadzības gadījumā arī palabot,” Juris 
neslēpj, ka arī viņam ir savs amata rokraksts, ko pēctečiem 
varbūt nāksies atšifrēt. 

SENO CUKU UN AIZBĪDŅU LABIRINTOS
Šķiet pašsaprotami, ka gan agrāk, gan tagad gandrīz visu 

regulē būvnormatīvi, tiek ņemtas vērā pašu valstī pastāvo
šās vai no ārzemēm pārņemtās apkures ietaišu ierīkoša
nas tradīcijas. Un tikpat pašsaprotami, ka gan toreiz, gan 
tagad daži meistari tās traktējuši pēc sava prāta vai pakļā

vušies pasūtītāja kaprīzei. Tās tad nu  skursteņslaucītājam 
uz vietas un nekavējoties jāuzmin, lai kurtuves un dūme
ņus varētu savest kārtībā. Nevienā skolā to iemācīt nevar, 
jo mūrēts ticis varbūt vienā eksemplārā un pēc tam vēl pēc
teču pārtaisīts. 

“Te svars ir tikai pieredzei, kas gūta, reizēm arī smagi 
kļūdoties, un vēl amatnieka radošajai intuīcijai. Ir bezgala 
interesanti, taču vajag labu atmiņu, lai visu šo daudzvei
dību paturētu prātā, kaut kā sistematizētu  un aplamības 
turpmāk nepieļautu. Jā, darbs ir netīrs, taču tāds jādara arī 
citviet. Jā, reizēm uz apledojuša jumta arī dzīvībai bīstami, 
bet ne vairāk, kā logu mazgātājiem augstceltnēs vai auto
busa šoferiem kalnu ceļos, ja vienmēr un visur rīkojas pro
fesionāli. Tiešām žēl, ka mūsu amatu izvēlas maz jauniešu, 
jo to darīt ir daudz pateicīgāk, nekā būvēt virtuālas pilsētas 
un konstrukcijas datorā. Rezultāts ir acīm skatāms un rokām 
taustāms: prieks saimnieka sejā, kad uguns jautri rūc tevis 
tikko uzmūrētā vai salabotā krāsnī; kad labi iztīrīts skurste
nis dūmus ceļ debesīs, nevis spiež atpakaļ dzīvojamā ista
bā; kad ārā nosalušās rokas vari piespiest pie podiņu krāsns 
siltajiem sāniem, kas gadiem bijuši auksti,” Juris ir ganda
rīts, ka viņam ticis darbs, kas vistiešākajā veidā var sasildīt 
cilvēkus.  

PATS AR SAVĀM LAIMES POGĀM 
Meistaram ir savs spriedums par to, kāpēc cilvēki uz ielas 

skursteņslaucītājam parasti uzsmaida un mēģina pieskarties 
viņa apģērba spožajām pogām. 

“Ir mūžsens ticējums, ka tas atnesīs laimi. Uzņemu to ar 
pozitīvu sapratni, kaut gan nedaudz izbrīna, ka to dara ne 
tikai un ne tik daudz bērni un jaunieši, cik pieauguši cilvēki, 
daži pat solīdā vecumā. Spožas pogas taču ir arī karavīriem, 
lidotājiem, jūrniekiem un ugunsdzēsējiem, bet tās taču 
neviens uz ielas nemēģina aiztikt. Pieļauju, ka skursteņslau
cītāja tēls – un ne tikai pie mums, arī citur Eiropā – gadu sim
tos ir kļuvis par sava veida simbolu sakārtotai dzīvei, sadzī
viskam komfortam, kas ir būtiska cilvēka laimes sastāvda
ļa.  Satikt skursteņslaucītāju nozīmē, ka visapkārt ir miera 
dzīve ar mājām, kurās ir siltums un tiek gatavots ēdiens. 
Kur vakarā, ugunī raugoties, sadeg dienā dvēselē uzkrātais 
rūgtums un sīku nepatikšanu sārņi.  Un dzīvajai ugunij brīvi 
elpot esi palīdzējis tu, vienkāršs skursteņslaucītājs!  Vai tad 
tā nav klusa laime arī man? Protams, protams, jo – esmu 
taču šīm savām divpadsmit pogā pieskāries vismaz divas 
reizes dienā, uzģērbjot un novelkot formu...”

SKURSTEŅSLAUCĪTĀJU DZIMTENES VILINĀJUMS 
Latvijā privātajās mājās dzīvo apmēram trešā daļa valsts 

iedzīvotāju. Daudzās no tām ierīkota automatizēta apkures 
sistēma, bet arī tad skursteņslaucītājam ir darbs pieskatīt 
dūmeņus un ventilācijas sistēmu. Jura ģimenei, kurā tagad 
ir tikai mamma Alma, kādreiz Ventspilī slavena šuvēja, sieva 
Inese un dēls Mārtiņš (jo vecākie brāļi jau savā dzīvē), sil
tumu dod – nu, protams! – ar malku kurināmas krāsnis. Un 
arī pirtiņa, kurā Juris ārstējies un atlabis no muguras sāpēm, 
tiekot kurināta ar smaržīgām bērza pagalēm, jo tās dod tīru 
un karstu liesmu. Juris joko, ka šo savas mājas karsto paradī
zi atceras ikreiz, kad atvaļinājuma laikā vai katru gadu apce
ļo svešas zemes, jo pēc atgriešanās no tām prasās nekavē
joties izkurināt pirtiņu. 

Pagaidām nepiepildīts sapnis ir apmeklēt Ziemeļitālijas 
pilsētu Santa Maria Maggiore, kur parasti notiek pasaules 
skursteņslaucītāju parāde, festivāls un vīna baudīšana, jo 
vēsturiski  tieši Itālijā nodibinājies pirmais skursteņslaucītāju 
dienests Eiropā un veidojušās šī amata brālības.

“Kolēģi no Latvijas to ir apmeklējuši, un ceru, ka arī 
mans laiks pienāks,” optimisms Jurim jau šūpulī ielikts, viņš 
nešaubās, ka drosmīgi un godīgi ļaudis ar skursteņslaucītāja 
darbu maizīti varēs pelnīt mūžīgi. 

Skursteņslaucītājs Juris Vanags darba apģērbā.

Juris un Inese ar dēlu Mārtiņu.

Juris un Inese, brāļi Ģirts, Mārtiņš un Sandis.  
Jurim klēpī mazmeita Nikola.
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Brauksim 
baudīt zelta 
rudeni 
novadā

Dzintaru 20a, Ventspils, LV-3602, Latvija
Tālr.: 63602501, E-mail: unifreight@unifreight.lv

Ar AS Unifreight Logistics  
Jūsu bizness ir drošās rokās!

Uzticiet savu kravu 
pārvadāšanu 
profesionāļiem!

Zelta rudens sāk pieņemties krāš-
ņumā – līdz ar pirmajām īstajām 
salnām arī koku lapotnes daiļojas 
daudzkrāsainās krāsu gammās. Tieši 
šajā nedēļas nogalē sinoptiķi sola 
skaisto atvasaras laiku – saulainas 
un siltas rudens dienas. Atvasara 
ir tikai reizi gadā, un tā ir jāizbau-
da. Laime, ka tā šogad priecē tieši 
brīvdienās. “Ventspilnieks.lv” rosina 
šīs brīvdienas pavadīt nevis mājās 
siltās čībās, nevis dārza darbos, bet 
gan doties un baudīt zelta rudeni 
novadā. Būs ko redzēt un piedzīvot!

P 
rotams, mājas darbi ir mājas 
darbi un tos daudz atlikt nevar. 
Tāpēc jāpieceļas no rīta tā 
agrāk un apdarīt mājas dar
bus, lai varētu doties braucie

nā. Maršrutu iespējas ir dažādas, to plā
nošanu atstāsim jūsu ziņā. 

Trīs dienas šajā nedēļas nogalē, līdz 
svētdienai ieskaitot, durvis apmeklētā
jiem vērs trīs Ventspils brīvostas pār
valdes pārvaldībā esošās gaismas pilis 
– bākas Ovišos, Užavā un tālāk jau kai
miņnovadā – Akmeņragā. Ovišu bāka 
ir Latvijā vecākā strādājošā bāka, kura 
apmeklētājus pieņem praktiski visu gadu. 
Vasarā tā ir ļoti populāra tūristu vidū – kā 
Irbenes radioastronomijas centrs. Užavas 
un Akmeņraga bākā tik bieži netiksiet 
iekšā, iepriekš jāpiesakās. Šoreiz visas 
trīs bākas būs vaļā un pieejamas pilnīgi 
bez maksas.

Interesenti īpaši aicināti apmeklēt tieši 
Ovišu bāku, kurā varēs ne tikai apskatīt 
jaunizveidoto interaktīvo ekspozīciju, bet 
arī noklausīties stāstījumu par industriā
lo mantojumu un bāku vēsturi un doties 
aizraujošā ekskursijā. Visaktīvākā diena 
paredzēta sestdien, kad Ovišu bākā plkst. 
14 notiks prezentācija par industriālo 
mantojumu kā Latvijas kultūras man
tojuma sastāvdaļu, bet pēc tās sekos 
ieskats hidrogrāfisko būvju jeb bāku vēs
turē. Visu dienu iespējams aplūkot Ovišu 
bāku, uzkāpt augšā, kā arī apmeklēt 
īpašo ekspozīcijas zāli. Savukārt Užavas 
un Akmeņraga bākas būs atvērtas no 
plkst.10 līdz 17.

Ceļojot pa novadu ir vērts pievērst 
uzmanību dažādiem kultūras notikumiem. 
Īpašs notikums būs sestdien Zlēku baznī
cā, kur plkst.15 izskanēs īpašs latviešu 
komponistu mūzikas koncerts. Koncerta 
programmā apkopoti izcilu latviešu kom
ponistu Marģera Zariņa, Lūcijas Garūtas, 
Riharda Dubras, Pētra Vaska un citu skaņ
darbi. Pie ērģelēm būs Kristīne Adamaite, 
Agnese Abramāne, Anna Brokāne un Līva 
Kukle. Koncertā pavadīs Ventspils kamer
orķestris diriģenta Aigara Meri vadībā. 
Turpat Zlēku kultūras namā notiks arī grā
matas “Zlēku teiksmas un spoku stās
ti” atvēršanas svētki. Piedalīsies arī grā
matas sakārtotāja rakstniece Laimdota 
Sēle. Bet vakarā kultūras namā būs balle. 
Savukārt sestdien plkst.15 Ugāles pagas
ta pārvaldes zālē notiks Jānim Peteram 
veltīta dzejas pēcpusdiena, kurā piedalī
sies amatierteātra “Ugāles drāma” aktieri 
un jauktā kora “Eglaine” dalībnieki.

Runājot par Ventspils pilsētu, kad vien 
iespējams, aizejiet uz Piejūras brīvda
bas muzeju aplūkot jauno eksponātu 
– Mazirbes šaursliežu dzelzceļa stacijas 
autentisko preču noliktavas ēku. Tā pār
vesta no Mazirbes, restaurēta un kopš 
piektdienas aplūkojama muzejā. 

Ļoti iespējams, pats svarīgākais 1923. 
gada notikums mūsu pilsētā bija ponto-
nu jeb, kā toreiz teica, „liellaivu tilta” 
atklāšana 21. oktobrī. Ventspilnieki 
to bija gaidījuši ilgi, cietuši milzīgas 
neērtības, dažkārt pat dzīvības un 
veselības apdraudējumus, kad vecais, 
tieši uz ūdens gulošais plostu tilts bija 
applūdis – nācās brist pa saltu ūdeni 
līdz ceļgaliem vai celties pāri Ventai 
šaubīgās laivelēs, kas stipra vēja vai 
ledus apstākļos bija ārkārtīgi bīstami. 
Pati par saviem līdzekļiem pilsētas 
pašvaldība tādu būvi nekad nedabūtu 
gatavu; līdzekļus tilta būvei (2,5 miljo-
nus rubļu=50 tūkst. latu) piešķīra Lat-
vijas valdība. Pēc inženiera Krivošejeva 
projekta pontonu tilta būvi realizēja 
Ventspils būvuzņēmējs E. Bauls. Tilts 
bija gandrīz 175 m garš un 8,5 m plats. 
Iesvētīšanas un atklāšanas ceremonijā 
piedalījās trīs tālaika ministri un savs 
desmits Satiksmes ceļu departamenta 
un citu iestāžu vadošo darbinieku.

Oktobra hronikas
(no mūsu valsts jaunības gadiem)

Pirms 95 gadiem

A 
pmēram ap to pašu laiku pil
sētas nomalē, Pļavas ielā 15 – 
agrākajā bērnu patversmes ēkā 
– atvērta viena klase Gāliņciema 
bērniem, kuriem līdz centra 

skolām pārāk tāls ceļš. Ventspils skolu valde 
paredzēja tuvākajā nākotnē atvērt vēl vai
rākas klases, ēku pielāgojot skolas vajadzī
bām. Turpmāk šo skolu sauca par 4. pamat
skolu, bet centra „smalkmaņi” – par ganiņu 
skolu. Taču nākotne pierādīja, ka skolas atra
šanās vietai nav nozīmes, galvenais – griba 
mācīties. Padomju okupācijas gados skolai 
vairākkārt mainīts nosaukums (4. septiņga
dīgā, 2. septiņgadīgā, 2. astoņgadīgā, utt.). 
Tagad tā saucas Ventspils 1. pamatskola un 
pēc 5 gadiem svinēs simtgadi.

PIRMS 90 GADIEM 
„Mēs visi kritizējam Saeimas darbību. Te 

viens, te otris likums nav labs. Nav daudz reiz 
pa prātam valdība. Par visu esam nemierā. 
Vainu par to gribam uzkraut citiem. Bet, kad 
ieskatāmies dzīvē, tad redzam, ka vaina 
slēpjas taisni iekš tā, ka daudzi vēlētāji 
mājā palikuši, domādami, ka bez viņiem var 
iztikt. Citi jau iztiek arī, pretinieki ir priecīgi 
par tādu atraušanos, bet tas nāk par sliktu 
pašiem. Caur to nāk slikti likumi, un valdība 
nedara pa prātam. Mūsu katra pienākums – 
gādāt, lai valsts lietas tiktu pareizi vadītas, 
un to varam darīt, nododot savu balsi par 
tiem kandidātiem, kādus atzīstam par derī
giem Saeimas darbam.”

Pazīstami, vai ne? Vai ikkatrs būs dzirdē
jis vietējos „filozofus” skaļi prātojam teju 
tādiem pašiem vārdiem. Tas pierāda, ka nav 
nekā jauna zem šīs saules, jebšu šie viedie 
vārdi sacīti pirms 90 gadiem, burtiski pāris 
dienas pēc tikko notikušām Saeimas vēlēša
nām 1928. gada oktobrī. Tiesa gan, vismaz 
partiju skaita ziņā esam spēruši pāris soļus 

saprāta virzienā, jo tolaik uz Saeimas krēs
liem pretendēja 43 (!) saraksti, no kuriem 
parlamentā iekļuva 27 partiju, partijiņu un 
vēlēšanu apvienību pārstāvji. Tā ka mums 
nav ko „cepties” par 13. Saeimas vēlēša
nām pieteiktajiem 16 kandidātu sarakstiem 
un septiņiem sarakstiem – vinnētājiem. Ja 
viņi toreiz spēja sastādīt valdību, gan jau 
varēs arī šie.

1928. gada oktobrī Ventspilī pirms noen
kurošanās Ovišos ienāca Latvijas ugunsku
ģis „Laima”. Var teikt, ka „Laima” bija kara 
trofeja, jo pirms I Pasaules kara kuģis ar 
nosaukumu „Elbe 2” piederēja Vācijai, vācu 
okupācijas laikā stāvēja Ventspils ostā, bet 
1919. gada janvārī, kad pilsētā ienāca lie
linieki, vācu jūrnieki to gribēja izvest uz 
Vāciju, taču netālu no ostas vārtiem kuģis 
uzskrēja sēklim. Pēc kara tas nonāca Latvijas 
valsts īpašumā un mainīja vārdu. „Laimas” 
vidū atradās 12 m augsta bāka, bet mašīn
telpā – 20 ZS motors, kas darbināja miglas 
tauri. Ugunskuģa apkalpē – 7 cilvēki.

Un vēl „ekstrā ziņa no ārvalstīm”: „Grāfs 
Cepelins, milzu vācu gaiskuģis 111 stundās 
veicis lidojumu no Vācijas pāri Atlantiskam 
okeānam uz Ņujorku. Ceļojums bijis ļoti 
grūts.” („Ventas Balss”)

PIRMS 85 GADIEM
1933. gada oktobrī mūsu pilsētā atgadīju

šies visai dramatiski, pat traģiski notikumi. 
Mēneša sākumā pēkšņi izcēlušās spēcīgas 
vētras dēļ krastā neatgriezās astoņas zve
jas motorlaivas. Dienu vēlāk cita pēc citas 
atgriezās sešas – bojātas, zaudētiem tīkliem 
un līdz nāvei nogurušiem zvejniekiem. Vēl 
vienas komandu pārveda glābēji, bet asto
tās motorlaivas „Kalpaks” komanda – trīs vīri 
– bija gājuši bojā. Pamatīgi sadauzīto laivu 
jūra izmeta krastā pēc vairākām dienām.

Pavisam trakas lietas notika 10. oktob
rī Ventspils cietumā (pilī). Neilgi pirms tam 
tika apcietināta prāva komunistu grupa par 
atklāti pretvalstisku darbību. Viņu vidū arī 
padomju laikos vai līdz debesīm slavinātais 
Ernests Rozenbergs. Minētās dienas rītā cie
tuma uzraugs atslēdzis Rozenberga un viņa 
cīņubiedra Jāņa Miljanovska kameru, lai 
izlaistu arestantus uz tualeti. Abi komunisti 
uzbrukuši sargam; viens žņaudzis, otrs sitis, 

ar vienu roku turēdams sargam ciet muti, 
lai tas nepataptu saukt palīgā. Mēģinājuši 
atņemt atslēgas, lai atbrīvotu pārējos bied
rus. Taču gados ne vairs jaunais uzraugs nav 
padevies, atslēgas no rokas neizlaidis, bet 
tam, kurš viņam spiedis plaukstu uz mutes, 
pamanījies nokost divus pirkstus... Uz skaļo 
ļembastu saskrējuši citi uzraugi, komunistus 
savaņģojuši un iespundējuši. Cietušo uzrau
gu izdevies atdzīvināt vien ar lielām pūlēm.

Savukārt 21. oktobrī ceļā no Rīgas uz 
Liepāju „mūsu ostā ienāca zemūdene 
„Spīdola” un piesējās zem pirts.” („Ventas 
Balss”).

PIRMS 80 GADIEM
1938. gada oktobrī no Rīgas Spilves lid

ostas pacēlās 13 lidmašīnas ar kopskaitā 23 
lidotājiem, lai sacenstos kārtējā Latvijas apli
dojumā. Lidotāju vidū bija gan kara aviācijas, 
gan aizsargu aviācijas un Latvijas aeroklu
ba pārstāvji. Aizsargiem bija Liepājā būvē
tās lidmašīnas KOD1 un KOD2, kā arī Valsts 
Elektrotehniskajā fabrikā (VEF) būvētie jaunā
kie lidaparāti I12. Viens no aerokluba lidotā
jiem pilotēja pazīstamā konstruktora Irbīša 
meistardarbu – KaijaI8. Pirmā nolaišanās 
notika Ventspils aerodromā. Pulksten 9.42 
te piezemējās pirmā lidmašīna, attālumu no 
Rīgas pieveikusi 53 minūtēs.

3. oktobrī Ventspils apriņķa Mazirbē ielikts 
pamatakmens jaunceļamajam līvu tautas 
namam. Svinīgajā ceremonijā piedalījās 
viesi no Igaunijas, Somijas; saņemti apsvei
kumi no Ungārijas.

Savukārt 23. oktobrī Ventspilī, Ventmalā 
pie vecās ziemas ostas „vintrāpenes” atklāja 
pieminekli Jūrniekiem un zvejniekiem, kuru 
kaps jūras dzelmē. Milzīgo sārteno sirdsvei
da akmeni izcēla no Ventas gultnes; pašu 
pieminekli ar enkuriem, krustu un uzrakstu 
izveidoja ostas valdes darbinieki. Atklāšana 
un svētīšana notika 12.00 dienā. Apsegto 
pieminekli ielenca jūras aizsargu goda sar
dze un valsts karogu turētāji, sanācis mil
zums ļaužu ar ziediem. Klāt bija Jūrniecības 
departamenta direktors un vairāku ministri
ju pārstāvji. Pārklāju piemineklim noņēma 
ostas priekšnieks un 13 gadus veca meite
nīte Austra Saulesleja, kuras tēvs zvejnieks 
pirms vairākiem gadiem gāja bojā jūrā. 
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A U N S
Brīvdienās dodies nelielā izbraucienā – lai visas rūpes paliek 
maliņā. Nākamā nedēļa nāks ar nopietniem pienākumiem, un 

iespējamas domstarpības ar sadarbības partneriem. Svarīgās lietās palīgs 
būs iekšējā balss, tā nepievils. Naudu tērē apdomīgi, jo, ļaujoties iepirk
šanās vilinājumam, vari attapties, ka viss iztērēts.

V Ē R S I S
Nedēļas nogalē ar ģimeni vai mīļoto cilvēku aizej uz kādu 
kultūras pasākumu, iespaidi dos iemeslu saturīgām sarunām, 

kas vairāk satuvina. Darbā necīnies ar vējdzirnavām, bet atliec darāmo uz 
vēlāku laiku. Un pieskati naudas lietas, lai darbs tiek atbilstoši novērtēts. 
Labs laiks ceļojumam vai sadarbībai ar ārzemēm.

D V Ī Ņ I
Emocionāli piepildīts laiks. Lutināsi un rūpēsies par savējiem, 
un pretī saņemsi sirds siltumu. Ja šobrīd esi brīvs un dzīve uzdā

vā iepazīšanos, nesteidzini notikumus. Darbā nākamnedēļ dažādas aktivi
tātes un jauni kontakti. Neiesaisties strīdos un neauglīgās diskusijās, tas 
radīs nevajadzīgu spriedzi.

V Ē Z I S
Burvīgs laiks ģimeniskiem pasākumiem, brīvdienās sarīko 
radu saietu, uzklāj baltu galdautu un palutini savējos ar gardu 

maltīti. Tāpat vien – bez īpaša iemesla! Darbā vai biznesā raugies, lai iece
res nav lielākas kā iespējas, un nepaļaujies uz citu solījumiem. Piemērots 
laiks mācībām un tālāka ceļojuma plānošanai.

L A U V A
Vislabāk jutīsies kopā ar savējiem – būs interesantas sarunu 
tēmas, radīsies noderīgas idejas, un tuvinieku lokā pavadī

tais laiks būs saturīgs. Brīvajiem ļaudīm var aktualizēties sirdslietu tēma. 
Profesionālajā jomā vēlme pēc pārmaiņām. Iespējams kāds vilinošs pie
dāvājums, kas paver jaunas iespējas uz karjeras virsotnēm.

J A U N A V A
Dabas skaistums priecēs skatu un sirdi nedēļas nogalē. Ja izbau
dīsi to kopā ar ģimeni vai mīļoto cilvēku, tad prieks būs dubults, 

bet brīvajiem ļaudīm iespējama romantiska iepazīšanās. Nākamnedēļ var 
rasties iespējas noslēgt izdevīgas vienošanās un pavairot ienākumus. Nav 
labs laiks remontdarbiem vai nekustamā īpašuma jautājumiem.

S V A R I
Dzīvē gribēsies pārmaiņas, bet nedari neko ātrumā, pārsteidzī
ba labumu nedos. Toleranti uzklausi līdzcilvēku viedokļus, kaut 

arī tie nesakrīt ar tavējo, tādējādi izvairīsies no strīdiņiem. Brīvdienas pie
mērotas mājas darbiem, telpu izdaiļošanai un āra teritorijas sakopšanai. 
Iegādājies kādu skaistu interjera priekšmetu, priekš sirds.

S K O R P I O N S
Piemērots brīdis, lai iegūtu jaunus draugus, izveidotu noderīgus 
kontaktus, brīvajiem ļaudīm, lai iepazītos. Darījumus gan labāk 

atlikt uz vēlāku laiku, jo emocijas var ņemt virsroku pār racionālismu. 
Sirdslietās garastāvoklis tāds domīgs. Izrādi savas simpātijas, jo kā gan 
citādi, lai otrs cilvēks par tām uzzina.

S T R Ē L N I E K S
Brīvdienās interesantas idejas par mājokļa pārkārtošanu un 
kulinārijas eksperimentiem virtuvē. Palutini ģimeni, ielūdz uz 

kokteiļu vakaru draugus, labi atpūtīsies un atgūsi spēkus. Jaunajā nedēļā 
jāstrādā no sirds un ar atdevi, bet tas vainagosies ar rezultātu. Tevi novēr
tēs, un arī par ienākumiem nebūs jāsūdzas.

M E Ž Ā Z I S
Notikumu pozitīva attīstība tavās rokās. Apsver, kas tev ir sva
rīgi, un atbilstoši rīkojies. Piemērots laiks mācībām – iegūtā 

informācija noderēs pašam, un varēsi tajā padalīties arī ar citiem. Darbā 
daudz pienākumu, bet, ja tos godam paveiksi, var nākt karjeras piedāvā
jums. Sekmīgi kontakti ar ārzemēm, vari plānot ceļojumu.

Ū D E N S V Ī R S
Mājas darbus un sadzīves pienākums atliec malā, brīvdienās 
vēlams kaut kur „izkustēties”, doties nelielā pārgājienā pie 

dabas vai ekskursijā. Jaunnedēļ darbā iespējas parādīt savas spējas un 
izvirzīties. Ja maini vai meklē darbu, tad uz kaut ko labāku nekā iepriekš. 
Labs laiks peļņai un labas idejas, kā pavairot ienākumus.

Z I V I S
Atpūties, satiecies ar draugiem, aizej uz klubu vai kultūras 
pasākumu, brīvdienas ir domātas, lai gūtu jaunu enerģijas 

lādiņu. Nākamnedēļ paredzama diezgan liela skriešana starp darba un 
mājas pienākumiem, neuzņemies pārāk daudz. Ja uz taviem pleciem 
gulstas liela atbildība, ir vērts runāt par algas pielikumu.
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Ja jums pār ceļu pārskrien melns 
kaķis, aiz viņa melns suns, aiz suņa 
melna mazmeitiņa, un beigu bei
gās melna vecmāmiņa, tad vec
tētiņš būs izracis nevis rāceni, bet 
gan augstsprieguma kabeli... 

Uzraksts uz baikera muguras: 
“Ja tu to redzi, tad mana mei
tene ir nokritusi no moča”! 

Dziļā ziemā, kad visi lāči guļ, atnāk 
pie lāča zaķītis. 
Pieklauvē pie durvīm, lācis dusmīgs 
attaisa durvis un skaļā balsī kliedz: 
Ko tev vajag? 
Zaķītis: Tev ir līme?  
Lācis: Nav man nekādas līmes. 
Vācies prom! 
Zaķītis aizgāja, un lācis likās atkal 
gulēt. 
Pēc pusstundas atkal pie durvīm 
klauvē zaķītis. 
Lācis atkal dusmīgs aiziet pie dur
vīm un prasa zaķim: Nu ko tev 
vajag????? 
Zaķītis: Es atnesu tev līmi! 

Krievs, vācietis un igaunis strī
das, kura tauta prot ātrāk celt. 
Igaunis: mēs sāksim celt slimnī
cas kompleksu 1. maijā un 31. 
uzņemsim pirmo apmeklētā
ju. Vācietis: mēs sāksim celt tiltu 
1. maijā un 31. pa to jau brauks 
1 mašīna! Krievs: mēs sāksim 
celt spirta rūpnīcu 9 no rīta un 
pēc stundas visi jau būs pillā. 

Lienīte pamostas četros no rīta: – 
Māmiņ, pastāsti man pasaciņu!  
Māte: – Pagaidi bērniņ, drīz pārnāks 
tētis, viņš mums stāstīs pasaciņu. 

Divas iereibušas blondīnes strīdās 
uz tilta: 
 Tā ir Daugava! 
 Nē, Lielupe! 
 Daugava . . . ! 

 Lielupe . . . ! 
Strīda karstumā viena novelk drē
bes un nolec no tilta. 
Pēc brīža atgriežas. 
 Nu kurai bija taisnība? 
 Nevienai. Tā ir Jūrmalas šoseja. 

Vīrietis pamostas pēc kārtīgas 
iedzeršanas un redz blakus sēžam 
jenotu. 
 Kas tu tāds? – viņš izbrīnījies jautā. 
 Visas baltās pelītes ir atvaļinā
jumā, tāpēc atsūtīja mani... 

 Vai esi kādreiz satikusi vīrieti, no 
kura pieskārieniem vien Tev pār
skrien trīsas?  
 Jā, kā reiz vakar satiku vienu tādu.  
 Tiešām? Kas viņš ir?  
 Zobārsts. 

 Ak, mīļais, kaut jel vienu vienī
gu dienu tu varētu būt tik galants 
un bruņniecisks, kā tur tie kavalie
ri filmā!  
 Jā, bet vai tu arī zini, cik 
viņi par to saņem? 

Satiksmes policists paceļ zizli, un 
dāma pie auto stūres nobremzē. 
Policists izvelk soda kvīti un saka:  
 Kad Jūs izbraucāt no līkuma, Jums 
bija mazākais 65. 
 Policista kungs, – viņa satrauk
ta atbild, tik veca es izska
tos tikai šinī cepurē. 

Slavens kinorežisors iesācējai aktri
sei saka: 
 Es jūs, mīļā, aicinu filmēties gal
venajā lomā manā jaunajā filmā! 
Es jums apsolu, ka pēc gadiņa jūs 
dabūsiet Oskaru! 
 Bet kā mēs viņu sauksim, 
 ja tā būs meitenīte? 

Ķengurs lec, lec, apstājas, paka
sa vēderu, lec tālāk! Atkal lec, lec, 
apstājas, pakasa vēderu, izņem 

no somas ķengurēnu, uzšauj pa 
dibenu un saka:  Cik reižu var 
teikt! Neēd cepumus gultā! 

Satiekas divas večiņas.  
Viena jautā otrai :  Kāpēc tev vienā 
kājā ir zābaks, bet otrā kurpe? 
Otra atbild:  Vai tad tu laika 
ziņas neklausies? Teica, ka 
vietām būšot lietus... 

Pēteris sāk iet skolā pirmajā klasē 
un drīz vien skolotājai paziņo: 
 Skolotāj, pirmajai klasei es esmu 
pārāk gudrs, pāceliet mani uzreiz 
trešajā! 
Skolotāja aizved Pēci pie direkto
ra un izstāsta par radušos situāciju. 
Direktors saka: 
 Labi, bet vispirms pārbaudīsim 
viņa zināšanas! Cik ir 2 reiz 2? 
 Četri! 
 Pareizi! Un cik ir 4 reiz 4? 
 Sešpadsmit 
 Pareizi! Skolotāj, es domāju, ka 
droši varam pārcelt viņu trešajā 
klasē! 
Skolotāja iebilst: 
 Pirms pieņemam galīgo lēmu
mu, pārbaudīsim arī viņa loģisko 
domāšanu! Pēter, kas govij ir 4, bet 
man – 2? 
 Kājas! 
 Hmm, un kas tev ir biksēs, bet 
man nav? 
Direktors nosarkst un sāk skatīties 
sāņus, bet Pēcis atbild: 
 Kabatas! 
 Pareizi! Labi, direktor, pārcelsim 
viņu trešajā klasē! 
Direktors domīgi: 
 Ziniet, skolotāj, es domāju, 
ka labāk pārcelsim viņu uzreiz 
piektajā, jo pēdējos divos jau
tājumos pat es kļūdījos!

Masieris ir cilvēks, kurš saņem 
naudu no sievietēm par to pašu, 
par ko citi saņemtu pa purnu.

NO “VENTAS BALSS” REDAKCIJAS SLEJAS PAR VĒLĒŠANU REZULTĀTIEM

“Ar veciem vairs nebija aršanas, bet ar jaunajiem vēl tālu līdz aršanai. Līdz ar to uz ātru, labu rezultātu 
var necerēt. Es vienmēr saku, ka nevajag visas vecās kurpes izmest, pirms jaunās nav iestaigātas. Tomēr 
tā dara, un dara ik reizi no jauna, it kā senās dzīves patiesības vairs nebūtu aktuālas.”

• • •
REDAKCIJAS PIEBILDE.
Nākamā rīta “paģiras” pēc vēlēšanu rezultātu uzzināšanas nav nekas jauns – kādam tie vienmēr nepatiks, un 
kāds vienmēr teiks, ka pie varas grožiem tikuši “nepareizie”. Toties jauna ir atklāsme, ka tautas kalpi ir kas līdzīgs 
nonēsātām tupelēm, kuras ērtības ziņā izkonkurē jaunās. Viens gan jāatzīst – Ventspils saimniekam “vecie zāba
ciņi” visādā ziņā bija ērtāki par jaunajām “kurpēm”, kuras, ja atceramies priekšvēlēšanu laikā solīto, dažam labam 
tik tiešām drīz var sākt pamatīgi spiest.



ОВЕН
B выходные забудьте обо всем и отправьтесь в небольшую поездку. На 
следующей неделе вас ожидают ответственные обязанности, возможны 

разногласия с партнерами. В важных делах надежным помощником станет интуи-
ция, она не подведет. Деньги тратьте осмотрительно, так как траты могут превзойти 
ваши материальные возможности. 

ТЕЛЕЦ
В выходные вам стоит вместе с семьей или любимым человеком 
посетить культурное мероприятие – впечатления дадут повод для 

содержательного разговора, который вас еще больше сблизит. На работе не стоит 
сражаться с ветряными мельницами, отложите дела на более поздний период. 
Следите за тем, чтобы ваш труд достойно оплачивался. Удачный период для путе-
шествий или сотрудничества с зарубежными партнерами. 

БЛИЗНЕЦЫ
Эмоционально насыщенное время. Вы будете баловать близких и забо-
титься о них, а в ответ получите душевное тепло. Если вы сейчас сво-

бодны и судьба подарит вам интересную встречу, не торопите события. На работе 
много различных событий, период установления контактов. Не стоит вовлекаться в 
ссоры и бесплодные дискуссии, это создаст ненужную напряженность. 

РАК
Прекрасное время для семейных мероприятий, в выходные устрой-
те встречу с родственниками и побалуйте их чем-нибудь вкусненьким. 

Просто так, без повода! На работе или в бизнесе следите, чтобы ваши стремле-
ния совпадали с возможностями и не полагайтесь на обещания других людей. 
Подходящее время, чтобы пойти учиться или планировать дальнее путешествие. 

ЛЕВ
Лучше всего вы будете чувствовать себя рядом со своими близкими 
– найдутся интересные темы для разговоров, возникнут интересные 

идеи, время, проведенное в кругу близких будет весьма содержательным. Для сво-
бодных представителей знака особенно актуальной может стать тема взаимоот-
ношений с противоположным полом. В профессиональной сфере захочется пере-
мен. Возможно интересное предложение, которое откроет путь к новым карьер-
ным высотам. 

ДЕВА
В конце недели вас порадует красота золотой осени. Если вы наслади-
тесь ею вместе с семьей или любимым человеком, вы будете счастливы 

вдвойне. У свободных представителей знака возможна романтическая встреча. На 
следующей неделе может появиться возможность заключить выгодные договоры и 
преумножить доход. Не самое подходящее время для ремонта или решения вопро-
сов, связанных с недвижимостью. 

ВЕСЫ
Вам захочется перемен в жизни, но не совершайте необдуманных 
поступков, поспешность не принесет хороших результатов. Будьте тер-

пимы к мнению окружающих, пусть даже оно не совпадает с вашей точкой зрения, 
зато вам удастся избежать ссор. В выходные лучше заняться домашними делами, 
украшением помещения или уборкой территории. Стоит приобрести какой-нибудь 
красивый предмет интерьера, просто для души. 

СКОРПИОН
Подходящий момент, чтобы приобрести новых друзей, завязать полезные 
знакомства, для свободных представителей знака – познакомиться с воз-

можным объектом симпатий. Сделки лучше отложить, так как эмоции могут взять 
верх над разумом. В этот период вам стоит продемонстрировать свою заинтересо-
ванность, ведь как иначе другой человек может узнать о ваших чувствах. 

СТРЕЛЕЦ
B выходные вас посетят интересные идеи по поводу перестановки или 
кулинарных экспериментов. Побалуйте семью, пригласите на коктейль 

друзей – вы хорошо отдохнете и восстановите силы. На новой рабочей неделе при-
дется трудиться с полной отдачей, но это принесет результат. Ваш труд оценят, да 
и на доход жаловаться не придется. 

КОЗЕРОГ
Позитивное развитие событий в ваших руках. Подумайте, что для 
вас важно, и действуйте. Подходящее время для учебы – полу-

ченная информация принесет пользу как вам, так и окружающим. На работе 
много обязанностей, но, если вы с честью справитесь с ними, может поступить 
карьерное предложение. Успешны контакты с зарубежьем, можете планировать 
путешествие. 

ВОДОЛЕЙ
Домашние хлопоты и общественные обязанности стоит отложить, в 
выходные лучше куда-нибудь отправиться, например, в небольшой 

поход или на экскурсию. На рабочей неделе вам удастся проявить себя. Если вы 
решили сменить работу, то меняйте ее на что-то более перспективное. Удачное 
время для увеличения доходов, в этом отношении появятся интересные идеи. 

РЫБЫ
Отдохните, встретьтесь с друзьями, отправьтесь в клуб или на куль-
турное мероприятие – выходные для того и существуют, чтобы полу-

чить новый заряд энергии. На следующей неделе ожидается множество обязан-
ностей как на работе, так и дома, не стоит брать на себя слишком много. Если на 
ваши плечи возложена большая ответственность, стоит поговорить о прибавке к 
зарплате. 
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Идет судебное заседание. Судья: 
- Гражданин Сидоров, а зачем это вы принесли в 
суд монтировку? 
Подсудимый: 
- А в законе написано, что я имею гаран-
тированное право на защиту!

Вчера на Болотной площади ко мне подошёл поли-
цейский и проверил документы. 
Странно. Ведь я просто грабил прохожего, а не 
участвовал в митинге оппозиции.  

- Из всех, кому я по телефону сказала, что сломала 
руку, только один сочувственно поинтересовался – 
правую или левую? Остальные спросили: «Кому?».

Мужик читает объявление в газете: 
«Продаю 600-й «Мерседес» за 5 долларов.» 
Приезжает по адресу – точно, 600-й, точно, 
«Мерседес»! Точно: 5 долларов! 
Продаёт женщина. Договор оформили, купил, едет 
довольный. Думает: дура баба – такую машину и за 
5 баксов отдала! На следующий день не выдержал, 
приезжает и спрашивает: 
- Почему, а...??? 
- Да понимаете, мой муж сбежал с секретаршей. 
Оставил записку: 
«Дорогая, прости. Всю недвижимость остав-
ляю тебе, только единственная просьба – продай 
машину и деньги отправь на мой новый адрес.» 

Запущена программа поддержки студентов из 
малообеспеченных семей. С января взятки препо-
давателям для них будут снижены на 34 процента. 

- Зачем вы украли рулон туалетной бумаги? 
- Я не крал. А собирался рассчитаться позже. 
- У вас не было денег, чтобы заплатить? 
- У меня не было времени, чтобы успеть заплатить!

 Дураки никогда не заходят в тупик, 
– там слишком много умных.

Мужчины более привередливы и капризны. Женщину 
вполне устроит как чёрное манто и белый автомо-
биль, так и наоборот. А мужчине подавай плоский 
живот и пышную грудь, а вот наоборот – никак!
 
- А можно всех посмотреть? 
- Мужчина, забирайте своего ребен-
ка из садика и уходите.

Выходит врач в приемную, где его ждут пациенты, 
и объявляет: 

— Дорогие пациенты! Мне запрещено объяв-
лять вас по имени из-за новых правил по защите 
персональных данных, поэтому я буду использо-
вать неперсональные данные! Пациент с сифи-
лисом и триппером, проходите, пожалуйста!

Стюардессам предельно легко – все муж-
чины уже отсортированы по классам.

Студент сдаёт экзамен по географии. Отвечает 
плохо. Профессор: 
- Да- а, молодой человек, теперь я вижу, что у вас в 
голове пустыня! 
- Может быть, но в каждой пустыне, про-
фессор, есть оазис, только глупые вер-
блюды его не замечают…

Нобелевскую премию в области экономики дол-
жен получить сосед, который есть у каждо-
го — безработный, но при этом вечно пьяный.
 
Муж разгадывает кроссворд, обращается к жене: 
- Животное, которого боится лев? 
- Львица!

- Ой, какой прикольный смайлик! 
- Девочка, это автопортрет Ван Гога!

Участник «Битвы экстрасенсов» застрял в 
лифте и полдня не мог вызвать лифтера, пото-
му что приходил то Сталин, то Ленин.

Вовочка спрашивает у отца: 
- Пап, а кто такой двоеженец? 
- Это человек, который моет вдвое 
больше тарелок, чем я.

Неопытные грибники часто ужи-
нают, но редко завтракают.
 
- Мой сосед очень скромный человек! 
- А из чего это следует? 
- Он предпочитает сидеть в маленькой пив-
ной, а не работать на большом заводе.

- Путеводитель хороший не посоветуете? 
- Пожалуй вот... возьмите Данте. – Мой 
друг – ну настоящий кактус! Зелёный, пьёт 
редко и растёт рядом с компьютером.

Для того чтобы ваша невеста понрави-
лась вашей маме, у девушки должно быть 
как можно больше общения с ней. Правда, 
тогда она не понравится вашему отцу.

АНЕКДОТЫ

ИЗ РЕДАКЦИОННОЙ КОЛОНКИ «ВЕНТАС БАЛСС» О РЕЗУЛЬТАТАХ ВЫБОРОВ 
«Со старыми больше пахоты не было, ну а с новыми до пахоты ещё далеко. Поэтому на быстрый, хороший 
результат можно не рассчитывать. Я всегда говорю, что не надо все старые туфли выбрасывать, пока новые 
не разношены.  Однако именно так и делают, и делают всякий раз снова, как будто старая житейская истина 
больше не актуальна».  

• • •
ПРИМЕЧАНИЕ РЕДАКЦИИ: 
В «похмелье» на следующее утро после сообщений о результатах выборов нет ничего нового – кому-то они 
всегда не нравятся, а кто-то всегда говорит, что бразды правления оказались в руках “неправильных». Зато 
возникло новое озарение, что слуги народа – это что-то похожее на изношенные туфли, которые в плане удоб-
ства и комфорта вытеснят новые. Одно всё же стоит признать – для хозяина Вентспилса «старые сапоги» во 
всех отношениях были удобнее новых «туфель», которые, если помним обещанное в предвыборное время, 
кое-кому действительно скоро начнут основательно жать.
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всей Латвии такую квалификацию имеют всего 34 человека, 
немного больше подмастерьев», – рассказывает Юрис. 

Ремесло трубочиста в Латвии и во всем мире обычно 
передается из рук в руки. Юрис обучался ему у известного в 
Вентспилсе Волдемарса Лиепиньша, который в 70 лет еще 
«бегал» по крышам. У него мастерству обучились и сыно-
вья Андрис и Янис. Уже в годы Атмоды Лиепиньши основа-
ли ООО «Братья и Ко», в котором «я, как менее опытный в 
тот момент, был “Ко”», с улыбкой вспоминает Юрис. В отли-
чие от династии Лиепиньшей, отец Юриса был строителем 
широкого профиля, а своего единственного сына хотел выу-
чить на инженера-механика, и, когда мальчик окончил распо-
ложенную поблизости «школу пастушков» на улице Плявас, 
отправил в Кандавский техникум. Он, наверное, не возражал 
бы, если бы сын поступил в музыкальную школу, так как сам 
играл на аккордеоне и органе в церкви, но самым важным он 
считал ремесло, которое пригодится в жизни. 

У ВАНАГСОВ – СВОИ ДИНАСТИИ
«Там мне не особенно нравилось, вернулся в Вентспилс 

и начал работать сантехником в бывшем Ремонтно-
строительном управлении (РСУ). Освоил много нового, было 
даже интересно, так как работодатель отправлял на различ-
ные курсы повышения квалификации. Но позднее я отклик-
нулся на предложение друзей перейти в Сельхозтехнику, где 
требовался жестянщик и обещали лучше зарплату. И там, 
как и в РСУ, «доработался» до высшей категории. Но надо-
ела работа «от» и «до», поэтому меня долго не могли угово-
рить пойти к Лиепиньшам учиться на трубочиста. 

Поэтому у Ванагсов не возникла классическая строи-
тельная династия, хотя этим ремеслом до сих пор владе-
ем: живем в доме на улице Амулас, который был построен 
отцом и который мы с сыновьями позднее усовершенствова-
ли, сделав к нему пристройки и кое-что перестроив. Однако 
оказалось, что пример мой и деда были не напрасны, он 
косвенно помог выбрать ремесло моим сыновьям Гиртсу, 
Сандису и младшему Мартиньшу, который учится на свар-
щика. Гиртс работает строителем в Норвегии, Сандис нечто 
подобное делает в Вентспилсе, но владеет и моим нынеш-
ним ремеслом и в случае необходимости даже помогает: то 
есть еще нельзя утверждать, что у Ванагсов не возникло две 
династии – как строителей, так и трубочистов… 

ГЛАВНАЯ ЗАПОВЕДЬ ТРУБОЧИСТОВ 
Работу трубочиста Юрис начал, как тогда было принято, 

под крылом Вентспилсского отделения Общества добро-
вольных пожарных. 

«Нас было шестеро мужчин (и пять работниц конторы!), 
обслуживать нужно было как город, так и Вентспилсский 
район. В деревни мы обычно выезжали как «десант» тру-
бочистов – все шестеро в одном «бобике», которым управ-
лял Лиепиньш-старший. Как того требуют традиции ремес-
ла – обязательно в черной форме с блестящими пуговица-
ми, которую дополняет ремень с медной пряжкой. С собой 
– все необходимые инструменты, и ведерки с глиной, если 
вдруг нужно будет вынуть какой-нибудь кирпич, а потом поло-
жить обратно. Прибыв на место, мы расходились по объ-
ектам, а вечером отправлялись обратно, делясь дневными 
впечатлениями. 

Всегда хватало курьезов, да и с капризами клиентов, 
хочешь ты того или нет, приходилось считаться. Потому что 
одна из первых заповедей трубочиста: делай все возможное 
и невозможное, чтобы поддерживать хорошие отношения 
с заказчиком и достигнуть понимания в любой ситуации. К 
счастью, мой характер это позволяет, непринужденная бесе-
да с клиентом доставляет мне радость. Кто не может этого 
делать, тому нужно искать другую работу, как и тем, кто боит-
ся высоты, так как работать приходится и на крышах многоэ-
тажек», – в этом отношении Юрис категоричен. 

САМИ СЕБЕ ХОЗЯЕВА, БЕЗ БЮРОКРАТОВ 
 «Привлекало то, что трубочисты в большой степени могли 

сами планировать свой рабочий день и темп работы. В свою 

Пусть огонь дышит легко и свободно

очередь, возмущение вызывал тот факт, что часть зарабо-
танного тяжелым, «черным» трудом уходила на содержание, 
на наш взгляд, раздутого бюрократического аппарата в Риге 
и Вентспилсе. 

Когда начались баррикады и время перемен, Лиепиньши 
использовали появившуюся возможность организовать свою 
фирму – ООО «Братья @ Ко», к которой я присоединился. 
Дела шли хорошо, вместе мы проработали около пятнадца-
ти лет. Если не считать проблем со здоровьем, из-за кото-
рых мне пришлось полежать в больницах и переквалифици-
роваться в бухгалтера в нашей фирме, взяв на себя своео-
бразные функции диспетчера и менеджера. С арифметикой 
у меня в школе все было хорошо, а умение общаться с кли-
ентами – от природы. 

Но и наше мелкое предприятие затронул мировой эко-
номический кризис: разорился банк, в котором у нас были 
небольшие денежки, стало меньше заказов, так как многие 
больше не могли себе этого позволить, поэтому пытались 
справиться своими силами. Несколько коллег ушли из жизни, 
другие искали более надежную работу и зарплату», – Юрис 
признает, что, благодаря своим знаниям и опыту в ремесле, 
он чувствовал себя достаточно стабильно, чтобы пытаться 
выжить, и вспоминал сказанное ветеранами «Братства тру-
бочистов»: эта работа не позволит стать миллионером, но на 
неплохой уровень доходов можно рассчитывать, если уме-
ешь и хочешь работать. 

ТВОРЧЕСКИЙ ПОДХОД 
 «И будешь делать это с неподдельным интересом и твор-

чески», – вспоминает Юрис сказанное старшими коллегами 
после того, как его приняли в «Братство трубочистов». 

«В истинности этих слов я убедился тысячи раз, так как в 
них высказано и мое отношение к жизни, к своему призва-
нию», – Юрис рассказывает, что трубочист должен обладать 
не только прекрасными знаниями в области кладки совре-
менных печей и труб, но и разбираться в строении отопи-
тельной системы. Нужно также учитывать, что старые печи, 
дымоходы и проч. изготавливались не только в соответ-
ствии с модой того времени, но и в зависимости от характе-
ра мастера: кто-то не считал нужным наметить правильное 
отверстие, предназначенное для чистки, кому-то удавались 
трубы необычной формы или непривычное размещение 
задвижки. Когда чистишь и ремонтируешь эти изделия, все 
это нужно попытаться понять и починить», – Юрис не скрыва-
ет, что и у него свой почерк в профессии, который, возможно, 
потомкам придется расшифровывать. 

В ЛАБИРИНТАХ СТАРИННЫХ ДЫМОХОДОВ 
И ЗАДВИЖЕК 

Кажется очевидным, что как раньше, так и сейчас все 
регулируют строительные нормативы, которые существуют 
в нашей стране или позаимствованы за рубежом. Как оче-
видно и то, что как тогда, так и сейчас мастера трактовали их 

по-своему или подчинялись капризам заказчика. Трубочисту 
приходится на месте разбираться, как привести в порядок 
топочные и дымоходы. Ни в одной школе этому не обуча-
ют, так как, возможно, печь была выложена в единственном 
экземпляре, а потом переделана. 

«Здесь самое главное – опыт, который получен иногда 
и путем больших ошибок, а еще важна творческая инту-
иция. Бесконечно интересно, но нужна хорошая память, 
чтобы запомнить все это многообразие, систематизировать 
и впредь не допускать ошибок. Да, эту работу не назовешь 
чистой, но такую работу делают и другие люди. Да, ино-
гда бывает опасно для жизни находиться на обледеневшей 
крыше, но риска не больше, чем у мойщиков окон в высот-
ках или у водителей автобусов на горных дорогах, если всег-
да действовать профессионально. Жаль, что мало молоде-
жи выбирает наше ремесло, так как это намного более бла-
годарный труд, чем строительство виртуальных городов и 
компьютерных конструкций. Результат очевиден, его можно 
потрогать руками: радость в лице хозяина, когда огонь весе-
ло потрескивает в только что сложенной или отремонти-
рованной тобой печи; когда через хорошо вычищенную 
трубу дым поднимается в небеса, а не поступает обратно в 
жилое помещение; когда можно замерзшие руки приложить к 
теплой печке, которая годами стояла холодной», – Юрис рад 
тому, что ему досталась работа, которая в прямом смысле 
слова может согреть людей. 

СОБСТВЕННЫЕ ПУГОВИЦЫ, 
ПРИНОСЯЩИЕ СЧАСТЬЕ 

Мастер имеет свое мнение по поводу того, почему люди 
на улице, увидев трубочиста, улыбаются и пытаются дотро-
нуться до блестящей пуговицы на его форме. «Есть старин-
ное поверье, что это приносит счастье. Я воспринимаю это 
с пониманием, позитивно, хотя удивляет, что делают это 
не только и не столько дети и молодежь, сколько взрослые 
люди, некоторые даже солидного возраста. Яркие пуговицы 
ведь есть и у военных, летчиков, моряков и пожарных, но 
их на улице никто не трогает. Вероятно, образ трубочиста и 
у нас, и в других странах Европы за десятки лет стал свое-
образным символом упорядоченной жизни, бытового ком-
форта, что является важной составляющей человеческого 
счастья. Встретить трубочиста означает, что кругом прохо-
дит мирная жизнь, вокруг дома, в которых тепло и готовится 
еда. Где вечером возле очага в огненном пламени сгорают 
все горести и мелкие огорчения минувшего дня. И именно 
ты способствовал свободному дыханию огня, ты, простой 
трубочист! Разве это не та самая тихая радость для меня? 
Конечно-конечно, ведь я же к своим пуговицам прикасаюсь 
дважды в день, снимая и надевая форму…» 

ТРУБОЧИСТ И ЗОВ РОДИНЫ 
В Латвии в частных домах проживает приблизительно 

треть жителей государства. Во многих из них – автоматизи-
рованная система отопления, но и в этом случае есть работа 
для трубочиста – приглядывать за дымоходами и вентиля-
ционной системой. Семья Юриса, в которой теперь только 
мама Алма, когда-то известная в Вентспилсе портниха, жена 
Инесе и сын Мартиньш (у старших братьев уже своя жизнь), 
конечно же, греется возле печки, которая отапливается дро-
вами. И банька, в которой Юрис лечил боли в спине, отапли-
вается ароматными березовыми поленьями, так как они дают 
чистое и жаркое пламя. Юрис шутит, что этот свой домашний 
«горячий рай» вспоминает каждый раз, когда отправляется 
во время отпуска в чужие страны, что он делает практически 
каждый год, а по возвращении старается как можно быстрее 
затопить баньку.

Пока еще не осуществилась мечта побывать в городке 
Санта-Мария-Маджоре на севере Италии, где обычно прохо-
дят парады трубочистов, фестиваль и дегустации вина, так 
как именно в Италии была основана первая в Европе служ-
ба трубочистов и возникло первое братство представителей 
этого ремесла.

«Коллеги из Латвии посетили его, и я надеюсь, что придет 
и мое время», –говорит Юрис с характерным для него опти-
мизмом, он убежден, что смелые и честные люди всегда смо-
гут заработать на хлеб ремеслом трубочиста. 

Трубочист Юрис Ванагс в рабочей одежде.

Юрис и Инесе, братья Гиртс, Мартиньш и Сандис.  
У Юриса на коленях внучка Николь.

Юрис и Инесе с сыном Мартиньшем.
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Поедем наслаждаться 
золотой осенью  
в крае 
Золотая осень начинает наступление, и 
природа предстаёт перед нами во всей 
своей осенней красе – вместе с первы-
ми настоящими заморозками и листва 
деревьев раскрасилась в многокрасоч-
ную цветовую гамму. Именно в конце 
этой недели синоптики обещают пре-
красное бабье лето – солнечные и 
тёплые осенние дни. Бабье лето быва-
ет только раз в году, и нужно успеть им 
насладиться.  Счастье, что оно в этом 
году нас радует именно в выходные дни.  
«Ventspilnieks.lv» предлагает провести 
эти выходные не дома, в тёплых тапоч-
ках, не в саду в бесконечных работах, а 
отправиться на прогулку и насладиться 
красотой золотой осени в Вентспилсском 
крае. Есть чем полюбоваться! 

Весьма вероятно, что самым важным 
событием 1923 года в нашем городе стало 
открытие понтонного моста 21 октября. 
Вентспилчане долго этого ждали, испы-
тывали огромные неудобства, иногда с 
угрозой для здоровья и жизни: когда ста-
рый деревянный мост-плот затапливало, 
приходилось идти по колено в холодной 
воде или переправляться через Венту на 
сомнительных лодочках, что при сильном 
ветре или наличии льда было чрезвычай-
но опасно. За свои средства самоуправле-
ние никогда бы не смогло позволить себе 
подобное сооружение; средства на строи-
тельство моста (2,5 млн рублей, или 50 тыс. 
латов) выделило правительство Латвии. 
По проекту инженера Кривошеева, стро-
ительство понтонного моста реализовал 
вентспилсский строительный предприни-
матель Э. Баулс. Длина моста составляла 
почти 175 м, ширина – 8,5 м. В церемонии 
открытия и освящения приняли участие 
три министра и с десяток руководящих 
работников дорожного департамента и дру-
гих учреждений. 

Октябрьские хроники 
(из истории нашего молодого государства) 95 лет назад

П риблизительно в то же время на 
окраине города, на ул. Плявас, 
15, в здании приюта для детей 
был открыт один класс для детей 
из Галиньциемса, которым было 

слишком далеко ходить в школы в центре. 
Вентспилсская школьная управа планиро-
вала в ближайшем будущем открыть еще 
несколько классов, приспособив здание к 
нуждам школы. Впоследствии эта школа 
стала называться 4-й основной, а заносчи-
вые горожане величали ее школой пастуш-
ков. Однако в будущем стало очевидно, что 
определяющим является не местонахожде-
ние школы, а желание учиться. В годы совет-
ской оккупации у школы несколько раз меня-
лось название (4-я семилетняя, 2-я семилет-
няя, 2-я восьмилетняя и т. д.). Сегодня это 
Вентспилсская основная школа N 1, которая 
через 5 лет отпразднует свое столетие. 

90 ЛЕТ НАЗАД 
«Мы критикуем деятельность Сейма. То 

один, то другой закон плох. Нам не нравится 
правительство. Мы всем недовольны. Вину 
за это хотим возложить на других. Однако, 
если приглядеться, то мы увидим, что вина 
заключается в том, что многие избиратели 
остались дома, считая, что обойдутся и без 
них. И обходятся, соперники только рады 
такому исходу, но это плохо для самих изби-
рателей. Благодаря этому принимаются пло-
хие законы, и правительство не устраивает. 
Обязанность каждого из нас – заботиться, 
чтобы государственные вопросы решались 
правильно, и сделать это мы можем, отдав 
свой голос за тех кандидатов, которых счита-
ем подходящими для работы в Сейме». 

Знакомо, не так ли? Наверное, каждый 
слышал, как местные «философы» рас-
суждают подобным образом. Это доказыва-
ет, что нет ничего нового под солнцем, ведь 

эти мудрые слова сказаны 90 лет назад бук-
вально через пару дней после только что 
прошедших выборов в Сейм в октябре 1928 
года. Правда, по крайней мере, в отношении 
количества партий мы сделали пару шагов 
в разумном направлении, так как тогда на 
кресла в Сейме претендовали 43 (!) списка, 
из которых в парламент попали 27 крупных и 
мелких партий и представителей объедине-
ний избирателей. Поэтому нам не стоит бес-
покоиться по поводу заявленных на выборах 
в 13-й Сейм 16 списков кандидатов и семи 
избранных. Если тогда сумели составить 
правительство, смогут и сейчас. 

В октябре 1928 года, прежде чем бросить 
якорь в Овиши, в Вентспилс вошел латвий-
ский плавучий маяк «Лайма». Можно ска-
зать, что это судно было военным трофеем, 
так как до Первой Мировой войны военное 
судно под названием «Elbe 2» принадлежа-
ло Германии, в период немецкой оккупации 
стояло в Вентспилсском порту, а в янва-
ре 1919 года, когда в город вошли больше-
вики, немецкие моряки хотели вывезти его 
в Германию, однако недалеко от портовых 
ворот корабль налетел на мель. После войны 
он перешел в собственность Латвийского 
государства и сменил название. В середине 
«Лаймы» располагался маяк высотой 12 м, а 
в машинном отделении – мотор в 20 лоша-
диных сил, который приводил в действие 
туманный горн. В составе экипажа плавучего 
маяка – 7 человек. 

И еще «экстра-новость из-за границы»: 
«Граф Цепеллин, огромное немецкое воз-
душное судно за 111 часов совершило полет 
из Германии через Атлантический океан в 
Нью-Йорк. Путешествие было сложным». 
(«Вентас Балсс»). 

85 ЛЕТ НАЗАД 
В октябре 1933 года в нашем городе про-

изошли драматические, даже трагические 
события. В начале месяца из-за внезапно 
поднявшегося сильного шторма на берег 
не вернулись восемь рыбацких моторных 
лодок. Днем позже одна за другой появились 
шесть из них – поврежденные, без сетей и 
с до смерти уставшими рыбаками. Команду 
еще одной лодки привезли спасатели, а эки-
паж восьмой моторной лодки «Kalpaks» – 
три человека – погиб. Разбитую лодку море 
вынесло на берег через несколько дней. 

Страшные события произошли 10 октября 
в Вентспилсской тюрьме (замке). Незадолго 
до этого была заключена под стражу боль-
шая группа коммунистов за антигосудар-
ственную деятельность. Среди них – пре-
возносимый в советское время до небес 
Эрнестс Розенбергс. Утром упомянутого 
дня тюремный надзиратель выпустил аре-
стантов Розенбергса и его соратника Яниса 
Мильяновскиса в туалет. Оба коммуниста 
напали на него; один душил, другой бил, 
одной рукой зажимая надзирателю рот. Они 
попытались отобрать ключи, чтобы осво-
бодить остальных товарищей. Однако уже 
немолодой надзиратель не сдался, ключей 
из рук не выпустил, а тому, кто зажимал 
ему рот, умудрился откусить два пальца… 
На шум прибежали другие надзиратели, 
схватили коммунистов и бросили в камеру. 
Пострадавшего надзирателя с трудом уда-
лось привести в чувства. 

В свою очередь, 21 октября из Риги в 
Лиепаю «в наш порт вошла подводная лодка 
“Спидола”» («Вентас Балсс»). 

80 ЛЕТ НАЗАД 
В октябре 1938 года на рижском аэродро-

ме «Спилве» в воздух поднялись 13 самоле-
тов c 23 летчиками, чтобы в очередной раз 
принять участие в состязаниях и облететь 
Латвию. Среди летчиков были представите-
ли как военной, так и охранной авиации, а 
также представители Латвийского аэроклуба. 
У представителей охранной авиации были 
самолеты лиепайского производства KOD–1 и 
KOD–2, а также новейшие летательные аппа-
раты Государственной электротехнической 
фабрики (Valsts Elektrotehniskā fabrikа – VEF) 
I–12. Один из летчиков аэроклуба пилотиро-
вал работу известного конструктора Ирбитиса 
– Kaija–I–8. Первое приземление произошло 
на Вентспилсском аэродроме. В 9.42 здесь 
приземлился первый самолет, преодолев рас-
стояние от Риги за 53 минуты. 

3 октября в Мазирбе Вентспилсского уезда 
был заложен фундамент Ливского народно-
го дома. На торжественной церемонии при-
сутствовали гости из Эстонии и Финляндии, 
поздравления были получены из Венгрии. 

В свою очередь, 23 октября в Вентспилсе 
на набережной Венты открыли памятник 
Морякам и рыбакам, погребенным в морской 
пучине. Огромный камень в форме серд-

ца был поднят со дна 
Венты; сам памятник 
с якорями, крестом 
и надписью сдела-
ли работники правле-
ния порта. Открытие и 
освящение состоялись 
в 12:00. Возле памят-
ника выстроился почет-
ный караул, люди дер-
жали в руках флаги 
государства, собра-
лось огромное количе-
ство горожан с цвета-
ми. На открытии при-
сутствовали директор 
Морского департамен-
та и представители раз-
личных министерств. 
Покрывало с памят-
ника сняли началь-
ник порта и 13-лет-
няя Аустра Саулеслея, 
дочь рыбака, который 
погиб в море несколько 
лет назад. 

К онечно, домашние дела – это 
домашние дела, многие из них 
откладывать нельзя. Поэтому 
стоит встать с утра пораньше, 
переделать все домашние дела, 

чтобы отправиться в поездку. Маршруты 
можно выбрать самые разные, их планиро-
вание мы оставляем на ваше усмотрение. 

В течение трёх дней в конце этой недели, 
до воскресенья включительно, двери для 
посетителей откроют три находящихся в 
ведении Вентспилсского свободного порта 
«замка света» - маяки в Овиши, в Ужаве 
и дальше уже в соседнем крае – маяк на 
Акменьрагсе. Маяк в Овиши – самый ста-
рый действующий маяк в Латвии, который 
доступен для посетителей практически в 
течение всего года. Летом он очень попу-
лярен среди туристов – как радиоастроно-
мический центр в Ирбене. Внутрь маяков в 
Ужаве и Акменьрагсе вы так часто не попа-
дёте, необходимо предварительно запи-
саться и согласовать посещение.  На сей 
раз все три маяка будут открыты и доступ-
ны абсолютно бесплатно.

Интересующихся особо приглашают 
посетить маяк в Овиши, где можно будет не 
только осмотреть созданную новую инте-
рактивную экспозицию, но и послушать 
рассказ об индустриальном наследии и 
отправиться в увлекательную экскурсию. 
Предполагается, что самым активным днём 
будет суббота, когда на маяке в Овиши в 14 
часов пройдёт презентация об индустри-
альном наследии как составной части куль-
турного наследия Латвии, а затем после-
дует обзор гидрографических сооружений 
или истории маяков. В течение всего дня 
можно будет осмотреть маяк в Овиши, под-
няться наверх, а также посетить специаль-
ный экспозиционный зал. В свою очередь 
маяки в Ужаве и на Акменьрагсе будут 
открыты с 10 до 17 часов. 

Путешествуя по краю, стоит обратить 
внимание на различные культурные собы-
тия. Особое событие будет в субботу в 
Злекской церкви, где в 15 часов прозву-
чит концерт, посвященный музыке латыш-
ских композиторов. В программе концер-
та прозвучат произведения выдающих-
ся латышских композиторов – Маргерса 
Зариньша, Луции Гаруты, Рихарда Дубры, 
Петериса Васкса и др. За органом будут 
музицировать Кристине Адамайте, Агнесе 
Абрамане, Анна Брокане и Лива Кукле. В 
концерте примет участие Вентспилсский 
камерный оркестр под руководством дири-
жёра Айгарса Мери. Там же, в Злекском 
доме культуры пройдёт и праздник зна-
комства с книгой «Zlēku teiksmas un spoku 
stāsti». В празднике также примет участие 
составитель книги, писательница Лаймдота 
Селе. А вечером в доме культуры будет 
бал. В свою очередь в субботу, в 15 часов 
в зале волостной управы Угальской воло-
сти пройдёт литературная поэтическая 
гостиная, в которой примут участие актёры 
любительского театра «Угальская драма» 
и участники смешанного хора «Эглайне». 

Говоря о городе Вентспилсе, то, как толь-
ко сможете, сходите в Приморский музей 
под открытым небом посмотреть на новый 
экспонат – аутентичное здание товарно-
го склада станции узкоколейной желез-
ной дороги в Мазирбе. Оно перевезено из 
Мазирбе, отреставрировано и с пятницы 
его можно будет увидеть в музее. 
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Президент поддержал идею 
о расширении полномочий 
главы государства и  
премьер-министра 
Раймондс Вейонис поддерживает идею 
о расширении полномочий главы госу-
дарства и премьер-министра как главы 
исполнительной власти. Он считает, что 
премьер-министра мог бы утверждать 
Сейм, а приглашенных премьером мини-
стров — президент.

Президента будут выбирать 
открытым голосованием
На последнем заседании Сейма 12-го 
созыва в окончательном чтении были 
приняты изменения в Сатверсме, кото-
рые предполагают открытое избрание 
главы государства. В комиссиях Сейма 
еще будут оцениваться предложения 
о всенародном избрании президента 
страны. 

«Мешки ЧК» будут 
обнародованы уже в этом году 
Сейм все же принял в окончательном 
чтении закон о публикации в Интернете 
документов Комитета госбезопасности 
(КГБ) уже в этом году. Предполагается 
сделать достоянием общественности 
алфавитную и статистическую картотеку 
КГБ, картотеку учета внештатных опера-
тивных работников, а также телефонные 
книжки работников КГБ, которые содер-
жат информацию о штатных сотрудни-
ках КГБ и т. д. 

Выдвинуто шесть кандидатов 
на должность главы СГД 
Комиссия по отбору кандидатов на долж-
ность генерального директора налоговой 
службы выдвинула во второй тур шесть 
претендентов. Если по завершении кон-
курса выбранный кандидат будет одо-
брен правительством, он будет назначен 
на эту должность сроком на пять лет. 

Планируется возродить 
легендарный бренд «РАФ» 
В Латвии планируется возродить про-
изводство под легендарным брендом 
«РАФ». Уже зарегистрировано ООО 
«Rīgas Autobusu Fabrika, RAF», произ-
водство будет открыто в Елгаве, на быв-
шем заводе, производившем микроавто-
бусы. Владельцем предприятия являет-
ся гражданин Украины Кирилл Шумейко. 
«РАФ» планирует производить городские 
микроавтобусы на электрической тяге и 
небольшие троллейбусы. 

НОВОСТИ ЛАТВИИ
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 Окончание. Начало на 1 стр.

в такой дружеской связке, которая современ-
ным политическим партиям (и даже вроде бы 
схожим во мнениях) в баталиях Сейма даже 
не снилась. Каждый хотел проявить себя, 
выступить, рассказать, раскрыть, убедить, и 
никому это не возбранялось. Вентспилчане 
будут помнить 5 июня, о котором мы писа-
ли летом, вечер возле памятника морякам 
и рыбакам (который так старались снести 
отдел пропаганды и агитации компартии) в 
память о репрессированных, который про-
шел 14 июня, 17 июня и пикет «националов» 
с напоминанием о факте оккупации Латвии, 
поездку в Лиепаю в начале июля, чтобы уча-
ствовать в шествии протеста против строи-
тельства атомной электростанции и на поли-
гон в Зварде – в знак протеста против ущер-
ба, нанесенного латвийской земле советской 
армией, массовый сбор подписей как против 
строительства рижского метро, так и для пре-
дотвращения экологической катастрофы в 
Вентспилсе. 

И тогда впервые прозвучали слова 
«Народный фронт Латвии». Теперь уже 
невозможно вспомнить, в какой момент это 
произошло. Кажется, это было на исходе 
лета, в начале сентября, после драматиче-
ски прекрасной молитвы за Балтийское море 
(3 сентября). Почти каждый день поступала 
информация о создании новых групп под-
держки НФЛ – в учреждениях, организаци-
ях, на предприятиях, в школах, учреждениях 
культуры. Главным образом там, где, по край-
ней мере, часть сотрудников были латыша-
ми, хотя нельзя отрицать и того, что предста-
вители других национальностей, в том числе, 
и русскоязычные, примыкали к прогрессив-

Время, когда исчез страх
ным силам. К тому же, некоторые из них были 
еще более страстными «экстремистами», чем 
отдельные латыши. 

Сегодня трудно представить, как проис-
ходил в те времена обмен информацией, 
когда не было ни интернета, ни мобильных 
телефонов, а большая часть средств массо-
вой информации работала под неусыпным 
контролем ЧК. Однако новостной поток был 
грандиозный; то, что не говорилось прямым 
текстом, тогда умели читать между строк. 
Однако такое грандиозное событие, как кон-
гресс основания Народного фронта, прорва-
лось через цензуру. На собраниях Народного 
фронта избирали делегатов для участия в 
конгрессе, один из вентспилчан – предсе-
датель местного объединения групп НФЛ – 
архитектор Алвис Дидрихсонс. Однако за 
день до этого (7 октября) все пути вели в Ригу, 
в Межапарк, где на большой эстраде была 
объявлена народная манифестация «За пра-
вовое государство». Позднее писали, что уча-
стие в ней приняли 120 тысяч человек. Из 
Вентспилса – несколько автобусов, предста-
вители Народного фронта и другие «нефор-
малы» отправлялись целыми семьями, вме-
сте с детьми, чтобы они тоже видели и запом-
нили тот прекрасный момент, когда вместе 
собрались тысячи людей, которых покинул 
страх. Потому что, чтобы стать свободным, 
нужно оставить страх – ужасное чувство, 
которое, разрастаясь в душе, затмевает все 
остальное – совесть, смелость, честность, 
самоуважение. 

Да, стоя там плечом к плечу, мы понимали, 
что больше не боимся. Не так важно, что гово-
рят на эстраде – оплакивает ли поэтесса Мара 
Залите сиротливый народ, или секретарь ком-
партии Янис Вагрис оправдывается и говорит, 

что никогда не обижал латышский народ, или 
на ветру развевается копна волос журнали-
ста Дайниса Иванса, или секретарь Анатолий 
Горбунов демонстрирует самую политкор-
ректную прическу в истории Латвии. Mы апло-
дировали, пели и ликовали, потому что мы 
освободились от страха, и у нас над головами 
развевались сотни латвийских флагов. 

Интересная деталь, которая запомнилась 
очень ярко – поднятие флага на башне с 
левой стороны эстрады (если смотреть с 
точки зрения зрителя). С правой стороны флаг 
был поднят с самого начала, а справа что-то 
не получилось или сломалось. Механизм не 
поддавался, но люди, поднимавшие флаг, 
были настойчивы. Время шло, но флаг под-
нять не удавалось. Зрители наблюдали за 
этой картиной с известной долей суеверия: 
если удастся, то все получится и у нас, если 
нет, то… И когда в результате длительных 
усилий красно-бело-красное полотнище гор-
деливо поднялось над вершинами сосен и 
стало развеваться на ветру, из тысячи уст 
вырвалось: есть! будет! 

С того вечера, с тех напряженных дней, 
когда на конгрессе был основан Народный 
фронт Латвии, прошло тридцать лет. Это тот 
период, за который новорожденный вырас-
тает и становится взрослым мужем, который 
сам думает, делает, рассуждает и взвеши-
вает. Тогда Народный фронт Латвии вспа-
хал поле, и теперь этот взрослый муж дол-
жен сам сеять, ухаживать и убирать урожай. 
Народный фронт построил корабль, на кото-
ром он может отправляться в мир и пока-
зать себя. Народный фронт написал слово 
«свобода» на чистом листе в книге новой 
истории Латвии, и теперь он должен писать 
дальше. 
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ошибок, которые были замечены, и были и 
такие ошибки, которых политические конку-
ренты не заметили. Особенно в последние 
полгода у руководящих фигур в правитель-
стве было очень заметно высокомерие, тщес-
лавие, всезнайство и явная уверенность в 
своей правоте, что всегда приводит к негатив-
ной оценке общества, так как все это видят». 
Хотя ранее он говорил, что на этот раз не 
будет кандидатом на должность премьер-ми-
нистра от СЗК, что было его личным решени-
ем, скорее это была точка зрения зелёных и 
крестьян – вождя Вентспилса нужно отодви-
нуть в сторону. Позднее ситуация стала ещё 
напряжённее, так как начался обмен личны-
ми мнениями и в публичной среде. Премьер 
Марис Кучинскис всё твёрже отмежёвывал-
ся от А. Лембергса. Например, в интервью 
журналу «Ir», который так не выносит А. 
Лембергс, М. Кучинскис рассказал об умень-
шении влияния руководителя партии «Latvijai 
un Ventspilij» («Латвии и Вентспилсу») внутри 
СЗК и что А. Лембергс фактически лишен вли-
яния на работу правительства. Понедельник 
– единственный день, когда проводятся засе-
дания СЗК, и это тот формат, когда каждый 
партнёр может высказать критику и подиску-
тировать. “Руководить правительством и не 
быть тем, кто принимает решения, – такая 
модель для меня неприемлема.  Иными сло-
вами, решения принимает правительство. (..) 
Иногда [у А. Лембергса] есть и хорошие сове-
ты, но в основном таких нет, то какое уж тут 
влияния…», – сказал М. Кучинскис. 

Ещё более сильную напряженность вызва-
ли неудачи публичной риторики так назы-
ваемого «курземского крыла» СЗК, которые 
противоречили установкам СЗК, но ярко 
показали действительную позицию “Латвии 
и Вентспилсу» или А. Лембергса во внеш-
ней политике – в направлении Востока, а не 
Запада. Вроде как случайно, но публично 
прозвучало мнение члена президиума Сейма 
и лидера курземского списка СЗК, предста-
вителя «Латвии и Вентспилсу» Гундарса 
Даудзе, что он не против сотрудничества с 
«Согласием». И А. Лембергс бесчисленное 

Поражение СЗК на выборах в Сейм: Непопулярные 
даже в Вентспилсе. Что подвело зелёных и крестьян?

число раз утверждал, что отгородиться от 
экономического сотрудничества в направле-
нии России и настаивать на экономических 
санкциях – это безумие. Правда, эти момен-
ты А. Лембергс вообще не упоминает, видимо 
считая, что такие неудачи не могут считаться 
ошибками.  

В КУРЗЕМЕ ДРАМАТИЧНЫЙ СПАД 
Трагичные результаты СЗК с тяжелым паде-

нием популярности были в одном из глав-
ных бастионов СЗК – в Курземе и именно в 
Вентспилсе, откуда два главных долголетних 
лидера кандидатов и представители партии 
“Латвии и Вентспилсу”. И хотя в Вентспилсе в 
целом победил СЗК, однако эта политическая 
сила получила рекордно низкую поддержку. 
В Вентспилсе наблюдалась третья по счёту 
самая низкая активность избирателей среди 
городов Латвии республиканского значения: 
только 12 632 человек или 53,00% из 23 836 
имеющих право голоса (ещё более печаль-
ная ситуация только в Латгалии, где истори-
чески самая низкая активность – в Резекне 
проголосовали только 11 739 или 51,33%, а в 
Даугавпилсе 23 749 или 41,55% избирателей).

Если посмотреть на поддержку зелёным 
и крестьянам именно в городе Вентспилсе, 
то по сравнению с предыдущими выбора-
ми в Сейм наблюдается драматичный спад 
– то есть на 2/3 меньше. На этот раз СЗК 
поддержку оказали только 21,68% или 2737 
избирателей, следовательно, в целом толь-
ко немногим больше 1/10 части имеющих 
право голоса вентспилчан. Одна из главных 
причин – это длительная демагогия со сто-
роны «курземского крыла» и допущенные в 
предвыборное время ошибки, которые могут 
стать фатальными для ускорения заката не 
только для СЗК. Политические наблюдате-
ли и эксперты думают, что с этими выбора-
ми, возможно, начнётся закат и находящих-
ся длительное время у власти и на полити-
ческой сцене Латвии политиков Вентспилса. 
Предупредительным сигналом для «Латвии 
и Вентспилса» были прошедшие в прошлом 
году выборы в самоуправления, а произошед-
шее на выборах в 13-й Сейм привело в дви-
жение в сторону значительных перемен и в 

городе Вентспилсе. Избиратели засвидетель-
ствовали, что они больше не хотят терпеть 
политиков старого поколения с постсоветским 
мышлением и многих отправили в свободный 
полёт. Например, один из крупнейших прои-
гравших на выборах был именно долголетний 
руководитель фракции СЗК в Сейме Аугустс 
Бригманис, который не попал в парламент. 
Человек, который после выборов сообщил, 
что гордится тем, что был коммунистом и из 
политики не уйдёт. 

ПОБЕЖДАЮТ НОВЫЕ 
ПОЛИТИЧЕСКИЕ СИЛЫ 

Перевес СЗК в Вентспилсе был очень 
небольшим. Вызывает удивление и то, что в 
Вентспилсе со сравнительно большим чис-
лом русскоговорящих жителей за «Согласие» 
проголосовали только 2015 или 15,96% от 
всех избирателей. Однако и в Вентспилсе 
значительную часть от электората получили 
новые политические силы – за Новую кон-
сервативную партию проголосовали 1849 или 
14,64%, за «KPV LV» – 1548 или 12,26%, в 
свою очередь за Национальное объедине-
ние «Всё для Латвии» – ТБ/ДННЛ – 1315 
или 10,41%, а за «Развитию/За!» – 1230 или 
9,74% имеющих право голоса. Остальные 
партии получили менее 5%.

В Сейм избран первый номер от 
Курземского списка – бывший председатель 
Сейма, нынешний товарищ председателя 
Сейма, реаниматолог Вентспилсской боль-
ницы Гундарс Даудзе, а также пятый номер 
Янис Вуцанс. Г. Даудзе в Вентспилсе полу-
чил 1274 плюсов и 162 вычеркивания, но с 
3849 голосами был убедительным лидером. 
Вторым был Я. Вуцанс с 861 плюсом и 111 
вычеркиваниями, набравший 3487 голосов. 
Неожиданно третий самый высокий показа-
тель был у олимпийского чемпиона Дайниса 
Куле 1980 года рождения – 755 плюсов, 
303 вычеркивания, 3189 голосов. Четвёртым 
самым популярным представителем пар-
тии зелёных и крестьян был председатель 
Вентспилсского края Айварс Муцениекс (436 
плюса/202 минуса, 2971 голос), за ним следу-
ет Айя Барча (399/343, 2793), которая в пар-
ламент и не попала. 



ХK «Вента–2002» забросил  
8 шайб «Призме» 
Самую убедительную победу в дебют-
ном сезоне Хоккейной лиги развития 
юниоров отпраздновали спортсме-
ны вентспилсского хоккейного клуба 
«Вента–2002», которые в гостях со 
счетом 8:1 обыграли «Призму». Эдгарс 
Цгоевс набрал 4 пункта (1+3). Теперь 
он с набранными в шести играх 18 
(6+12) очками стал самым результа-
тивным игроком лиги. В воскресенье, 
14 октября, ХK «Вента–2002» на своем 
льду примет «Земгале Юниорс». 

Победив в Лиепае,  
ФК «Вентспилс» продолжает 
борьбу за золото 
Футболисты ФK «Вентспилс» на выезде 
отпраздновали очень важную победу в 
Курземском дерби, в котором со счетом 
1:0 превзошли ФK «Лиепая/Мого». Гол 
забил Тосин Айегун. Эта победа позво-
ляет вентспилчанам продолжать борь-
бу за титул чемпионов Латвии: лидеры 
с 56 очками – «Riga FC», затем следует 
ФК «Вентспилс» с 53 очками, 49 очков 
у RFS, 42 – у ФK «Лиепая/Мого». 20 
октября ФK «Вентспилс» примет у себя 
дома «Спартак». 

Галиня выбыла уже  
в первом заезде 
Неудачным оказался старт вентспил-
чанки Айрисы Галини на всемирных 
Олимпийских играх среди молодежи 
в Аргентине, в которых на соревно-
ваниях по BMX она была вынужде-
на выбыть уже в первом заезде, так 
как пережила падение. В смешанных 
состязаниях BMX победу одержала 
Россия, а Латвия финишировала чет-
вертой – в мужской конкурентной борь-
бе победил латыш Эдвардс Глазерс. 

Разгром в Екабпилсе  
на старте сезона 
Неожиданно тяжелое поражение в 
первой игре нового сезона потерпе-
ли нынешние чемпионы Латвийской 
национальной первой лиги – ВК 
«Вентспилс», которые на выезде в трех 
сетах капитулировали перед волей-
болистами из Екабпилса «Юниоры/
JSS». У вентспилчан по семь очков у 
Кристапса Шепте и Асколдса Явалдса. 
Первую домашнюю игру в новом сезо-
не ВK «Вентспилс» проведет 20 октя-
бря с РТУ. 

У вентспилчан средние 
результаты в чемпионате 
мира 
На состоявшемся в Вентспилсе чем-
пионате мира по новусу среди вент-
спилчан в парных играх наилучшие 
результаты были у Райво Бумбиериса 
и Каспарса Лейтиса, которые заня-
ли 9-е место. Среди женщин самую 
высокую позицию заняли Илзе Чакле 
и Лига Лейте – 10-е место. 

Трое вентспилсских 
футболистов – кандидаты  
в сборную Латвии 
Трое игроков ФК «Вентспилс» претен-
дуют на участие в сборной Латвии по 
футболу – это самый лучший резуль-
тат клуба за последние несколько 
лет. Среди кандидатов – защитник 
Виталий Ягодинскис и полузащитник 
Ритварс Ругинс, а также может состо-
яться дебют Вадима Жулева. 

18-летний талантливый 
спортсмен заключил 
долгосрочный договор 
18-летний спортсмен Райенс Талбергс 
заключил договор на пять лет с клубом 
своего родного города ФК «Вентспилс». 
Свой первый гол в карьере профес-
сионального футболиста в рядах ФK 
«Вентспилс» он забил в четвертьфи-
нале Кубка Латвии, обеспечив клубу 
победу над ФK «Лиепая/Мого».

КОРОТКО О СПОРТЕ
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Кажется, мир за пределами Латвии постоянно сходит с ума. Иностранцы стали за 
большие деньги скупать вещи, которые, на наш взгляд, не имеют большой ценности. 
Несколько лет назад мы были свидетелями ажиотажа вокруг янтарных бус, которые 
вошли в моду в обществе арабских шейхов. Дошло до того, что женщины, выходя из 
дома, не надевали янтарных бус, чтобы не стать жертвой ограбления. 

«Рогатый» ажиотаж

Т еперь ищут рога – оленя, лося и 
козла, которые покупают за при-
личные деньги, от 15 до 20 eвро 
за килограмм. Что происходит, 
может, теперь и зверям придется 

оставлять свои рога дома? 
Олень свои рога отращивает не на про-

дажу, а для борьбы с противником. Самец с 
самыми большими и сильными рогами имеет 
преимущество над своими собратьями, соот-
ветственно, ему более доступна пища, самки 
и вообще – он хозяин на своей территории. 
К радости скупщиков, рога у оленя растут со 
скоростью до 4 сантиметров в день, живот-
ное ежегодно сбрасывает их. Следует доба-
вить, что рога практически невозможно сло-
мать. Если бы у человека были такие проч-
ные кости, переломы были бы большой ред-
костью. Поэтому из рогов делают вешалки, 
рукояти для ножей, люстры и даже мебель. 
В свою очередь, китайцы применяют рога в 
нетрадиционной медицине. 

Непонятно, почему ажиотаж начался 
именно в последнее время. Разделы объяв-
лений на порталах и в газетах полны текстов 
такого рода: «Покупаю рога оленя или лося, 
выезжаю сам» или «Покупаю рога оленя, 
лося, козла. Можно с повреждениями, покры-
тые лаком, фрагменты рогов. Выезжаю. 
Предложу хорошую цену». Подобные тек-
сты можно прочитать и на информацион-
ных досках в волостных центрах. По сель-

ским дорогам ездят на машинах скупщики. 
Они хотят только одного: рога, рога, рога! 
Немцы и китайцы ждут! Посредники зара-
батывают огромные деньги. Пара оленьих 
рогов, купленная у нас за 20 евро кило-
грамм, в Германии может быть продана за 
пару тысяч. 

Не удивительно, что активизировались 
и «альтернативные скупщики» – воры. 
Обчищено множество сельских домов, бань, 
гаражей и сарайчиков. Охотники боятся свои 
трофеи показывать незнакомым людям – это 
утечка информации! Некоторые воры уже за 
решеткой, другим это еще предстоит, а лихо-
радка со сбором рогов все никак не идет на 
убыль. 

В конце концов, в век технологий случи-
лось то, чего и следовало ожидать. В марте 
и апреле, когда трава еще не так высока, 
в лес являются бригады профессионалов. 
Они вооружены устройствами ночного виде-
ния и термовизорами. Они заранее выясня-
ют на картах, составленных Службой леса, 
ареалы, где больше всего оленей, включают 
устройства GPS и методично фильтруют лес 
– квартал за кварталом. Термовизоры дают 
возможность наблюдать за передвижения-
ми оленей даже ночью, что позволяет легче 
определить, где животные могут сбрасывать 
рога. Можно подумать – какой там зарабо-
ток, если в бригаде, например, пять чело-
век? Один рог весит до пяти килограммов, 

килограмм стоит от 15 евро; если собрать 
пару сотен за неделю… Одним словом, все 
понятно. 

В некоторых странах, например, в Литве, 
сбор рогов – своеобразный вид спорта. Люди 
весной обходят звериные тропы, особенно 
те места, где животным приходится пере-
прыгивать через канавы – в таких местах уже 
наполовину отмерший рог легко отпадает. В 
таком случае рога как таковые не являются 
целью – ведь и грибники в основном отправ-
ляются в лес не только ради грибов, но и 
чтобы хорошенько отдохнуть и размяться на 
лоне природы. 

Возможно, что по прочтении этого текста 
какой-нибудь горожанин отправится в отпуск 
ранней весной, чтобы бегом направиться в 
лес, набрать кучу звериных рогов и разбо-
гатеть. Но делать этого не рекомендуется! 
Во-первых, похождения неопытного горожа-
нина по лесной чаще нередко заканчивают-
ся тем, что над лесом кружит вертолет НВС, 
а земессарги, проклиная все на свете, бро-
дят по болотам в попытках понять, куда же 
мог забрести этот горожанин. Во-вторых, 
у любителей нет никаких шансов обойти 
«киборгов», вооружившихся термовизорами, 
ночными биноклями и GPS. В-третьих, не 
нужно поддаваться массовому психозу! Ведь 
на круглые янтарные бусы спрос уже не тот. 
Значит, и этот ажиотаж когда-нибудь закон-
чится. 

В темные осенние и зимние месяцы обычные бытовые неурядицы, нагрузка на работе, 
домашние обязанности и многие другие вещи, на которые летом мы не особенно обра-
щаем внимание, в комплекте с неприятными погодными условиями зачастую приводят 
к тому, что мы все время «на взводе», испытываем стресс. 

Как в темное время года справиться со стрессом?

Д аже в том случае, если нас не огор-
чают близкие, знакомые или кол-
леги, достаточно включить теле-
визор, чтобы получить «недостаю-
щую порцию» негативных эмоций. 

Если человек – оптимист с крепкими нервами, 
то он без особого труда может справиться с 
наплывом негативных впечатлений. Но быва-
ет, что чаша терпения переполняется, чело-
век начинает поддаваться стрессу. Его дли-
тельное влияние на человека может привести 
к серьезным проблемам со здоровьем.  

Негативных последствий стресса избе-
жать достаточно просто: хорошенько высы-
паться, регулярно заниматься физически-
ми упражнениями и правильно, полноценно 
питаться. В тех случаях, когда стресс вызы-
вают серьезные проблемы, этого не будет 
достаточно, однако не расстраиваться по 
пустякам это обязательно поможет.  

СКОЛЬКО СНА ТРЕБУЕТСЯ 
ОРГАНИЗМУ?

Часто приходится слышать, как человек 
утверждает, будто ему достаточно четы-
рех-пяти часов сна. Но это не так. Конечно, 
режим сна индивидуален, возможно, кто-
то действительно чувствует себя хорошо, 
поспав всего шесть часов. Однако нужно 

помнить, что важно не только качество 
сна, но и количество часов отдыха. По 
мнению специалистов, взрослым и под-
росткам с 13-летнего возраста необходимо 
отводить для сна 8–10 часов, а школьни-
кам от 6 до 12 лет – 9–12 часов. К тому же, 
важно отправляться спать в одно и то же 
время. Не секрет, что недостаток сна отри-
цательно влияет на работоспособность и 
внимательность.  

Не стоит прибегать к таким средствам, как 
пара бокалов вина, «чтобы лучше спалось», 
или синтетические успокаивающие средства. 
Последние стоит использовать лишь в том 
случае, если это рекомендовано врачом, 
так как они очень быстро вызывают при-
выкание. Для уменьшения эмоционального 
напряжения можно использовать растени-
я-нейролептики, которые обладают успоко-
ительным действием. Лидерами среди трав, 
обладающих седативным эффектом, явля-
ются мелисса, мята, валерьяна, душица, 
шишки хмеля, боярышник, пустырник, зве-
робой и т. д.   

БОЛЬШЕ ДВИЖЕНИЯ
Один из способов избавиться от стресса – 

двигаться, лучше всего на свежем воздухе. 
Движение способствует выделению гормона 

счастья, или эндорфина, и вызывает прият-
ные ощущения в теле, которое у многих уста-
ет от малоподвижного образа жизни. Кому-
то подойдут занятия спортом, а для кого-то 
предпочтительнее будут прогулки.  

В процессе интенсивной ходьбы ускоря-
ется выведение из организма шлаков, повы-
шается тонус сосудов, тренируются все орга-
ны без исключения. Движение в быстром 
темпе способствует большим энергозатра-
там. Например, если темп ходьбы 110 шагов 
в минуту, человек весом 70 кг за час теряет 
290 ккал, а если 120 шагов в минуту, то на 
100 ккал больше. 

Молодым и здоровым людям лучше отда-
вать предпочтение темпу ходьбы, а людям 
старшего возраста или с более слабым здо-
ровьем – длительности ходьбы. В любом 
случае ходьба не должна вызывать одышку, 
а пульс через 10 минут после прекращения 
ходьбы должен быть близок к нормальным 
показателям. Если вдруг выбранный вид 
физической активности не приносит радо-
сти и чувства удовлетворения, попробуйте 
что-нибудь другое. Главное, чтобы это заня-
тие доставляло вам удовольствие и дарило 
хорошее самочувствие. 

НЕСКОЛЬКО СЛОВ 
О ЗДОРОВОМ ПИТАНИИ

Стресс оказывает на организм негативное 
влияние, уничтожая витамин С и приводя к 
снижению иммунитета. В свою очередь, тре-
вожность, повышенная возбудимость, раз-
дражительность, ощущение усталости или 
даже депрессия могут свидетельствовать 
о серьезной нехватке магния и витаминов 
группы В в организме. Магний и витамин B 
cодержатся в зеленых овощах и фруктах, 
крупах и зерновых, бананах, картофеле, при-
готовленном в мундирах, коричневом рисе, 
гречке и морской соли. В свою очередь, 
источником витамина С являются различ-
ные виды капусты – в ста граммах брокколи, 
брюссельской или савойской капусты содер-
жится необходимая человеку дневная норма 
витамина С. То же самое можно сказать о 
чечевице и паприке. Витамином C богаты 
апельсины, лимоны, грейпфруты, папайя и 
киви. Прекрасный источник витамина C – 
плоды шиповника, ягоды красной рябины и 
черной смородины. 
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НОВОСТИ ВЕНТСПИЛСА

Славящийся едким сарказмом Марк Твен как-то сказал: 
«Политиков нужно менять часто, как и детские пелёнки, причём по 
той же самой причине». Возможно, именно это заключение, став-
шее замечательным афоризмом, держали в уме все те граждане 
Латвии, которые 6 октября усадили до сих пор правящие партии  
на «скамью резервистов».    

Будем надеяться на свежий ветер… 
Отдельный рассказ и об активно продвигаемой Министерством 

сообщения афере электрификации железной дороги.  А как иначе в 
проекте такого масштаба назвать факт, что объявленная для реали-
зации этого мегапроекта закупка в действительности является проце-
дурой переговоров о передаче всех возможных работ генеральному 
предпринимателю? Так сказать, сам будет проектировать, сам стро-
ить и сам всё контролировать!  Ну разве не здорово?! К тому же нет 
гарантии, что этот проект в огромных темпах не будет утверждён ещё 
в последние дни уходящего правительства. 

И ещё один пример. Неужели действительно нужно было объ-
яснение Конституционного суда, чтобы суды, наконец, осозна-
ли, что оппозиционные депутаты за ограничение своих прав всё 
же могут подавать иск в административный суд? К сожалению, 
особо других вариантов, во всяком случае у депутатов оппози-
ции самоуправлений, как это ярко иллюстрирует пример нашего 
города, нет.  Ответственное министерство –  Министерство охра-
ны среды и регионального развития (VARAM) до сих пор в этом 
вопросе притворялось глухим и слепым, а в плане бюрократиче-
ских отписок достигло уровня, достойного эквилибристических трю-
ков. Но именно в ведении этого министерства находится контроль 
за самоуправлениями, а в случае необходимости или прямых пра-
вонарушений – и сглаживание этих «острых углов».  До сих пор 
VARAM, особо не стесняясь своего бездействия, вставало на сто-
рону избранных руководителей самоуправлений. Остаётся только 
надеяться, что с избранием новых политических сил эта практика 
в коридорах власти закончится. 

Между прочим, в используемых нашими бывшими политикана-
ми методах нет ничего нового. Ещё английский философ и государ-
ственный деятель Фрэнсис Бэкон, который среди прочего был зна-
менит своим умением использовать государственные должности 
для повышения личного благосостояния, на рубеже шестнадцатого 
и семнадцатого веков предложил своему монарху серию средств, 
которые следовало бы использовать против возможных или реаль-
ных бунтовщиков. Главным советов было: кормить народ обещания-
ми, что скоро будет лучше, что нужно только ещё немного потерпеть, 
потому что народ верить тому, чего хочет, сколько бы раз он уже не 
был обманут. Возможно, этот тезис и отвечает на вопрос, почему 
некоторые партии и мэры некоторых городов так долго были у вла-
сти, даже несмотря на все вопиющие безобразия, имевшие место в 
жизни простых избирателей?  

Искренне ваша – Ventspilnieks.lv

Модернизируют поликлинику 
Горожане обеспокоены тем, что из помеще-
ний для ожидания в Парвентской поликлинике 
пропали кресла. Однако для беспокойства нет 
причин: в поликлинике проходит модерниза-
ция, и вместо старой мебели появится новая. 

Построят конденсатор 
дымовых газов 
ООО «Вентспилс силтумс» планирует 
построить конденсатор дымовых газов в 
Парвентской котельной. Новое оборудова-
ние будет проводить тепло от дымовых 
газов обратно в систему теплообеспечения, 
что позволит сэкономить топливо. 

Вышла «Туристическая газета» 
Вентспилсская «Туристическая газета» 
вышла на четырех языках тиражом 240 
экземпляров. Издание информирует о тури-
стических объектах и мероприятиях в нашем 
городе осенью и зимой. 

Активно посещают природную тропу 
Природную тропу возле озера Бушниеку 
посетили более 12 тысяч заинтересованных. 
Вначале прогнозировалось, что число посети-
телей составит около 3 тысяч человек в год.  

Занятия по флористике
В Доме молодежи начались занятия по фло-
ристике. На них молодежь обучат создавать 
композиции из свежих и засушенных цветов, 
фруктов и овощей. 

Дети работают с роботами 
Дигитальный центр сотрудничает с город-
скими дошкольными учреждениями, орга-
низуя занятия по роботике. Дети работают с 
роботами «Bee-Bot».

Портят светильники
Восстановленный Южный мол освещается 
30 низкими светильниками. К сожалению, 
большая часть из них пострадала от рук ван-
далов. Восстановление одного светильника 
стоит 400 eвро. 

Нужно учить китайский язык
Айварс Лембергс советует молодому поко-
лению осваивать китайский язык, так как 
через 30 лет Китай будет ведущим мировым 
государством. Кроме того, он рекомендует 
изучать русский и испанский языки.

В Музей под открытым небом 
перевезут сарайчик
Сарайчик Мазирбенской товарной стан-
ции будет перевезен в Музей под откры-
тым небом. На мероприятии, посвященном 
его открытию, будут готовить специальный 
«омлет машинистов» в топочной банитиса. 
 Автостанцию ликвидируют?
Предприятие «Вентспилс рейс» обеспоко-
ено проектом правил Кабинета министров, 
разработанным Министерством сообщения. 
В нем планируется закрытие ряда автостан-
ций, в том числе, и в Вентспилсе. 

Неделя карьеры 
В техникуме на протяжении всей недели прохо-
дило мероприятие поддержки для 9-классни-
ков «Неделя карьеры – 2018». В ходе меропри-
ятия у детей была возможность ознакомиться 
с пятью востребованными профессиями. 

Вручены награды Х. Дорбе 
В День учителя награды Херберта Дорбе 
получили педагоги Дина Фреймане, Криста 
Валтсоне и Ингрида Андерсоне.  

Реконструирован магазин
После реновации магазин «Top!» на ул. 
Андрея получил новый облик.  АО «Диана» 
выделило для этих целей почти полмилли-
она евро.  

Проходят проверки
ОООС «Вентспилсское недвижимое имуще-
ство» продолжает проверку счетчиков воды 
в многоквартирных домах, в которых разни-
ца между задекларированными показателя-
ми и общими показателями домовых счетчи-
ков превышает 20%.

О днако кажется, что самим «резервистам» всё ещё не 
ясно, по какой причине они получили так много мину-
сов, и в своих неудачах винят все возможные «злые 
силы», только не самих себя.  Например, министр юсти-
ции Дзинтарс Расначс со всей серьёзностью утвержда-

ет, что в неудачах виноваты прокремлёвские силы, левые либералы и 
бандиты, которые создали ему мистический образ.  Министр юстиции 
по-прежнему живёт в уверенности, что был на правильном пути. Но 
если так, то почему, несмотря на судебную реформу, доверие жите-
лей Латвии к судебной системе – одно из самых низких среди стран-у-
частниц Европейского Союза? Упорядочение сферы процесса непла-
тежеспособности также было не на той высоте, как нас хотя уверить. 
Позиция «расходы на процесс» как была, так и остаётся золотым дном, 
которое позволяет из оказавшихся неплатежеспособными предприни-
мателей выкачивать средства напропалую. И ещё – если уж действи-
тельно Министерство юстиции так заботит строгое соблюдение норм 
законов Латвийской Республики, тогда почему судебные исполнители 
спокойно могут выбрасывать на улицу из единственного жилья семьи с 
малолетними детьми? И как же тогда с Законом о защите прав детей, 
из которого ещё никто не вычеркивал 10 статью о правах ребёнка на 
полноценные условия жизни. Да, конечно, такими мы не можем счи-
тать жизнь в выделенной самоуправлением комнате в социальном 
доме среди находящихся постоянно в состоянии опьянения тётенек и 
дяденек, но даже такой сценарий случается у редкого вентспилчанина.   

Интересно было бы знать, что в этой связи думает ещё один остав-
шийся за чертой – Имант Парадниекс, который ещё до выборов наце-
ливался на пост министра благосостояния, чтобы реализовать разра-
ботанную Центром по вопросам демографии программу “Māras solis” 
(«Шаг Мары»). Между прочим, господин Парадниекс по-прежнему 
является кандидатом в министры благосостояния от Национального 
объединения, и вполне вероятно, что эта должность будет предложе-
на и формирующейся коалиции. Может, все-таки перед тем как гово-
рить об увеличении рождаемости, подумать о том, как реально, а не на 
бумаге, защитить права детей Латвии?   

 Окончание. Начало на 1 стр.

Сааремаа, только сделав большой крюк 
через город Виртсу на западном побере-
жье Эстонии. Раньше курсировал туристи-
ческий кораблик из порта в Рое, но именно 
Вентспилсский порт является самым близ-
ким пунктом на пути к эстонским островам – 
на пароме конечной цели можно достигнуть 
приблизительно за да часа. У Латвии нет ни 
одного острова (из-за глупой исторической 
ошибки Латвия в свое время упустила воз-
можность получить остров Рухну, или Роню), 
в свою очередь, эстонцам принадлежат 2355 
морских островов. Крупнейшие из них насе-
ляет множество людей, их соединяют не 
только паромные линии, но и внутренние 
рейсы самолетов из Пярну и Таллина и т. д. 
Такая паромная линия между Вентспилсом и 
Сааремаа способствовала бы наплыву тури-
стов не только в Северокурземском регио-
не и Вентспилсе, но и в Эстонии. Эстонцы 
давно это поняли, а Латвия только сейчас 
оценила небольшой, но важный импульс к 
развитию туризма в регионе. 

О том, насколько большой потенциал у этой 

В решение вопроса о восстановлении паромной линии 
между Вентспилсом и Сааремаа вмешалось государство

линии, говорят выводы, сделанные в инфор-
мационном сообщении: «Восстановление 
паромного сообщения было бы выгодно для 
сферы туристических услуг в обоих госу-
дарствах, так как в период с 2005 по 2008 
год, когда между странами существовало 
такое сообщение, ежегодно в летний сезон 
его использовали до 17 500 пассажиров». 
Остается надеяться, что Вентспилсское 
самоуправление и Управление Свободного 
порта также примут участие в проекте не 
только на словах, но и материально. 

Как уже сообщалось в газете «Ventspilnieks.
lv», несмотря на то, что уже этим летом 
многие ожидали восстановления паромного 
сообщения между Вентспилсом и Сааремаа, 
в этом году планы осуществить не удалось, 
так как не был найден подходящий паром. 
В этом году с визитом в Вентспилсе побы-
вала делегация самоуправления Сааремаа 
во главе с мэром Мадисом Калласом, чтобы 
обсудить с представителями Вентспилсского 
самоуправления и Свободного порта достиг-
нутое в вопросе восстановления паромно-
го сообщения и договориться о дальней-
ших действиях. Для того чтобы линия могла 

действовать, главное – найти подходящий 
паром, подчеркнула эстонская сторона. Еще 
осенью прошлого года самоуправление 
острова Сааремаа обратилось к несколь-
ким паромным компаниям, работающим 
в Эстонии, чтобы разработать наилучшее 
предложение для восстановления паромно-
го сообщения, однако ни одна из компаний 
не смогла обеспечить такой маршрут. 

Паром Вентспилс – порт Минту на 
Сааремаа курсировал с 2005 по 2008 год. 
За этот период паромом «Scania», на борту 
которого могут разместиться 300 пассажи-
ров, всего было перевезено почти 60 000 
пассажиров. Когда под влиянием экономи-
ческого кризиса в 2008 г. дочернее пред-
приятие «Saaremaa Laevakompanii» – «SSC 
Ferries» решило закрыть линию, Управление 
Вентспилсского свободного порта в сотруд-
ничестве с самоуправлением Сааремаа мно-
гократно стремилось реализовать совмест-
ные проекты для возобновления линии, 
однако ни одну из паромных компаний так и 
не удалось заинтересовать, даже несмотря 
на привлеченное в свое время Свободным 
портом софинансирование ЕС. 

Мы уже писали о замысле – «ударной стройке» века в Вентспилсе – большому кон-
цертному залу Вентспилсской музыкальной школы дать название «Латвия»,  и о том, 
что другие предложения названия концертного зала традиционно остаются в тайне. 
Сейчас стало известно, что большой концертный зал действительно будет называть-
ся «Латвия».   

Лембергс остаётся при своём мнении –  
назвать концертный зал именем «Латвии»

Р анее А. Лембергс утверждал, что 
ещё не высечено в камне, как же 
будет называться расположенное 
на площади Лиелайс учреждение 
культуры и искусства. Однако, как 

это характерно для Вентспилса, традиции 
вдруг отказаться от сообщённого руководи-
телем самоуправления в нашем городе нет. 
Поэтому уже пару недель назад было ясно, 
что концертному залу будет дано упомянутое 
Лембергсом название, и опросы жителей, 
даже если они предпочтут другое название, 
ничего не изменят. 

На своей очередной еженедельной 

пресс-конференции А. Лембергс расска-
зал, что это предложение для решения на 
заседании Вентспилсской городской думы 
продвигает комиссия по культуре.  Это одна 
из редких комиссий, где самого Лембергса 
нет, зато место заместителя председате-
ля занимает получающий самую большую 
зарплату в самоуправлении и полюбив-
ший охоту, а именно – африканское сафа-
ри – Алдис Абеле. Членом комиссии также 
является и директор Вентспилсской музы-
кальной школы, депутат Андрис Григалис. 
Понятно, что высказанная Лембергсом 
надежда, что депутаты думы поддержат 

такое предложение, так как, по его мне-
нию, такое название очень подходит для 
строящегося концертного зала, это как 
явный намёк на принятие соответствующе-
го решения. 

Ventspilnieks.lv уже писала, что по мнению 
главы Вентспилса, название «Латвия» было 
бы самым соответствующим, так как он ста-
нет единственным концертным залом, кото-
рый строится к столетию Латвии. Однако, 
в то же самое время стоит напомнить, что 
это сооружение, строящееся на деньги, 
предоставленные европейскими фондами 
для снижения газовой эмиссии теплично-
го эффекта, и на средства, предоставлен-
ные структурными фондами учреждени-
ям культурного образования, откроет свои 
двери только летом следующего года – 25 
июля, когда празднества по случаю столетия 
Латвии давно уже будут позади. 
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Почему в Латвии до сих пор такая ситу-
ация: виновные в растрате государствен-
ных денег не наказываются, а убытки 
не возвращаются в госбюджет? Как это 
исправить?

Желание и готовность учреждений само-
стоятельно оценивать свою ответственность 
после выявления нарушений или ошибок — 
важная для нас тема. Важная потому, что 
чувство безнаказанности способствует совер-
шению новых нарушений. Законная обязан-
ность Госконтроля — сообщать правоохра-
нительным органам о нарушениях, выявлен-
ных в ходе ревизий. Благодаря инициати-
ве и упорной работе Госконтроля сотрудни-
чество с этими учреждениями существенно 
улучшилось. Это подтверждает количество 
дел, направляемых для начала уголовного 
преследования и судебного разбирательства. 
Растет число обнаруживаемых нами наруше-
ний, дела о которых попадают в суды и по 
которым принимаются обвинительные приго-
воры, привлекая таким образом к ответствен-
ности виновных лиц.

Однако далеко не все случаи, когда госу-
дарственное должностное лицо или работник 
публичного управления незаконно распоря-
жается государственными или муниципаль-
ными средствами, считаются такими, которы-
ми должны заниматься правоохранительные 
органы. Учреждениям самим надо проводить 
проверки согласно действующим законам. 
Мы констатировали, что борьба с ответствен-
ными лицами за возмещение убытков, воз-
никших вследствие их незаконной деятель-
ности, происходит очень редко и «беззубо»: 
виновным делают замечания или выгово-
ры, увольняют с работы. Во многих случаях 
учреждения тянут с оценкой ответственности, 
пока не наступит срок давности, а вопросы о 
возмещении убытков не решаются вообще.

Так как сами учреждения требуют возме-
щение убытков от ответственных лиц совсем 
вяло, то считаем, что необходимо расширить 
полномочия Госконтроля и разрешить ему 
взыскивать выявленные в ходе ревизии убыт-
ки, причиненные государству или муниципа-
литетам вследствие незаконных действий. 
К сожалению, соответствующие поправки в 
Закон о Государственном контроле не показа-
лись уходящему Сейму достаточно важными, 
и истинного желания решать эту проблемы 
мы в парламенте этого созыва не увидели.

Но мы эту тему не упустим из своего поля 
зрения. За осознанные недобросовестные 
действия с заработанными всем обществом 
деньгами и имуществом каждый должен отве-
чать личным кошельком, как предусмотре-
но законами. Если мы действительно хотим 
добиться того, чтобы каждый, кто распоря-
жается государственными и муниципальны-
ми деньгами и имуществом, честно отвечал 
за их законное использование, то поправки в 
Закон о Государственном контроле важны и 
необходимы.

Недавно Вы утверждали, что в госу-
правлении нередко дела делаются толь-
ко ради самого процесса, без интереса к 
результату. Почему, как Вы думаете, так 
повелось в Латвии?

Довольно часто приходится заключать, 
что слабым местом учреждений публичного 
управления является формулирование целей 
и умение определять, действительно ли то, 
что мы делаем, — это путь к цели. А если 
цели и установлены, то нередко не хватает 

ГК: в Латвии наказание происходит слишком «беззубо»; 
вопросы о возмещении убытков не решаются
«Мы констатировали, что борьба с 
ответственными лицами за возмещение 
убытков, возникших вследствие их незаконной 
деятельности, происходит очень редко и 
«беззубо»: виновным делают замечания или 
выговоры, увольняют с работы. Во многих случаях 
учреждения тянут с оценкой ответственности, 
пока не наступит срок давности, а вопросы о 
возмещении убытков не решаются вообще», — 
рассказала в интервью BNN Государственный 
контролер Элита Круминя.

четких и измеряемых критериев, по которым 
сама институция может определять, отвечает 
ли то, что работники делают изо дня в день, 
тому, что мы выдвинули приоритетом.

Причиной низкой заинтересованности явля-
ется также недостаточная привязка к результа-
ту работы. Если работникам не хватает пози-
тивной мотивации и они знают, что не после-
дует оценка ответственности по существу, то 
есть если от результата работы ничего не зави-
сит, то утрачивается желание стараться.

Кому выгодно, чтобы закупки и процес-
сы осуществлялись законно, но без дости-
жения желаемого результата?

Так или иначе это невыгодно обществу, 
которое доверяет публичному управлению 
свои деньги, уплаченные в виде налогов. 
Естественно, любая закупка, любое дей-
ствие с государственными или муниципаль-
ными деньгами, или имуществом должны 
осуществлять по закону, но также важно сле-
дить, чтобы конкретное действие приводило 
к результату. Например, Госконтроль еще раз 
указал на то, что управление крупными инве-
стиционными проектами у нас хромает. Если 
дело в неумении, то надо учиться и искать 
решения, а если в нежелании — то оценивать 
надлежащим образом ответственность.

Если говорить о необходимых государ-
ству услугах, то почему, на Ваш взгляд, 
средства, выделяемые из госбюджета, не 
всегда расходуются на предназначенные 
общественные нужды, а точнее: как по-Ва-
шему, добросовестно ли используются в 
Латвии государственные и муниципаль-
ные деньги?

По этим вопросам Госконтроль ежегодно 
дает экспертное мнение после финансовых 
ревизий в центральных учреждениях управ-
ления и проверки государственного отчета 
за хозяйственный год и муниципальных бюд-
жетов. Мы слишком часто сталкиваемся с 
ситуациями, когда деньги просят и выделяют 
на хорошие, важные для общества цели, а 
потом они делятся и используются на покры-
тие таких расходов, которые далеки от перво-
начальной цели. Такая практика, по мнению 
Госконтроля, недопустима.

Почему такое происходит в госсекторе? 
Хороший хозяин ведь всегда изучит, как и куда 
он вкладывает свои ресурсы, какова их отда-
ча, почему-то или иное нужно делать именно 
сейчас. В частном бизнесе такую ситуацию 
тоже трудно представить. Отчасти ответ опре-
деленно связан с уже упоминавшимся вопро-
сом ответственности, а также с заинтересо-
ванностью в результате работы.

Какие из латвийских министерств в про-
шлые годы не давали достаточно четкого 
представления о финансовом положении, 
потоке денег и финансовых результатах 
деятельности?

Говоря языком аудиторов, по финансо-
вым ревизиям 2015 года не было дано ни 
одного заключения с возражением, однако 
в нескольких министерствах и учреждениях 
центрального управления мы акцентирова-
ли обстоятельства существенных нарушений 
правовых норм. Их получили Министерство 
образования и науки, Национальный совет 
по электронным СМИ, Министерство охра-
ны окружающей среды и регионального раз-
вития, министерства здравоохранения, зем-

леделия, внутренних дел и культуры. В 2016 
году возражения получили Министерство 
обороны, Министерство охраны окружа-
ющей среды и регионального развития и 
Бюро по предотвращению и борьбе с кор-
рупцией, а в 2017 — Министерство оборо-
ны, Министерство образования и науки и 
Министерство здравоохранения.

Видите ли Вы вину/недостатки в дей-
ствиях законодателей? В каких сферах это 
чаще всего выявляется (после ревизий 
Госконтроля)?

В ходе ревизий, углубляясь в различные 
сферы, мы видим, что нередко норматив-
ное регулирование действительно неточное 
и хотелось бы больше ясности относитель-
но предусмотренной законодателем цели. Но 
это не снимает ответственности с тех, кто при-
меняет нормы! Если нормы неясны, то надо 
предлагать их менять. Также недопустимо 
применять одну часть закона лишь потому, 
что она нам нравится, а другую — нет, так как 
нас в ней что-то не устраивает.

Как бы Вы сейчас оценили работу долж-
ностных лиц после выявления наруше-
ний в ходе ревизий Госконтроля? В каких 
случаях Вы сталкиваетесь с наибольшей 
ответной реакцией?

Обычно общество ищет в отчетах о реви-
зии список нарушений, однако любой ауди-
тор вам скажет, что самый важный продукт 
работы высшего ревизионного учрежде-
ния — рекомендации в результате проведе-
ния ревизии, о сроках применения которых 
Госконтроль всегда договаривается с институ-
цией, в которой проводил ревизию.

А публичная реакция, конечно же, раз-
ная, ведь кому понравится, когда его крити-
куют. Поэтому аудиторский взгляд со сторо-
ны нередко становится для любых учрежде-
ния, институции или сферы ключевым внеш-
ним стимулом к тому, чтобы пересматривать 
свою деятельность и подумать, можно ли еще 
лучше, разумнее делать то, что они делают за 
государственные деньги и с государственным 
имуществом. Нередко нарушения и беспо-
рядки устраняются уже во время ревизии, и 
мы этому всегда радуемся.

Сошлюсь и на зарубежную практику: 
каждое высшее ревизионное учреждение 
больше всего внимания всегда уделяет тем, 
кто не хочет понимать, что государственными 
средствами надо распоряжаться с большой 
осторожностью. Наша цель — не переучить, 
наказать или публично пристыдить. Мы ожи-
даем смелости брать на себя ответственность 
за сделанное и готовность исправлять ошиб-
ки, если они были. Я всегда подчеркиваю, 
что Государственный контроль Латвийской 
Республики будет внимательно следить за 
теми, кто не хочет работать лучше, и поможет 
тем, кто хочет этого.

Мы идем в ногу со временем и тоже соз-
даем новые продукты, которые действитель-
но могут помочь привести в порядок работу 
публичного управления. Простой пример: в 
ходе ревизии управления кладбищами в 19 
муниципалитетах мы практически во всех 
увидели похожие проблемы. Аудиторы под-
готовили анкету самооценки, с которой мы 
ознакомили и остальные муниципалитеты 
Латвии: мы предложили простой инструмент, 
позволяющий муниципалитету взглянуть на 
свою работу со стороны, не дожидаясь, пока 
придет Госконтроль и проведет ревизию. 

Совсем недавно мы получили новость от 
одного муниципалитета о том, что он восполь-
зовался этим инструментом и осуществил 
необходимые изменения в управлении клад-
бищами. Выиграли от этих активных, ответ-
ственных поступков жители муниципалитета.

Достаточное ли сейчас число ревизий 
Госконтроля и хватает ли ресурсов на их 
качественное проведение?

Пусть скажут цифры: в 2017 году 
Госконтроль закончил 46 ревизий и подго-
товил 68 отчетов. В предыдущие годы было 
примерно так же. Много это или мало? Закон 
о Государственном контроле гласит, что мы 
проводим ревизии деятельности государ-
ственных, муниципальных и других произво-
дных государственных лиц, в государствен-
ных и муниципальных хозяйственных обще-
ствах, проверяем и расходование средств 
Евросоюза и других международных инсти-
туций, если они включены в государственные 
или муниципальные бюджеты.

Значит, число учреждений, в которых 
должны проводиться ревизии, немалое, и 
мы никогда не сможем приставить к каждо-
му аудитора, это будет неразумно. Поэтому 
важна ответственность руководителя каждой 
институции за то, чтобы действия с государ-
ственными деньгами и имуществом были пра-
вильно зафиксированы с точки зрения бухгал-
терии и отвечали законам и критериям целе-
сообразности — эффективности, экономич-
ности и продуктивности. Роль Госконтроля: 
при помощи ревизий и рекомендаций спо-
собствовать и умножать в госсекторе пони-
мание этих принципов и их значимости. Мы 
устраиваем семинары и обучение, делимся 
хорошим опытом и призываем к этому сами 
институции. Учиться на чужих ошибках всегда 
менее болезненно, чем на своих. Наша цель – 
добиться роста понимания этого.

Какие это самые «больные» проблемы, 
которыми Госконтролю следует заняться 
в будущем?

Задача Госконтроля — следить, чтобы госу-
дарственные и муниципальные деньги и иму-
щество расходовались по закону и с умом. 
Наша цель — быть заметным и эффектив-
ным представителем интересов общества. 
Именно Госконтроль дает обществу надеж-
ное мнение о том, что же на самом деле про-
исходит с государственными деньгами и иму-
ществом. Государство создано и существует 
на благо общества.

Проводя ежегодную проверку государ-
ственного обзора за хозяйственный год, мы 
регулярно напоминаем правительству о необ-
ходимости улучшать планирование госбюд-
жета, тщательнее следить, чтобы средства, 
запрошенные и выделенные на какую-то важ-
ную для общества цель, не были поделены на 
другие нужды.

Мы обязательно будем следить за тем, 
что происходит в оборонной, медицинской, 
образовательной отраслях и в любом другом 
большом вопросе, который важен для даль-
новидного развития страны. Как продвигают-
ся вперед давно необходимые перемены в 
сфере досудебного расследования? Будет ли 
и как пересмотрена система пенсий по выслу-
ге лет, которая уже давно утратила свою пер-
воначальную цель? Единая система возна-
граждения в публичном управлении — тоже 
непростой вопрос, но это не означает, что 
мы можем опустить руки и ничего не делать. 
Надо делать, и мы будем следить за этим.

В поле нашего зрения по-прежнему будут 
местные власти — муниципалитеты, ведь 
именно они является наиболее приближен-
ными к населению институциями публичного 
управления. Готовность и желание муници-
палитетов приводить в порядок свои процес-
сы отличаются. Мы это хорошо видим после 
ревизии платных услуг муниципалитетов. В 
ходе ревизии мы показали не только муни-
ципалитетам, в которых проводились реви-
зии, но и всем остальным путь, как работать 
эффективнее. Те муниципалитеты, которые 
следуют нашим рекомендациям, постепенно 
улучшают свою работу, а те, кто предпочитают 
ничего не делать, находятся в стагнации. 

Симона Шьядите, www.BNN.RU
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Пусть огонь дышит 
легко и свободно
В дом, где в очаге 
весело искрится 
огонь и в печке зо-
лотистым пламенем 
горят дрова, обычно 
входит не только 
уют, но и счастье. 
Такое наблюдение 
сделал Юрис Ва-
нагс – трубочист и 
печник, единствен-
ный в Вентспилсе 
представитель ре-
месленной камеры 
трубочистов и член 
братства трубочи-
стов. Он считает, 
что особенно это 
чувствуется в тем-
ные и холодные ме-
сяцы года, когда так 
и хочется укрыться от ненастья в тепле, наблюдать 
за пламенем и в ожидании весны коротать время 
за задушевными беседами. 

Октябрь 1988-го… Холодный ветер гонит листья, словно покрытые ржавчиной, земля сморщи-
лась в ожидании заморозков. Латвийская природа встречает осень, а в сердцах латышского наро-
да буйная весна – как порожистая река, которая смывает все дамбы и которую не могут остано-
вить никакие плотины. Эта весна называется Атмода. 

КАК СТАНОВЯТСЯ 
МАСТЕРАМИ 
«ЧЕРНОГО РЕМЕСЛА» 

«Для того чтобы пере-
жить такие романтические 
чувства, сначала нужно 
выполнять весьма проза-
ичную работу – необходи-
мо привести в порядок ото-
пительные системы, чтобы 
огонь в доме мог дышать 
легко и уверенно. Сделать 
это в Вентспилсе и крае вот 
уже многие годы приглаша-
ют меня», – рассказывает 
Юрис, который для разго-
вора смог выделить лишь 
время поздно вечером, 
потому что у трубочистов с 
августа по ноябрь традици-
онно самая горячая пора. 

«В Латвии, к сожалению, 
ни в одном учебном заве-
дении не готовят трубочи-
стов, в Вентспилсе и крае 

остались лишь немногие, 
кто владеет этим «чер-
ным ремеслом», поэто-
му услуги я могу оказы-
вать лишь в порядке оче-
реди, которую начинаю 
составлять летом. Для того 
чтобы получить сертифи-
кат и диплом трубочиста, 
сначала нужно два года 
быть учеником и стать под-
мастерьем. Под руковод-
ством мастера подмасте-
рье должен проработать 
столько же. Официально 
это нельзя назвать школой, 
но для того, чтобы назы-
ваться мастером и полу-
чить диплом, нужно выдер-
жать серьезный экзамен, 
затем каждые два года 
требуется переаттестация. 
Может быть, поэтому во 

Время, когда исчез страх

 Окончание на 4 стр.

«Никто не может провести черту во времени 
и пространстве: вот, здесь и в этот момент 
мы начнем отсчет первых шагов Атмоды», 
– написала однажды Элита Вейдемане. В 
сознании латвийцев Атмода, прежде всего, 

связана с пленумом творческих союзов 1 и 2 июня 1988 года. Но 
есть и другие точки отсчета – смелость группы «Хельсинки-86», 
«крестовый поход» Дайниса Иванса против Даугавской ГЭС, 
общественное обсуждение рижского метро, которое преврати-
лось в грандиозный сбор подписей «против», группа молодых 
пасторов «За возрождение и восстановление», еще робкое, но 
вызвавшее бурную реакцию поминовение жертв сталинских 
репрессий у памятника Свободы 14 июня 1987 года. Потом в 
журнале «Литература и искусство» была размещена малень-

кая-маленькая фотография, на которой видны ленты с венка-
ми у подножия памятника. На черно-белом фото невозможно 
определить цвета, но в пропорциях темных и светлых полос 
явно угадывались цвета флага. Знаю, что это небольшое изо-
бражение многие вырезали и хранили как большую ценность. 

Мы уже упоминали о событиях в Вентспилсе летом 1988 
года. Клуб по защите окружающей среды стал пионером в пря-
мом смысле этого слова – первооткрывателем, тем, кто ищет 
и прокладывает новый путь. Затем рядом с КЗС создавались 
и формировались новые организации – Движение за нацио-
нальную независимость Латвии, Клуб политически репресси-
рованных, Объединение социал-демократов. Во всех меро-
приятиях многочисленный полк 
«неформалов» действовал вместе,  

Согласно предварительным результатам выборов в 13-й 
Сейм Союз зелёных и крестьян (СЗК) пережил резкое 
падение и занял только шестое место с неполными 10% 
голосов. 

Поражение СЗК на 
выборах в Сейм: 
Непопулярные даже в 
Вентспилсе. Что подвело 
зелёных и крестьян?

К ритичен по пово-
ду результатов 
п р е д с т а в л я е -
мой им полити-
ческой силы был 

и фактический руководи-
тель Вентспилсской город-
ской думы Айварс Лембергс, 
который впервые за долгое 
время не был номинирован 
как кандидат на должность 
премьер-министра от СЗК. С 
его точки зрения, политиче-
ское объединение не суме-
ло убедить избирателей. Он 
проанализировал результа-
ты выборов и предвыборное 
время, что заставляет сде-
лать вывод об очень тяжелых 
ошибках, которые привели к 
катастрофическому резуль-
тату. Правда, странно то, 
что такой вердикт публично 
был дан только после выбо-
ров, а не как предупрежде-
ние перед выборами, чтобы 
помочь СЗК спасти ситуацию. 
С другой стороны, это понят-
но, потому что, как свидетель-
ствует риторика последних 
месяцев, то трения между А. 
Лембергсом и руководством 
СЗК уже достигли публично-
го уровня и ещё раз подтвер-
ждают, что отношения внутри 
стали более напряженными.  

Занятый в длительных 
судебных разбирательствах 
и уставший А. Лембергс всё 
же посвятил время углублён-
ному анализу выборов в 13-й 
Сейм. «Опыт предыдущих 
выборов свидетельствует о 
том, что именно после поли-
тических дебатов поддержка 

избирателей партии увели-
чилась на 20%.  По данным 
исследования SKDS в сере-
дине сентября поддержка 
избирателей СЗК была толь-
ко 9,3%, а в день выборов 
– 9,95%. Это самый слабый 
результат, какой когда-ли-
бо был», в беседе с новост-
ным агентством LETA выра-
зил своё негодование А. 
Лембергс. 

С его точки зрения, самое 
правильное решение в дан-
ный момент – это «анали-
зировать прошлое, чтобы 
понять настоящее». Такой 
стиль мышления советско-
го времени иллюстриру-
ет долговременную недаль-
новидную систему приня-
тия решений в самоуправ-
лении города Вентспилса 
под руководством самого А. 
Лембергса. С такой направ-
ленностью мышления, не 
смотреть в будущее, а осно-
вываться на опыте прошлого 
и, не переставая, культивиро-
вать это ежедневно, раньше 
или позже приведёт к такому 
результату – к стагнации. 

ВНУТРЕННИЕ 
РАСПРИ СЗК 

Однако в этой риторике 
Лембергса появляется ещё 
один акцент – острое кри-
тикование руководства пред-
ставляемой политической 
силы, которое в выражениях 
заставляет думать о личной 
обиде: «У СЗК было много 

Шаг вперед сделан в направлении реализации плана 
возобновить прерванное десять лет назад паром-
ное сообщение между Латвией и Эстонией, а именно, 
Вентспилсом и островом Сааремаа. «Ventspilnieks.lv» 
ранее информировала, что вначале планировалось вос-
становить эту линию летом, однако не было возможно-
сти физически осуществить этот план, поэтому вопрос 
был отложен до следующего туристического сезона. 

В решение вопроса 
о восстановлении 
паромной линии между 
Вентспилсом и Сааремаа 
вмешалось государство

И н и ц и а т о р о м 
идеи было 
самоуправле-
ние острова 
Сааремаа, руко-

водство которого с помощ-
никами и профессионалами 
в сфере туризма специаль-
но побывало с визитом в 
Вентспилсе и Риге, чтобы 
побудить к сотрудничеству. 
Со стороны Вентспилсского 
свободного порта последо-
вало формальное согласие 
с условием, что самоуправ-
лению это ничего не будет 
стоить. Сейчас инициати-
ву переняло Министерство 
охраны окружающей среды 
и регионального развития 
(VARAM), которое от имени 
государства планирует спо-
собствовать переговорам о 
восстановлении паромного 
сообщения между Курземе 
и островом Сааремаа. 

Согласно подготовленно-
му VARAM информационно-
му сообщению для Кабинета 
министров, это один из 
четырех пунктов, связан-
ных с вопросом развития 
трансграничного транспор-
та, которые намечено обсу-
дить на следующем засе-
дании межправительствен-
ной латвийско-эстонской 
комиссии по сотрудничеству 
(прочие касаются развития 
линии пассажирских поез-

дов Рига–Тарту, участков 
приграничных дорог, кото-
рые в первую очередь тре-
буют реконструкции, согла-
сования процедур и пла-
нов трансграничных спаса-
тельных операций, проекта 
«Rail Baltica»). Если до сих 
пор переговоры о возмож-
ном восстановлении паром-
ного сообщения проходили 
между двумя самоуправ-
лениями, причем наиболь-
шую активность проявляло 
самоуправление острова 
Сааремаа, то теперь этот 
вопрос рассматривается 
на межправительственном 
уровне. Латвия предлагает 
начать дискуссии, призы-
вая представителей обоих 
регионов произвести расче-
ты рентабельности паром-
ного сообщения между 
Сааремаа и Курземе. По 
мнению латвийской сторо-
ны, в результате отсутствия 
транспортного сообще-
ния сотрудничество между 
этими двумя территориями 
становится невозможным. 

Kак подчеркивается в 
сообщении VARAM, на 
острове Сааремаа разви-
то предложение туристи-
ческих услуг, а гости из 
западной части Латвии и 
Литвы могут попасть на 

Трубочист Юрис Ванагс 
в парадной форме.


